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روزنامه صبح ایران

سید عباس عراقچی :

اروپا اجازه ندهد برجام به مرگ نزدیک شود

غلامعلی رجایی: 

اختیارات قانونی جهانگیری باید پررنگ تر شود

خط فقر چند میلیون تومان است؟ 

محمد عطریانفر: 

نمایندگان متقاضی استیضاح 
ظریف به مصالح ملی توجه ندارند 

ماجرای استیضاح لاریجانی چه بود؟

 شورش اصولگرایان 
علیه  رئیس 

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با تاکید 
بر این که برخی نمایندگان با طرح استیضاح ظریف مصالح 
ملی را در نظر نگرفتند، گفت: اگر استیضاح عملیاتی و در 
صحن مجلس مطرح شود قطعا شکست می خورد و وزیر 

امور خارجه با اقتدار بیشتری به کار خود ادامه می دهد. 
»محمد عطریانفر« به شیوه استیضاح وزیر امور خارجه 

از سوی برخی از نمایندگان اشاره کرد و افزود: به اعتبار 
نظام حقوقی ماهیت سوال استیضاح کنندگان تناسبی 
با تکالیف قانونی آنها ندارد.وی تصریح کرد: استیضاح 
به مفهوم حقوقی به معنای »طلب توضیح« از وزیری 
است که از مجلس رای اعتماد گرفته است. نمایندگان در 

چهارچوب تکالیفی که قانونگذار در اختیار...

برای اولین بار در نظام جمهوری اسلامی ایران، موضوع استیضاح رییس مجلس مطرح شد. نمایندگان مخالف لاریجانی 
گفته بودند رئیس مجلس دو لایحه پالرمو و پولشویی را  بدون بررسی مجدد به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع داده 

است و این خلاف آیین نامه مجلس است...
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امام جمعه قم با بیان اینکه مجلس باید در طراز یک مجلس اسلامی ظهور پیدا کند گفت: نباید 
مجلس تحت تاثیر القائات جناحی قرار گرفته و اخلاق و معنویت در گفتار و رفتار نمایندگان مشهود 
باشد.آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای 
قدس برگزار شد با اشاره به معیارهای معروف و منکر بیان کرد: اگر مدیران و مسؤولان جامعه در 
سیاستگزاری ها و برنامه ریزی ها به گونه ای عمل کنند که نتیجه آن تحقق عدالت اجتماعی در جامعه 
باشد، مصداق بارز معروف در جامعه شناخته می شود، اما اگر خدای ناخواسته در مسیری غیر از تحقق 
عدالت اجتماعی باشد مصداق بارز منکر در جامعه اسلامی است.وی با بیان اینکه مسئله عدالت 
اجتماعی دامنه گسترده ای دارد و شؤون سیاسی، فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی جامعه را تحت تاثیر 

قرار می دهد، گفت: در همه این عرصه ها می تواند عدالت اجتماعی محقق شود و ...

سرپرست استانداری قم با اشاره به تسهیلات ارائه شده در روستاها برای ایجاد شغل گفت: 
سرمایه گذاران از این فرصت طلایی برای ایجاد شغل و توسعه روستاهای قم استفاده کنند. سید 
محمد رضا هاشمی روز پنجشنبه در چهارمین کارگروه اشتغال قم اظهار داشت: موضوع اشتغال 
زایی و کارآفرینی در روستاها باید به شدت مورد توجه مسئولان قرار گیرد.وی با اشاره به اینکه 
امسال با پیشنهاد دولت، موافقت رهبر معظم انقلاب و مصوبه مجلس شورای اسلامی بالغ بر 6 هزار 
میلیارد ریال اعتبار از محل صندوق توسعه ملی به امر اشتغال پایدار روستایی تخصیص پیدا کرد، 
افزود: این یکی از طلایی ترین فرصت های پیش آمده برای ایجاد شغل در روستاها و شهرهای با 
جمعیت کمتر از 10 هزار تن از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون است.وی ادامه داد: نرخ سود 

مصوب برای این تسهیلات چهار درصد برای روستاهای مناطق مرزی و...

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم:

مجلس تحت تاثیر 
القائات جناحی قرار نگیرد

سرپرست استانداری قم: 

سرمایه گذاران از فرصت طلایی 
ایجاد شغل در روستاها استفاده کنند 

نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی معتقد است که آن ها به 
دنبال اثرگذاری بر انتخابات آتی هستند. علی تاجرنیا اظهارداشت 
: » بدون شک آنهایی که در مجلس دنبال تغییر ساختار مدیریت 
غالب  که  کنم  نمی  فکر  و  دارند  اندکی  تعداد  هستند  مجلس 
نمایندگان با آن ها همراهی کنند.«تاجرنیا افزود:» استراتژی تندروها 
با محوریت جبهه پایداری این است که فضای سیاسی کشور را 

متشنج کنند و ساختارها را بیش از پیش ناکارآمد جلوه دهند...

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: توهمات عده ای با روح و روان 
جامعه بازی می کند باید از این کار دست بردارند. محمدباقر نوبخت 
درباره کنترل نرخ تورم و ساز و کارهای موجود گفت: تورم را باید از 
چند مسیر دنبال و بر اساس آن ها برای کنترلش برنامه ریزی کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: نخستین مسئله افزایش 
تقاضا است که ما باید نقدینگی موجود را به کنترل در بیاوریم.وی 

افزود: بحث بعدی افزایش هزینه های تولید است ...

علی تاجرنیا :

تندروها دنبال تغییر ساختار 
مدیریت مجلس هستند

محمدباقر نوبخت: 

توهمات عده ای با روح و روان 
جامعه بازی  می کند
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عکس: علیرضا رمضانی
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فقط با کارآمدی می توان 
مشروعیت نظام را حفظ کرد

کرباسچی در سومین کنگره حزب کارگزاران:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

66

اصلاح طلبی اسم مستعار هیچ حزب و گروه سیاسی نیست 
دموکراسی کالای لوکس و تشریفاتی نیست
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غبار سیاست زدگی 
بر پیکره کشور

  CFTمطرح شدن موضوع پیوستن ایران به لایحه 
بیش از هر چیز این پرسش را در میان افکار عمومی 
مطرح ساخته که واقعیت این سازوکار مالی چیست و چه 

پیامدهای بر اقتصاد و صنعت کشورمان دارد. پاسخ روشن به این سوال نیازمند فهم 
درست و دقیق از ماهیت اقتصاد ایران و مناسبات پنهانی نهفته در آن است. آنچه که 
غیرقابل انکار است اینکه اقتصاد ایران با توجه به بزرگی بخش دولتی و فقدان بخش 
خصوصی رقابتی، بیشتر شبیه اقتصاد باندی و رانتی است. با وجود تاکید بر اصل ۴۴ 
قانون اساسی مبنی بر واگذاری بخش های دولتی به شرکت های رقابتی خصوصی، در 
عمل شاهد دست به دست شدن این شرکت ها و مجتمع های بزرگ صنعتی و تجاری 
از وزارتخانه ای به وزارتخانه دیگر و در نهایت انتقال آن به شرکت های خصولتی هستیم. 
طبیعتاً این عدم شفافیت و از همه مهم تر انحصار و عدم رقابت پذیری، نتیجه ای جزء فربه تر 
شدن هر چه بیشتر بخش دولتی و به تبع آن فسادهای اقتصادی کلان از سوی این 
نهادهای مالی ندارد.با نگاهی به همین اخبار و اتفاقات چندماه گذشته در کشور به روشنی 
هر چه تمام تر می توان به عمق فساد مالی در کشور پی برد. هک شدن سایت وزارت 
صنعت ومعدن در بحث واردات خودروهای لوکس، گرانی افسار گسیخته ارز و طلا، گم 
شدن دکل های بزرگ نفتی، قاچاق روزانه ۱۰ الی ۱۳ میلیون لیتر سوخت از کشور و  
فرارهای بزرگ از سوی میلیاردها به خارج از کشور همگی گواه بر وجود شبکه ای سازمان 
یافته از فساد مالی در کشور است.کار فساد آنقدر در جامعه بالا گرفته و برای همگان 
مکشوف شده که در انتخابات ریاست جمهوری سال گذشته، تقریباً هر چهار نامزد حاضر 
یکدیگر را به شکل های مختلف متهم به فساد مالی می کردند. با عطف به این امر است که 
ایران تقریباً حضوری صدر جدولی در شاخص فساد در طبقه بندی سازمان های شفافیت 
مالی دنیا قرار دارد. یکی از این سازمان های مهم، موسسه حکمرانی بازل در سوئیس است 
که هر سال با بررسی سطح شفافیت، استانداردهای مالی و بانکی، نظارت قانون و نحوه 
رسیدگی به متهمان، گزارشی از ریسک پول شویی در کشورهای مختلف جهان ارائه می 
دهد. شوربختانه ایران طی سال های اخیر به خصوص بعد از تشدید شدن تحریم های 
آمریکا، رتبه اول را در رابطه با خطر پول شویی داشته است.حال با عطف به این واقعیت ها 
بایستی چه استراتژی و راهبردی برای مهار فساد در ایران گرفت. بی گمان پیوستن به 
نهادهای شفافیت مالی یکی از روش هایی است که می تواند دولت جمهوری اسلامی 
ایران را در امر مبارزه با فساد یاری دهد. این نهادها که FATF از بزرگترین و مهم ترین آن 
است به شکل های مختلف اعم از مشورتی و دادن گزارش های سالانه، مکانیسم مقابله با 
منافذ فساد، دادن اطلاعات دقیق نسبت به تراکنش های مشکوک، می تواند کمک بزرگی 
به دولت در مقابله با شبکه فاسدان اقتصادی داشته باشد.از سوی دیگر در بحث سازمان 
های تروریستی، لیست گروههای تروریستی مورد قبول برای اف ای تی اف، سازمان ملل 
است. در سازمان ملل هم گروههایی مثل حزب الله به عنوان گروه تروریستی مطرح 
نیست. برای همین لازم است که نگاههای سیاسیون در داخل اولا نسبت به موضوعات و 
اتفاقات بین المللی جنبه تخصصی و علمی به خود بگیرد و نباید ورود غیرتی و احساساتی 
به موضوعات داشت و تصور کرد که دشمن همیشه مدام در حال سناریو نویسی برای 
ما است. واقعیت این است که نظام بین الملل به سمت تکثرگرایی و چند قطبی در حال 
حرکت است و در این فضا نقش نهادهای غیر دولتی چه بسا در بعضی از مواقع بیش از 
نهادهای رسمی دولتی است.با این نگاه بهتر می توانیم از مزیت ها و فرصت های بین 
المللی برای اقتصاد و صنعت کشورمان بهره گیریم. تجربه نشان داده که نگاه سوء ظنی به 
بیرون از مرزها همیشه برای ما هزینه به بار آورده است. برای مثال در بخش ورزش و به 
خصوص عرصه فوتبال به وضوح نظاره گر، روزمرگی، توقف و سیکل ناکامی هستیم. در 
حالی که همین همسایگان نزدیک ما در آسیا، در این بخش از ورزش به پیشرفت های 
بسیار مهم رسیده اند و توانسته اند حتی در عرصه جهانی نام و نشانی برای خود ایجاد 
کنند. این کشورها به راحتی پذیرای دنیای بیرون و بهره گیری از استعدادهای خارجی 
برای بالفعل در آوردن ظرفیت های بومی شان شده اند. در حالی که ما درداخل کماکان 
نگاه غیرتی به موضوعات ورزشی داریم و اینکه ما نیازی به مربیان هوشمند خارجی نداریم 
و خود در داخل ظرفیت بالایی داریم. این نکته را باید پذیرفت که دنیای امروز، دنیای 

بدون مرز است و برای زیستن در این عرصه، نیاز به بین المللی شدن داریم.  

تیغ  استیضاح 
امضای طرح استیضاح ظریف مسئول نخست دستگاه 
دیپلماسی کشورمان از سوی گروهی از نمایندگان تندرو 
جبهه پایداری فارغ از اینکه در کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس که قرار است به بحث گذاشته 

شود و در نهایت به صحن علنی بیاید یا نه ، با ملاحظاتی همراه است که این ملاحظات 
نباید از منافع و مصالح ملی در شرایط کنونی به دور باشد. گرچه اقدام نابهنگام اندکی از 
نمایندگان افراطی با وجود نمایندگان خرد ورز عاقبت اندیش در پارلمان که بر ضرورت 
حفظ مصالح و منافع ملی در برهه خطیر کنونی آگاهند ، چندان مایه نگرانی نیست اما 
موقعیت نشناسی و عدم درک صحیح از شرایط خاص کشور مایه افسوس و حرمان مهین 
دوستان است.با این اقدام برخی از نمایندگان افراطی به جای اینکه منافع ملی را مطمح 
نظر قرار دهند همچنان بر سندان منافع محفلی و جناحی می کوبند و از ابزار استیضاح 
چون حربه ای برای سودجویی بهره می جویند.بهانه جویان جبهه پایداری در بندهای 
یازده گانه متن استیضاح خود علیه ظریف در حالی مسایلی را طرح موضوع می کنند که 
پیشتر مجلس به کنوانسیون و لوایح چهارگانه FATF رای داده و توضیح خواستن پارلمان 
از وزیر امور خارجه در باره لوایحی که از تصویب پارلمان گذشته ، نقض غرض و در تضاد 
با مصوبه خود است.اما آنچه که تاب تحمل را از سود جویان پشت این سناریو کاست 
اظهارات صریح چندی پیش ظریف در مورد واقعیت پولشویی در کشور بود که به مذاق 
عده ای خوش نیامد و به همین سبب استیضاح ابزار شد تا او زبان و سخن در کام فرو برد 
و دم بر نیارد.در صورتی که آنان اگر به مسایل و مشکلات اقتصادی مبتلا به از تحریم ها 
توجه کنند و به شفافیت فعالیت های اقتصادی در حوزه پولی و مالی معتقد باشند نه نتها 
از گفته سنجیده و درست ظریف نباید بر بیاشوبند بلکه تام و تمام باید از جریان اقتصاد 
سالم و به دور از شک و شبهه استقبال و حمایت کنند.به ویژه در شرایط کنونی از یک 
سو به واسطه عصیان گری آمریکا در برابر معاهدات و مقررات بین المللی از جمله برجام 
، منطقه و کشور ما در وضعیت فوق العاده ای بسر می برد و از جانب دیگر همه مردان 
دیپلمات و در راس آن ها وزیر امور خارجه در جدالی بی وقفه در عرصه سیاست خارجی 
برای خنثی کردن و ناکام گذاشتن توطئه های کاخ سفید و هم پیمانان منطقه ای آن 
علیه ایران هستند ، سکندری زدن به پیشقراول و مرد نخست دستگاه دیپلماسی کشور 
در این برهه حساس روش و منش وطن دوستان نیست.تدبیر و خرد سیاسی حکم می 
کند در چنین شرایطی و از هر زوایه ای که به آن بخواهیم بنگریم تمامی ارکان نظام 
باید همراه و هم رای سکان دارعرصه سیاست خارجی در این جدال نابرابر باشد و مردان 
سیاست خارجی نیز به پشتوانه حمایت های همه ارکان نظام و برخورداری از حمایت 
ملی و مردمی بدون تزلزل و عزمی راسخ بتوانند از حقوق یک ملت دفاع کنند.انتظار از 
مجلس و نمایندگان مردم که قاعدتا باید نمادی از اراده مردمی باشند این است که در 
شرایط حساس کنونی که مسئولیت خطیری در ارتباط با حفظ منافع و مصالح ملی و 
کشور برعهده ظریف گذاشته شده و بی شک کمتر شخصیتی را می توان همانند او در 
خبرگی و آگاهی از مسایل بین المللی و ایران یافت ، حمایت کند تا ضمن صحه گذاشتن 
بر تصمیم های پیشین خود در تصویب لوایح چهارگانه از جمله لایحه مبارزه با تامین مالی 

تروریسم )CFT( مانع وجه المصالحه شدن منافع ملی شود.

خطیب نمازجمعه تهران:

زمینه وحدت و عزت مسلمانان 
در سایه ولایت فقیه فراهم شده است 

خطیب نماز جمعه این هفته تهران با اشاره به اینکه اسلام دین وحدت و انسجام است، 
گفت: امروزه در سایه ولایت فقیه که همه مسلمانان بر ضرورت آن اتفاق نظر دارند، راه 

برای وحدت افتخارآفرین و عزت بخش فراهم شده است. 
حجت الاسلام و المسلمین محمدحسن ابوترابی فرد در خطبه های  نماز جمعه این 
هفته تهران افزود: این وحدتی است که استکبار و نظام سلطه از آن سیلی های متعدد 
دریافت کرده و خواهد کرد.وی با اشاره به هفته بسیج، بیان داشت: بسیج مردمی در ایران 
اسلامی، عراق، سوریه، یمن و فلسطین و به عبارتی در سراسر عالم، تحت فرماندهی رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در برابر همه دنیای استکبار با قدرت ایستاده است.خطیب نماز 
جمعه تهران اضافه کرد: آموزه های اسلام بدون استثناء، زمینه وحدت جامعه انسانی و 
وحدت امت اسلامی را هموار می کند.حجت الاسلام ابوترابی فرد ادامه داد: پیامبر اعظم با 
برجسته کردن شخصیت، عزت، کرامت و منزلت انسان، راه را برای وحدت جامعه انسانی 
هموار کرده است. وی با  اشاره  به انتصاب شهردار تهران، نکاتی را در این خصوص بیان  
کرد وگفت :شهردار منتخب و محترم دانش آموخته دانشگاه و دارای تجارب مدیریتی 
است. انتظار می رود نظر رهبر انقلاب را بر تکیه بر صاحبان علم و دانش و فراهم آوردن 
حضور دانشگاه ها در مدیریت شهر تهران فراهم آورد، زیرا ما نیازمند شهری هستیم 
که براساس علم و دانش اداره شود.ابوترابی فرد گفت: برای مدیریت شهر تهران نیازمند 
حضور همه نهادهای موثر و دارای نقش در این عرصه می باشیم. مدیریتی موفق است 
که راه را برای اجماع و حضورو مشارکت مسئولین در نهادها و مدیریت شایسته شهر 

تهران هموار کند.

سردار حاجی زاده: 

در حوزه تسلیحات توانایی صادرات داریم
فرمانده نیروی هوافضای سپاه با تاکید بر اینکه بدون تردید شرایط به نفع انقلاب 
اسلامی تغییر خواهد کرد، تحریم های ظالمانه دشمنان را فرصتی برای خودباوری و 
خود اتکایی برشمرد و گفت: از ابتدای انقلاب ما همواره تحریم تسلیحاتی بوده ایم، 
اما امروز به مدد توانمندی داخلی و باور توانستن نزد جوانان این مرز و بوم، تهدید به 
فرصت تبدیل شده و در حوزه تسلیحات توانایی صادرات داریم.سردار سرتیپ پاسدار 
امیرعلی حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای سپاه در یادواره شهدای مدافع حرم و 
بزرگداشت شهید مدافع حرم "محمدحسین محمدخانی" در مسجد جامع قلهک با 
گرامیداشت یاد و خاطره امام راحل و شهدای انقلاب اسلامی دفاع مقدس و شهدای 
مدافع حرم با اشاره به فرمایش مقام معظم رهبری در خصوص نسل جدید انقلاب که 
اگر بهتر از جوانان نسل اول انقلاب نباشند، قطعا کمتر نیستند، اظهار کرد: بنده توفیق 
همرزمی با جوانان نسل اول و نسل کنونی انقلاب را دارم و گواهی می دهم جوانان 
امروز بهتر هستند.وی با بیان اینکه دشمن در اوایل انقلاب تلاش کرد از خارج مرزها 
انقلاب را شکست دهد، اما امروز تلاش آنها معطوف به شکست انقلاب از درون است، 
لزوم عمل به فرامین رهبری را مورد تاکید قرار داد و گفت: در بخش هایی که تدابیر و 
رهنمودهای مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( را سرلوحه اقدامات خود قرار داده ایم 
به مشکل بر نخوردیم و دستاوردهای ارزشمندی نیز برای ما حاصل شد.سردار حاجی 
زاده با اشاره به اقتدار نیروهای مسلح و اذعان دشمنان به توان بازدارنده دفاعی ایران 
اسلامی، اظهار کرد: دشمنان ما همواره با احترام با نیروهای مسلح ما رفتار می کنند 
و این بواسطه ضرباتی است که از ما دریافت می کنند؛ در غیر این صورت رفتار آنها با 

نظامیان منطقه با وجود دریافت سودهای کلان از آنان تحقیر کننده است.

مسعود پزشکیان: 

مشکل جامعه با ایستادن 
پشت تریبون حل نمی شود

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: باید مانند شهید مدرس حق را بیان کرد، 
در برابر ستمکار ایستاد و با تقوا در جهت رفع مشکلات کشور گام برداشت.

مسعود پزشکیان روز پنجشنبه در همایش ملی شهید مدرس در اردستان، نامه 
حضرت امام علی )ع( به مالک اشتر را یادآور شد و بیان کرد: کسی از خارج کشور 
مشکلات را برطرف نخواهد کرد اما مشکل جامعه با ایستادن پشت تریبون و بیان هر 

مطلبی برطرف نشده و نظرهای غیر کارشناسی برابر صحبت بدون تقوا است.
وی افزود: اگر نامه حضرت امیر المومنین )ع( به مالک اشتر اجرا می شد، کشور 
گلستان بود اما بیشتر نصیحت می کنیم؛ از این رو به رغم راه اندازی چند هزار دانشگاه، 
امروز هزاران بیکار داریم که نشان از عملکردی نامناسب دارد.نایب رئیس مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: علت نرسیدن به هدف، کار را به گردن هم انداختن 
است که امید می رود راه درست را انتخاب کرده و تنها بهانه گیری نکنیم.وی اضافه 
کرد: اگر دنبال ثروت و قدرت نباشیم، کارها به خوبی پیش خواهد رفت؛ نباید برای از 
دست دادن مسائل دنیوی ترسید اما امروز به دلیل ترس از دست دادن پست و قدرت، 
محافظه کاری وجود دارد.نایب رئیس مجلس عنوان کرد: باید شخصیت افراد جدای 
این پست ها و میزها باشد که البته کسانی هم مانند شهید مدرس جز در برابر خدا 
تسلیم نبوده و از چیزی نمی ترسند.وی با اشاره به ریخته شدن خون شهید مدرس 
در راه حق گفت: درک حق مهم است و ابزار شناخت این مهم وجود دارد که باید 
مورد توجه قرار گرفته و از آن دفاع شود.پزشکیان افزود: بدترین و زیانکارترین افراد، 
کسانی هستند که حق را می دانند ولی بیراهه می روند و گروه تروریستی داعش 

نمونه بارز آن است.

غلامعلی رجایی: 

اختیارات قانونی جهانگیری باید پررنگ تر شود 
مشاور رئیس فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت : آقای جهانگیری دو دوره 
است که در دولت حضور دارد و باید نقش او پررنگ  بشود. باید حضور اصلاح طلبان و 

اعتدالیون در دولت از حد آقای جهانگیری فراتر برود.
غلامعلی رجایی  اظهارداشت: این پسندیده نیست که آقای جهانگیری اینگونه 
که معروف است و ظاهراً هم درست است به عنوان معاون اول نقش کلیدی و 
تعیین کننده ای نداشته باشد. معاون اول کسی است که در غیاب رئیس جمهور باید 
بتواند تصمیم بگیرد و اراده خود را به جریان بیاندازد.وی با اشاره به هزینه های که 
فعالان اصلاح طلب در استان ها برای انتخاب شدن آقای روحانی پرداختند، تصریح 
کرد: فعالان استان ها ناراحت هستند زیرا بعضی از استانداران حضور نیروهای پایداری 
را تداوم می دهند و یا اینکه آنها را منصوب می کنند. در خیلی از استان ها جابه جایی ها 
از اصلاح طلبان به سوی اعضای جبهه پایداری بوده است.این فعال سیاسی اظهار کرد: 
مطالبات در دو سطح هیأت دولت و دیگری در سطح استان هاست و توصیه من به 
آقای روحانی این است که در کمتر از سه سال دیگر، دولت تمام می شود و باید در این 
مدت بتواند پاسخی به جریان اصلاحات بدهد. امیدوارم که رئیس دولت به مطالبات 
اصلاح طلبان پاسخ درست بدهد.غلامعلی رجایی در پایان گفت: من شنیدم که آقای 
روحانی به وزرا گفته اند که با مجلس هماهنگ باشید اما در عین حال باید اقتدار داشته 
باشید و نباید همه مسائل وزرا با نمایندگان مجلس بسته شود. بنابراین من فکر می کنم 

این تذکر ایشان به هیأت دولت باید تکرار شود.

محمدباقر نوبخت: 

توهمات عده ای با روح و روان جامعه بازی می کند
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: توهمات عده ای با روح و روان جامعه بازی 

می کند باید از این کار دست بردارند. 
محمدباقر نوبخت درباره کنترل نرخ تورم و ساز و کارهای موجود گفت: تورم را باید 
از چند مسیر دنبال و بر اساس آن ها برای کنترلش برنامه ریزی کنیم.رئیس سازمان 
برنامه و بودجه ادامه داد: نخستین مسئله افزایش تقاضا است که ما باید نقدینگی 
موجود را به کنترل در بیاوریم.وی افزود: بحث بعدی افزایش هزینه های تولید است که 
باید ما به تفاوت ها کنترل شوند .نوبخت با اشاره به جنگ روانی که در خصوص اعمال 
تحریم از سوی دولت آمریکا به راه افتاده است، گفت:  مسئله دیگر مربوط می شود به 
انتظارات تورم که ما باید تلاش کنیم عده ای دست از توهماتی که با روح و روان جامعه 
بازی می کند، مانند این که تحریم ها سخت است و درآینده شرایط دشواری خواهیم 
داشت، بردارند.وی تاکید کرد: بیان چنین حرف هایی باعث می شود که تلقی از آینده 
در ذهن مردم منفی شود و رو به ذخیره کردن ارز و کالا بیاورند.رئیس سازمان برنامه 
و بودجه ادامه داد: ما باید در بحث هزینه های تولید ما به تفاوت ها را پرداخت کنیم که 

یکی از مهم ترین محورهای مهار تورم است.

علی تاجرنیا :

تندروها دنبال تغییر 
ساختار مدیریت مجلس هستند

نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی معتقد است که آن ها به دنبال اثرگذاری 
بر انتخابات آتی هستند. 

علی تاجرنیا اظهارداشت : » بدون شک آنهایی که در مجلس دنبال تغییر ساختار 
مدیریت مجلس هستند تعداد اندکی دارند و فکر نمی کنم که غالب نمایندگان با آن 
ها همراهی کنند.«تاجرنیا افزود:» استراتژی تندروها با محوریت جبهه پایداری این 
است که فضای سیاسی کشور را متشنج کنند و ساختارها را بیش از پیش ناکارآمد 
جلوه دهند.«به گفته تاجرنیا این رویکرد موجب نا امیدی طرفداران عقلانیت اعم از 
اصلاح طلب و اعتدالگرا خواهد شد و به جریان تندرو فرصت می دهد که در انتخابات 
پیش رو از این فضا بهره برداری کند.این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه با اشاره 
به اینکه علی رغم همه حرف و حدیث ها و اختلاف نظرها، مجموعه مدیریت علی 
لاریجانی طی این سال ها در مجلس بد نبوده است، گفت: »مساله استیضاح رئیس 
مجلس یک بحث کاملا سیاسی است. آن ها از یک سو تضعیف لاریجانی را در دستور 
دارند و از سوی دیگر می خواهد دولت و مجلس را سر گرم مساله ای کنند که مساله 

مردم نیست. روشن است که به این شکل کارآمدی دستگاه ها زیر سوال می رود«.

فرمانده نیروی دریایی ارتش: 

اجازه شیطنت در تنگه هرمز را نمی دهیم 
فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران تنگه هرمز را تنگه راهبردی 

انرژی جهان دانست و گفت: اجازه نمی دهیم کسی در این منطقه شیطنت کند. 
امیر دریادار حسین خانزادی اظهار داشت: تنگه هرمز، تنگه راهبردی انرژی جهان 
است زیرا روزانه ۱7 میلیون بشکه نفت از این منطقه صادر می شود.وی تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران با وجود تحریم های آمریکا امنیت تنگه هرمز را به درستی و 
تمام وقت برقرار کرده است و اجازه نمی دهد در این منطقه کسی برای ایجاد کانون 
ناامنی، شیطنت کند.فرمانده نیروی دریایی ارتش با بیان اینکه »بسیار استوار و محکم 
در تنگه هرمز مستقر هستیم« گفت: تنگه هرمز، خلیج فارس و دریای عمان مناطق 

تحت نظر ایران و جزء امن ترین مناطق دریایی جهان هستند.

رئیس مجلس شورای اسلامی ایران در 
یازدهمین مجمع عمومی مجالس آسیایی 
در استانبول گفت: صهیونیست ها و قدرت 
های بزرگ عامل اصلی بحران های منطقه 

ای و جهانی هستند. 
این  در  پنجشنبه  لاریجانی   علی 
نشست، بحران سازی و تروریسم پروری 
از سوی رژیم صهیونیستی و قدرت های 
بزرگ را مانع رشد اقتصادی آسیا دانست 
و به هم ریختگی امنیتی در برخی مناطق 

آسیایی را نتیجه تلاش آنها عنوان کرد.
از پایان جنگ سرد،  افزود: پس  وی 
آمریکا مکانیزم تحریم و استفاده از ابزار 
اقتصادی را فعال کرد و امروز پس از جنگ 
طلبی متعدد در عراق، افغانستان، سوریه، 
لیبی و یمن، بسیاری از کشورهای آسیایی 
را آماج تحریم یا زورگویی اقتصادی کرده 
اسلامی  شورای  مجلس  است.رئیس 
تاکید کرد: این قدرت ها با ایجاد جنگ، 
بحران سازی و تروریسم پروری و نیز با 
اعمال تحریم از طریق تعرفه گذاری  های 
غیرمنطقی تجاری، شرایطی ایجاد کردند 
که عملًا جلوی رشد اقتصادی شایسته در 
این مناطق گرفته شود.لاریجانی اظهار کرد: 
ایجاد درگیری تصنعی و اختلاف افکنی 
بین کشورهای آسیایی، شگرد قدرت هایی 
است که نمی خواهند آسیا جایگاه واقعی 
خود را در مسیر پیشرفت و توسعه پایدار و 

رفاه ملت ها به دست آورد.
وی اضافه کرد: البته برخی کشورهای 
آسیایی به دلیل مشکلات سیاسی درونی، 
یا فریب دریافت حمایت از سوی آمریکا، تن 
به اخاذی آن داده اند و یا مماشات می کنند 
و همین عامل، باعث افزایش گستاخی 

آمریکا شده است.لاریجانی با اشاره به شفاف 
تر شدن صحنه بین المللی نسبت به گذشته 
درباره عملکرد قدرت های جهانی گفت: 
توسعه اقتصادی قاره آسیا گر چه به خاطر 
به هم تنیدگی در اقتصاد جهانی، یک باره 
نمی تواند جایگاه مستقل خود را بیابد اما 
اگر هدف گذاری مستقل و گام به گام نکند، 
در آینده با تنگناهای بیشتری مواجه خواهد 
شد.وی تاکید کرد: مقصود این نیست که 
آسیا و غرب، مراودات اقتصادی، سیاسی و 
امنیتی نداشته باشند، بله حرف ما این است 
که بلوک آسیا بر اساس منافع خویش، 
مراودات خود را شکل دهد نه این که یک 
روز آمریکا توافق پاریس را با گستاخی به 
هم بزند، روز دیگر مقررات تجارت جهانی 
را به کنار بگذارد و با درشتی نسبت به 
روز  یک  کند،  رفتار  آسیایی  کشورهای 
توافق هسته ای را که مصوبه شورای امنیت 
است، به هم بزند و به تقبیح و سرزنش همه 
کشورها، اعتنایی نکند و روزی دیگر برخی 
کشورهای عربی را به  رغم اخاذی گسترده 

مالی، آماج توهین قرار دهد.
لاریجانی همچنین قاره آسیا را دارای 
امکانات طبیعی گسترده از جمله نیروی 
فراوان،  انرژی  کارآمد،  و  جوان  انسانی 
پیشینه تمدنی عمیق و تنوع فرهنگی 
ارزشمند و دو عضو قدرتمند در شورای 
امنیت با قدرت دفاعی موثر عنوان کرد 
و افزود: از همه این ظرفیت ها باید برای 
جهش اقتصادی و یافتن جایگاه در خور 

توجه در صحنه بین المللی استفاده شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی ایران 
لازمه حفظ هویت مستقل قاره آسیا را 
این صحنه  مقابل  درک هم سرنوشتی 
بی مبالات بین المللی و ایجاد ارتباطات 
همگراتر اقتصادی، سیاسی و امنیتی عنوان 
پارلمان های  قطعاً  تاکید کرد:  کرد.وی 
آسیایی می توانند بستر این امر را فراهم 
کنند و زمینه مبادلات تجاری و مالی و 
پولی مشترک بین اعضا را مدیریت کرده 
و در مقابل بحران سازی امنیتی، مکانیسم 
همکاری امنیتی را تدارک ببینند.لاریجانی 

اضافه کرد: کشورهای آسیایی همچنین می 
توانند با رعایت تنوع فرهنگی و سیاسی از 
اعضای خود در شرایط دشوار حمایت کنند.

وی خواستار حمایت کشورهای آسیایی از 
مردم مظلوم فلسطین شد و گفت: این 
ملت مظلوم چند دهه، گرفتار سلطه رژیم 
تروریستی صهیونیستی شده و با آوارگی 
ملتی، سرزمین تاریخی و اجدادی آنها از 

سوی اشغالگران غصب شده است.
رئیس مجلس شورای اسلامی ایران در 
ادامه همکاری تهران، آنکارا و مسکو برای 
حل بحران سوریه را الگویی موفق برای 
کرد:  بیان  و  دانست  مشترک  همکاری 
به  رغم همه دسیسه های  آمریکا و رژیم 
خوردگان  فریب  برخی  و  صهیونیستی 
منطقه ای، این الگو توفیقات زیادی در 
مبارزه با تروریسم و کمک به ثبات و امنیت 
منطقه به همراه داشته و زمینه را برای حل 
و فصل سیاسی فراهم کرده است و به یقین 
اگر کشورهای دیگر نیز چنین رویکردی را 
دنبال کنند، در مناطق بحرانی دیگر مانند 
یمن و افغانستان، مساله جنگ و ترور حل 

خواهد شد.
وی مجمع پارلمانی آسیایی را یک 
بستر بزرگ برای گفت و گو و یافتن راه 
حل برای بحران های این قاره ارزیابی کرد 
و گفت: پیشنهاد اینجانب به نمایندگی 
از پارلمان ایران این است که از دبیرکل 
محترم بخواهیم در این زمینه ها، اسناد 
فراهم  را  آسیایی  کشورهای  همگرایی 
کند و در مجامع خود به آن بپردازیم و 
در پارلمان کشورهای عضو تصویب شود 
تا دولت ها به سوی همگرایی، استقلال و 

توسعه سوق یابند.

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با تاکید بر این که برخی نمایندگان با 
طرح استیضاح ظریف مصالح ملی را در نظر نگرفتند، گفت: اگر استیضاح عملیاتی و در 
صحن مجلس مطرح شود قطعا شکست می خورد و وزیر امور خارجه با اقتدار بیشتری 

به کار خود ادامه می دهد. 
»محمد عطریانفر« به شیوه استیضاح وزیر امور خارجه از سوی برخی از نمایندگان 
اشاره کرد و افزود: به اعتبار نظام حقوقی ماهیت سوال استیضاح کنندگان تناسبی با 
تکالیف قانونی آنها ندارد.وی تصریح کرد: استیضاح به مفهوم حقوقی به معنای »طلب 
توضیح« از وزیری است که از مجلس رای اعتماد گرفته است. نمایندگان در چهارچوب 
تکالیفی که قانونگذار در اختیار آنها قرار داده، می توانند نسبت به عملکرد وزرا خواستار 

توضیح شوند.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران ادامه داد: ظریف همچون صدها صاحب نظر 
سیاسی در گفت وگوی تلویزیونی درمورد مسائل کشور اظهار نظری کرد. »حضرات 
نمایندگان« در چهارچوب تکالیف قانونی فقط می توانند درباره موفقیت یا احتمال 

ناکارآمدی دفاتر نمایندگی ایران در کشورهای مختلف یا دیپلماسی سوال کنند. 
عطریانفر تاکید کرد: اگر استیضاح عملیاتی و در صحن مجلس مطرح شود، »قطعا و 
مسلما شکست می خورد« و ظریف با قدرت و اقتدار بیشتری به کار خود ادامه می دهد.

وی خاطرنشان کرد: اثبات وجود پولشویی در کشور موردی نیست که نمایندگان برای 

آن خواستار ارائه سند از وزیر امور خارجه باشند. بخش مهمی از اقدامات دستگاه قضایی 
در بحث مبارزه با مفاسد اقتصادی مربوط به پولشویی در کشور است. 

این فعال سیاسی همچنین اظهار داشت: منابع درآمدی برخی افراد که ناشی تخلفات 
مالی در اقتصاد سالم است توسط دستگاه قضایی رسیدگی می شود و در این خصوص 

چنین ماموریتی برعهده نمایندگان مجلس نیست.
عطریانفر یادآور شد: اگر اجماعی بر وزیر امور خارجه به عنوان خط مقدم دیپلماسی 
ایران در بحران های سیاسی و شرایط ناپایدار بین الملل اجماعی وجود داشته باشد، وی 
در گفت و گوها و مناسبات دیپلماتیک موفق می شود. هرچند دنیا مناسبات داخلی ما 
را رصد می کند و سوال شماری از نمایندگان جریانی خاص تاثیر چندانی در موقعیت 

جهانی ظریف نخواهد داشت.
به گزارش ایرنا، طرح استیضاح محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه با 2۴ امضا و در 
۱۱ محور روز سه شنبه ششم آذرماه 97 تحویل هیات رییسه مجلس شورای اسلامی 
شد که یکی از محورهای آن درباره »اظهارات و اتخاذ مواضع ناصواب از جمله اتهام 

پولشویی به جمهوری اسلامی« است. 
حسینعلی حاجی دلیگانی عضو شورای مرکزی فراکسیون نمایندگان ولایی طراح 
این استیضاح است و در میان 2۴ نماینده امضاء کننده طرح استیضاح نام هایی چون 
نادر قاضی پور، سید ناصر موسوی لارگانی، نصرالله پژمانفر و امیر خجسته دیده می شود.

علی لاریجانی در مجمع عمومی مجالس آسیایی مطرح کرد

صهیونیست ها و قدرت های بزرگ عامل اصلی بحران های جهانی 

محمد عطریانفر: 

نمایندگان متقاضی استیضاح ظریف به مصالح ملی توجه ندارند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

وزیر کشور گفت: فرایند انتخاب شهردار تهران در 
مسیر قانونی و اصلی انجام گرفت و همه دستگاه های 

قانونی باید با قدرت از شهردار تهران حمایت کنند. 
پیروز حناجی شهردار تهران پیش از ظهر امروز با 
حضور در ساختمان وزارت کشور حکم انتصاب به عنوان 
شهردار تهران را از عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور 
دریافت کرد.فضلی در مراسم اعطای حکم شهردار تهران 
با اشاره به فراز و فرودهایی که در روند صدور حکم شهردار 
تهران وجود داشت گفت: این فرایند در مهلت مقرر قانونی 
انجام شد اما گاهی کم طاقتی و کم صبری می شود و 
برخی از روی اشتیاق و برخی هم از روی ذوق مطالبی را 
بیان می کنند؛ واقعیت این است که این یک مسیر اداری 
است که باید طی می شد.وزیر کشور گفت: البته در این 
مسیر تفاسیر و استنباط های مختلف وجود داشت که 
باید به اجماع می رسیدیم که شرایط و طی شدن زمان 
را می طلبید. رحمانی فضلی گفت: همه معتقد هستیم 
فرایند انتخاب شهردار تهران در مسیر قانونی و اصلی 
انجام می گرفت چرا که همه دستگاه های قانونی با قدرت 

از شهردار تهران حمایت کنند.
وزیر کشور اظهار داشت: با حمایت و انتخاب اعضای 
شورای شهر تهران فرایند قانونی انتخاب شهردار تهران 
انجام شد و امیدوارم شهردار تهران در مسئولیت جدید 
هم موفق باشد.رحمانی فضلی با اشاره به اهمیت جایگاه 
شهردار پایتخت گفت: تهران ام القرای اسلامی است، 
فضای شهر تهران هم از منظر محیط عمومی و مردمی و 
هم از منظر فعالیت های جاری آن در حال پویایی، بالندگی 
و رشد و پیش روندگی است، البته این مسیر باید در جهت 
تعالی قرار بگیرد.رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: تعالی 
بخشی باید هدف مشترک تمام سازمان ها و دستگاه در 
حوزه مختلف باشد و این هدف نباید مورد غفلت قرار 
گیرد.وی با اشاره به نوع و سختی کار و فعالیت در برخی 
از دستگاه ها گفت: شهرداری برخلاف تصور عده ای که 
فعالیت آن را فقط فنی می بینند، صرفا فنی نیست، شاید 
بخشی از فعالیت شهرداری فنی و کاربردی باشد اما بیشتر 

فعالیت شهرداری فرهنگی و اجتماعی است.
وزیر کشور تصریح کرد: شهرداری یک حوزه بین 
بخشی است، کشاورزی و صنعت یک بخش هستند اما 
شهرداری یک بخش نیست؛ موفقیت شهرداری در گرو 

کمک و هماهنگی همه بخش ها است.
وی ، خرد و کار جمعی را از اصول کار در وزارت کشور 
دانست و گفت: انتخابات را با همکاری 2۰ دستگاه انجام 
می دهیم، امنیت را با همکاری ۱8 دستگاه تامین می کنیم 
و کار در شورای اجتماعی را با هماهنگی 28 دستگاه انجام 
می دهیم همه این امور هماهنگی فقط از روش اقناع و با 

هماهنگی صبر و تعامل و همدلی پیش می رود .
رحمانی فضلی با اشاره به سوابق علمی و تجربه پیروز 
حناچی در مسئولیت مختلف گفت: امیدوارم با کمک 
همه اعضای شورای شهر تهران و حمایت دولت و وزارت 
کشور، شهردار تهران در مدیریت شهر تهران موفق باشند 
.وی با بیان اینکه بر اساس ضرورت ها در مدت کوتاه این 
سومین شهردار است که در تهران جابه جا می شود، گفت: 
شهردار جدید تهران باید به عنوان محور هماهنگ کننده 
و تجمیع انرژی همه دستگاه ها برای حل مشکلات تهران 

نقش اساسی ایفا کند.
یکپارچه  مدیریت  اهمیت  به  اشاره  با  کشور  وزیر 
شهری گفت: این موضوع در کمیسیون کلانشهرها در 
دولت تصویب شده است و باید پیگیری شود و اتفاق 
بیفتد البته برخی از کارشناسان نیز در نحوه اجرای آن 
نگرانی هایی دارند و در پیشنهادات ما هم بوده است که 
به صورت پایلوت انجام شود و پس از کسب موفقیت آن 
را به صورت کامل و گسترده انجام شود.رحمانی فضلی 
وجود درآمدهای پایدار را دومین موضوع مهم دانست و 
گفت : لایحه آن در دولت بررسی و تکمیل شده است اما 
اگر شهردار تهران نظر به بازنگری داشته باشد و موارد لازم 

را مطرح کند البته قابل اعمال است. 
وزیر کشور: کمیسیون کلانشهر بر اساس حمایت 
دولت یازدهم از شهرداری تشکیل شد ولی شهرداری 
تهران چندان فعال برخورد نکرد زیرا هیچ لایحه ای به 
دولت ارسال نکرد و به این ترتیب همه لوایح را وزارت 

کشور تهیه و به دولت ارسال کرد.
رحمانی فضلی خطاب به شهردار تهران گفت : انتظار 
داریم با تشخیص نیازها و انجام مطالعات لازم در تهران، 

لوایح را به کمیسیون کلانشهرهای دولت ارسال کنید.
وزیر کشور با توجه به علاقه و انگیزه و تخصصی 
تهران گفت: شهرداری و شورای شهر  شهردار جدید 
برای تصویب قوانین مورد نیاز از ظرفیت مجلس و دولت 

و وزارت کشور استفاده کند، هرچند که ظرفیت شورای 
عالی استان ها نیز باید استفاده شود. باید کارگروهی در 
شهرداری تشکیل شود تا لوایح لازم به دولت ارسال شود. 
وی تاکید کرد: حل مسأله ترافیک تهران خواست و 
نیاز مردم است، مشکلات و معضلات ترافیک پایتخت 
جلوتر از تلاش های صورت گرفته بوده است که امیدواریم 

با همکاری و یک کار فوق العاده این مشکل حل شود.
وزیر کشور گفت: آلودگی هوای تهران مشکل دیگر 
شهر تهران است که در حکم شهردار تهران نیز به اهمیت 
آن نیز اشاره کرده ام که باید مورد توجه ویژه قرار گیرد. 

رحمانی فضلی با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب 
اسلامی به حل مسائل و معضلات اجتماعی بیان کرد: 
یکی از اعضای مهم شورای اجتماعی کشور شهرداری ها 
هستند، موضوعات اجتماعی از جمله حاشیه نشینی 

ازمواردی است که باید مورد توجه قرار گیرد.

حناچی:
باید تلاش کنیم  به مشکلات تهران اضافه نشود

شهردار جدید تهران نیز در این مراسم  تاکید کرد: با 
حمایت دولت و مردم مشکلات کلانشهر تهران را قدم به 

قدم حل می کنیم. 
پیروز حناچی گفت: تهران پایتخت 2۴۰ساله است و 
همین موضوع پایتخت بودن آن، کار و مسئولیت مضاعفی 

را برای ما ایجاد کرده است.
وی افزود: مشکلات تهران یک شبه به وجود نیامده 
است؛ بلکه از حدود ۴۰ تا 5۰ سال پیش ایجاد شده است 
به همین منظور باید تلاش کنیم در ابتدا به مشکلات 
اضافه نشود و سپس با حمایت و کمک مردم مشکلات را 

قدم به قدم حل کنیم.
حناچی آلودگی هوا، ترافیک و توسعه حمل و نقل 
عمومی را چالش های اصلی کلانشهر تهران دانست و 
گفت: این مشکلات، در سطح مسائل حاکمیتی است لذا 
انتظار داریم از صندوق توسعه ملی رقم قابل توجهی برای 

حل آنها اختصاص یابد.
رحمانی فضلی در پایان جلسه ضمن اعطای حکم 
شهردار تهران به پیروز حناچی گفت: این حکم برای همه 
ما تعهدزا است و تعهد داریم از شما حمایت کنیم تا اهداف 

و سیاست ها را محقق کنیم.

در مراسم اعطای حکم حناچی ؛ 

وزیر کشور: همه باید از شهردار تهران حمایت کنند 

خارجه  امور  وزیر  سیاسی  معاون 
جمهوری اسلامی ایران با اشاره به اینکه 
ایران  برای  برجام  اقتصادی  »مزایای 
کاهش یافته است«، تاکید کرد: اگر این 
وضعیت ادامه یابد این توافق به »مرگ« 
نزدیک خواهد شد و تلاش های اروپا 
برای حراست از آن دیگر نتیجه بخش 

نخواهد بود.
سید عباس عراقچی روز پنجشنبه در 
مصاحبه با خبرگزاری کیودو ژاپن گفت : 
در جریان مذاکرات با طرف های اروپایی، 
ایده ها و راهکارهای تازه و جدیدی از 
جمله در ارتباط با مدیریت بر این سامانه 
اروپا مطرح شده است. و ثبت آن در 

عراقچی تاکید کرد می دانیم اروپا برای 
منزوی کردن ایران، تحت فشار آمریکا 
است اما خیلی مهم است که برجام بین 

ایران و طرف های دیگر حفظ شود.
خارجه  امور  وزیر  سیاسی  معاون 

جمهوری اسلامی ایران با اشاره به اینکه 
ایران  برای  برجام  اقتصادی  »مزایای 
کاهش یافته است«، تاکید کرد: اگر این 
وضعیت ادامه یابد این توافق به »مرگ« 
نزدیک خواهد شد و تلاش های اروپا 
برای حراست از آن دیگر نتیجه بخش 

نخواهد بود.
* اتحادیه اروپا باید روند تعاملات 

تجاری با ایران را تضمین کند
وی با اشاره به اینکه در این مورد، 
تصمیم گیری برعهده اروپا است، ادامه 
داد : »اتحادیه اروپا باید روند تعاملات 
زیرا  تضمین کند«  را  ایران  با  تجاری 
زمان به سرعت در حال سپری شدن و 

صبوری ما رو به پایان است.
عراقچی تاکید کرد به رغم تحریم 
های آمریکا، ایران همیشه برای صادرات 
نفت راهی یافته است و تردید مشتریان 
بعضا  که  هم  ژاپن  مثل  ایران  سنتی 

واردات را متوقف کرده اند، باعث نشده 
است فروش نفت به صفر برسد.

وی گفت : واقعیت این است که برخی 
از مشتریان قدیمی ایران، هیچ جایگزینی 
برای نفت ما ندارند و پالایشگاه های آنها 
با نفت ایران فعال است و نمی توانند این 

وضعیت را تغییر دهند.
افزود:  خارجه  امور  وزیر  معاون 
مشتریان عمده نفت ایران از جمله چین 
و هند معافیت دارند و آمادگی خود را 
برای خرید اعلام کرده اند و به این ترتیب 
برنامه به صفر رساندن فروش نفت ایران 

منتفی است.
به  را  خود  اعتماد  تهران   *

واشنگتن از دست داده است
ایران  اینکه  به  اشاره  با  عراقچی 
شکیبایی خود را به تدریج از دست می 
دهد، گفت: تهران اعتماد خود در فرایند 
گفت و گو با واشنگتن را از دست داده 

و به این نتیجه رسیده است که امیدی 
برای از سرگیری گفت و گوهای جدید 
نیست.وی در این مصاحبه تصریح کرد 
که »هیچ احتمالی برای گفت و گوهای 
جدید دیده نمی شود« قبلا گفته بودند 
که مذاکراتی قابل بررسی است اما آنها 
باید ابتدا به تعهدات قبلی خود پایبند 
باشند.او که برای حضور در چهارمین دور 
گفت و گوهای سیاسی ایران و اروپا به 
بروکسل سفر کرده بود، به کیودو افزود: 
اگرچه ایران هنوز از برخی مزایای برجام 
بهره می برد اما تهران اگر زمان لازم فرا 
برسد و از این توافق بهره مند نشود، یک 

روز هم در آن باقی نخواهد ماند.
عراقچی تاکید کرد هدف ایران این 
است که با همکاری دوستان و همکاران 
خود در نقاط دیگر جهان از رسیدن به 
این نقطه اجتناب کند و نمی خواهد 

چنین شرایطی ایجاد شود.

سید عباس عراقچی :

اروپا اجازه ندهد برجام به مرگ نزدیک شود

فرشاد محسن زاده

جلال میرزایی
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اقتصادی

در گفت وگوبا کارشناسان بررسی شد؛

اماواگرهایبخشنامهجدیدارزی
 با آغاز نوسانات نرخ ارز از اواخر سال گذشته تا امروز بخشنامه های زیادی جهت کنترل 
و مدیریت بازار ارز از سوی بانک مرکزی صادر شده است و به نوعی هر کدام به دنبال ایجاد 

ثبات و حداقل کردن تاثیران منفی این نوسانات بوده اند. 
بانک مرکزی در آخرین بخشنامه خود قانون بازگشت ارز حاصل از صادرات را مورد بازبینی 
قرارداد و بازگشت ارز حاصل از صادرات صادرکنندگانی که مجموع صادرات سالانه آنها تا 
یک میلیون یورو است معاف از فروش ارز در "سامانه نیما" شدند و کسانی با درآمد بیش از 
یک میلیون تا سه میلیون یورو مکلف اند 50 درصد ارز صادراتی را به "سامانه نیما" واگذار 
کنند و همچنین افرادی با درآمد بیش از سه میلیون یورو تا ده میلیون یورو  مکلف اند 70 

درصد ارز صادراتی را در "سامانه نیما" عرضه نمایند.
هوشنگ ادهمی در گفت وگو با ایلنا این بخشنامه را مفید ارزیابی کرد و گفت: مسئله مهم 
در زمینه ارز ثبات رویه است یعنی دولت از ابتدای سال تا امروز همیشه بخشنامه و رویه ها 
را تغییر داده است و شاید بهترین روش که سازگار برای کنترل بازار باشد همین روش است 
چون مصارفی وجود دارد که دولت به هیچ وجه نمی تواند برای آن برنامه ریزی کند و آن 

نیازهای واقعی بازار هستند.
وی ادامه داد: اگر دولت تمام درهای عرضه را ببندد این هجوم تقاضا موجب افزایش 
نرخ ارز می شود. بنابراین این بخشنامه ها نتیجه ای جز تخریب بازار نداشته و به نوعی 
از  گذشته  ماه های  در  همچنین  است.  روش  بهترین  پایداری  شرط  به  بخشنامه  این 
صادرکنندگانی که مثلا به افغانستان و عراق صادرات ریالی داشتند خواستار برگرداندن دلار 

حاصل از صادرات را داشتند که این بخشنامه می تواند این را مرتفع کند.
ادهمی افزود: این برای صادرکنندگان خرد که تعداد آنها زیاد اما میزان صادراتی آنها اندک 
است بهترین راه حل است تا بخشی از نیاز ارزی بازار را تامین، صادرات را توسعه، تولید 
ناخالص داخلی را افزایش دهند و هم از نوسانات جلوگیری کنند از همین روی این را مفید 

می دانم.
 اما برخی ها این بخشنامه را مبهم و زمینه ساز مشکلات بعدی و مرتبط با آن می دانند، 
محسن جلال پور در گفت وگو با ایلنا در مورد بخشنامه جدید بانک مرکزی مبنی بر معافیت 
ارزی برای صادرکنندگان زیر یک میلیون دلاری گفت: در این بخشنامه ابهام وجود دارد در 
بند اول اعلام کردند که صادرکنندگان زیر یک میلیون معاف هستند و در ازای آن سه شرط 
واردکننده بودن، انتقال به واردکننده و یا فروش به صراف تعیین شده است بنابراین این 
سوال مطرح است که اگر وارد کنندگان می توانند ارز نیما بگیرند به چه دلیلی از ارز معاف 
از سامانه نیما استفاده کنند؟ وی ادامه داد: اگر ارز حاصل از صادرات زیر یک میلیون یورو 
در خارج از سامانه نیما فروخته شود، خود پیامدهایی خواهد داشت؛ اولا صادرات ما را خرد 
می کند و همه به دنبال صادرات زیر یک میلیونی، صدور کارت و داشتن کارت بازرگانی 
زیاد برای صادرات خواهند بود. جلال پور افزود: دوم اینکه بازارهای ما را نابود می کند چون 
عملا کالاهای صادراتی زیر یک میلیون دلاری در بازار ارزان فروخته می شود و به نوعی بازار 
نابود می شود چرا که کالاهای صادراتی بالای سه میلیونی یا 10 میلیونی توان رقابت با آن 

را ندارد.
وی تصریح کرد: مساله دیگر این است که کالاهای صادراتی ما مشخص هستند و تعداد 
محدودی از آنها ممنوع هستند اگر فردی کالا یا مواد اولیه ای را با دلار هشت هزار تومانی 
ثبت سفارش کند، می تواند دوباره آن را صادر کند یعنی فرد مواد اولیه را با نرخ سامانه نیما 
ثبت سفارش کرده و سپس آن کالا را با دلار آزاد صادر می کند و این گرفتاری های نظارتی 

خاص خود را دارد.

چراقیمتطلاوسکهکاهشیشد؟
رییس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا و جواهر تهران با اشاره به روند کاهشی قیمت 
طلا و سکه در هفته ای که گذشت، قیمت هر عدد سکه طرح جدید تمام بهار آزادی را سه 

میلیون و ۶51 هزار تومان اعلام کرد.
ابراهیم محمدولی با بیان این که در این هفته، خوش بختانه قیمت ها نزولی بوده است، 
گفت: یک مثقال طلای 17 عیار یک میلیون و ۴۳7 هزار تومان، یک گرم طلای 1۸ عیار 
۳۳1 هزار و 700 تومان و سکه یک گرمی نیز ۶۴0 هزار تومان بوده است. هر اونس هم در 

بازار جهانی 1۲۲۶ دلار قیمت داشت.
او درباره ی قیمت سکه در بازاردر روز پنجشنبه  نیز اظهار کرد: سکه تمام طرح جدید، 
سه میلیون و ۶51 هزار تومان و سکه تمام طرح قدیم سه میلیون و ۴51 هزار تومان 
قیمت گذاری شده است.  نیم سکه و ربع سکه نیز به ترتیب یک میلیون و ۸۲1 هزار تومان 
و یک میلیون و 71 هزار تومان قیمت داشتند. رییس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا 
و جواهر تهران درباره ی علت کاهش قیمت طلا در بازار این روزها بیان کرد: در این هفته، 
قیمت ها نزولی بوده است و امیدورایم در آینده هم این اتفاقات بیفتد که بازار به آرامش 
برسد. اما یکی از دلایل آن، کاهش قیمت ارز است چون طلا و ارز مکمل یکدیگرند. دلیل 
دیگر این است که افراد خانه دار و خارج از صنعت طلا و جواهر که در ماه های گذشته به 
دلیل التهابات ایجادشده به خرید طلا هجوم آوردند،  کم کم طلاهایشان را به بازار آورده و 
می فروشند که متضرر نشوند. محمدولی خاطرنشان کرد: یک دلیل عمده هم این است 
که در این گونه موارد که بازار نوسان دارد و رو به کاهش است، برای این که آرامش پیدا کند، 
تقاضا برای خرید مصنوعات طلا به حداقل رسیده و مردم انتظار این را دارند که قیمت طلا 
کمتر شود و بتوانند خرید کنند. این ها همه مواردی است که موجب کاهش قیمت طلا 
شده و نگاه مثبتی که اقتصاددان های دولتی دارند و بانک مرکزی که می خواهد قیمت ارز 

را ثابت کرده و به حداقل قیمت برساند.
 

سرپرست سازمان توسعه تجارت:

16هزارخودروبلاتکلیفدرگمرکماندهاست
 سرپرست سازمان توسعه تجارت گفت : از هیات دولت خواستاریم تا هر چه زودتر 

وضعیت خودروهای در گمرک مانده را تعیین تکلیف کند.
محمدرضا مودودی در رابطه با آخرین تصمیمات در مورد واردات خودرو، گفت: در حال 

حاضر هیچ برنامه ای برای آزاد شدن واردات خودرو وجود ندارد. 
سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران با تاکید بر اینکه مدیریت منابع ارزی در شرایط 
فعلی بسیار حائز اهمیت است، افزود: در حد امکان سعی می شود تا اجازه واردات کالاهایی 

مثل خودرو و لوازم خانگی که امکان تولید آن در داخل کشور فراهم است، داده نشود. 
وی بیان داشت: مدیریت منابع ارزی، سیاست جلوگیری از افزایش مصارف ارزی و اینکه 

این منابع صرف کالاهای لوکس نشود، برای ما بسیار مهم است. 
سرپرست سازمان توسعه تجارت همچنین درباره تعداد خودروهای مانده در گمرکات و 
نحوه ترخیص آن گفت: حدود 1۶ هزار دستگاه خودرو در گمرکات کشور مانده که هنوز 
تعیین تکلیف نشده است. مودودی با بیان اینکه تعدادی از خودروهای در گمرک مانده 
جزء خودروهایی است که در مورد واردات آن تخلف  صورت گرفته،  بیان داشت: حدود  
11 هزار دستگاه  از 1۶ هزار دستگاه خودرویی که در گمرکات مانده،  ثبت سفارش قانونی 
شده، ولی بعد از ممنوع شدن واردات خودرو در گمرک متوقف شده  است.   وی افزود:  
تصمیم گیری در مورد ترخیص این خودروها در اختیار سازمان توسعه تجارت ایران نیست. 
مودودی گفت: از آنجا که شرکت های وارد کننده خودرو که خودروهای آنها در گمرک مانده 
است، نسبت به مردم تعهد دارند،  بنابراین از هیات دولت خواستاریم تا هر چه سریع تر 
برای تعیین تکلیف این خودرو تصمیم گیری شود.  سرپرست سازمان توسعه تجارت اظهار 
داشت: همچنین از آنجا که این خودروها بخشی از منابع کشور است که در گمرکات مانده، 

نباید اجازه داده شود که این منابع آسیب ببیند.  
 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس :

قیمتارزدراقتصادبایدتکنرخیشود
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه قیمت ارز در اقتصاد 
باید تک نرخی شود گفت: وضعیت کنونی جز ایجاد رانت و فساد نتیجه ای نخواهد داشت 

و مجلس سال آینده به این موضوع ورود می کند.
محمدرضا پورابراهیمی روز پنجشنبه در سی و هشتمین شورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی در کرمان افزود: صادرکننده نمی  تواند بر اساس نرخ ارز ثانویه صادرات 
داشته باشد بلکه باید این نرخ ثابت باشد و نرخ ارز ثانویه از نظر ما قابل قبول نیست و بانک 

مرکزی باید آن را جمع کند و نرخ ارز ثانویه شناور باشد.
وی با بیان اینکه آمریکا بعد از 1۳ آبان خیلی تلاش کرد شوک ارزی به اقتصاد ایران وارد 
کند اما نتواست و ما بزودی شاهد تقویت ارزش پول ملی خواهیم بود خاطرنشان کرد: 
پیش بینی این است؛ روند کاهش ارزش دلار در هفته آینده استمرار داشته باشد و تحلیل 
اقتصادی که در این زمینه بود، محقق شد. پورابراهیمی از تشکیل جلسه شورای ملی در 
هفته آینده خبر داد و افزود: استان کرمان نقش ویژه ای را شورای گفت و گو ایفا می کند و 

می توان پیشنهادات و نقاط قوت و ضعف صادرات را به شورا ارائه کرد.
وی با بیان اینکه ویرایش بند 'واو' تبصره 1۶ بودجه سال جاری در کمیسیون تلفیق، جامع 
نبود و پیش نویس اصلاحی آن به دلایلی با تاخیر روبرو شد افزود: اصلاحیه این بند هفته 

آینده در صحن علنی مجلس مطرح و در بودجه سال 9۸ نیز آورده می شود.
پورابراهیمی ادامه داد: با اصلاحیه این بند حجم زیادی از مشکلات فعالان اقتصادی و 

مطالبات قابل وصول برای بانک ها حل می شود.
وی با بیان اینکه کرمان یکی از استان های مهم صادراتی کشور است بیان داشت: کرمان 
جایگاه ویژه ای در صادرات کشور به خود اختصاص داده که حل مشکلاتی کلان اقتصادی 
از قبیل موضوعات پیمان سپاری ارزی و دیگر مباحث صادرات در این حوزه ضروری است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه صدور بخشنامه های 
متعدد در حوزه صادرات از اشکالات وارده به دولت و بانک مرکزی است گفت: این امر 
تنظیمات صادرات را به هم ریخته است و دولت باید جلوی صادرات بی رویه بخشنامه ها 
را بگیرد که اثر آن در بخش های مختلف مشخص است. پورابراهیمی افزود: بخش عمده 
صادرات ما بر عهده نهادهای عمومی غیر دولتی است که مسئولان آنها منصوب به دولت 
هستند و دولت باید با مدیران این مجموعه  ها که تخلف صادراتی دارند و صادرات کلان نیز با 

آنها است؛ برخورد کند نه اینکه یک صادرکننده معمولی را تحت فشار قرار دهد.

عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی درباره میزان تورم سال 
97 گفت: تورم سال 97 برابر با ۲5درصد است و براساس 
اتفاق  اگر  نیز   9۸ سال  در  احتمالا  داده  رخ  که  اتفاقاتی 
غیرمنتظره ای رخ ندهد شاهد تورمی بین ۲0 تا ۳0درصد 

خواهیم بود
 وحید شقاقی با بیان این مطلب بیان کرد: علت این مساله 
را می توان اینگونه توضیح داد؛ اثرات تورمی افزایش قیمت 
دلار به تدریج در اقتصاد تخلیه می شود و هنوز در سال 97 
کل اثرات تورمی افزایش نرخ دلار را نخواهیم دید و این مورد 
به سال های آینده سرریز خواهد شد و همان گونه که در سال 
91 تورم حدود ۲5درصد بود و سال 9۲ تورم به بالای ۳5درصد 
رسید که به اعتقاد بنده اثرات تورمی افزایش قیمت دلار حدود 
۲تا۳سال طول می کشد تا اثرات خود را بر اقتصاد نشان دهد. 
وی ادامه داد: نرخ دلار در آذر 9۶ برابر با ۲۶00 تومان بود و 
اکنون در ماه های گذشته قیمت دلار تا مرز 19هزار تومان نیز 
افزایش یافت و اکنون دوباره به کانال 11هزار تومان بازگشته 

ایم. 
*تورم دلار در حال تخلیه است 

شقاقی تصریح کرد: اثرات تورمی افزایش نرخ دلار به تدریج 
در اقتصاد نشان داده می شود و امسال تورم به ۲5درصد 
خواهد رسید و همان طور که می دانید میانگین تورم ماهانه 
یعنی شهریور به مرداد، آبان به مهر الان حدود 5تا۶درصد 
شده که بالاست و به عبارتی تورم آبان نسبت به آبان 9۶ و مهر 
سال 97 نسبت به مهر 9۶ بیش از 5درصد است که عددهای 
بالایی محسوب می شود که نشان می دهد به تدریج تورم های 
ماه به ماه در حال طی کردن روند افزایشی است و امسال به 
۲5 درصد می رسیم زیرا آخرین عددی که بنده شنیده ام برای 
تورم آبان 97 نسبت به آبان 9۶ برابر با 1۳ تا 1۴درصد بوده 
است که این عدد به تدریج روند افزایشی به خود می گیرد و تا 
پایان سال به ۲5درصد می رسیم بنابراین سال 9۸ تورمی بین 

۲0تا ۳0درصد خواهیم داشت. 
این اقتصاددان در پاسخ به این سوال که سال 9۸ نسبت 
به 97؛ سال سخت تری از نظر اقتصادی خواهد بود یا خیر، 

گفت: سال 9۸ نسبت به 97 سال سخت تری خواهد بود زیرا 
در ۶ماهه نخست سال 97 وضعیت درآمدهای ارزی دولت 
بسیار مناسب بود. افزایش قیمت نفت از 55تا 75دلار اتفاق 

افتاد. 
ها  تحریم  کرد: شروع  بیان  خبرآنلاین  با  گفت وگو  در  وی 
از 1۳ آبان بود به عبارتی درست است بار روانی تحریم ها از 
اردیبهشت ماه در ایران اتفاق افتاد که بیشتر به خاطر انتظارات 
نسبت به آینده، سوداگری و تدابیر نادرست و … بود اما این 
تحریم ها از آبان ماه شروع شد.  وی افزود : سال 9۸ شاهد 
تاثیرات تحریم ها بر منابع درآمدی دولت، بر اقتصاد ایران و بر 

تولید خواهیم بود. 
وی توضیح داد: بنابراین در سال 9۸ شاهد اثرات تحریم ها بر 
بدنه تولید خواهیم بود و در سال آینده درآمدهای ارزی حاصل 

از کاهش صادرات نفت، پایین خواهد آمد و همچنین شاهد 
کاهش درآمدهای مالیاتی خواهیم بود زیرا تولید افت خواهد 
افزایش  از  تورمی حاصل  اثرات  داشت. در سال 9۸ شاهد 
قیمت دلار خواهیم بود و به عبارت بهتر در سال آینده اثرات 

تورمی و تحریم ها به تدریج خود را نشان خواهند داد. 
*سال ۹۸ اقتصاد به کدام سو می رود؟ 

رکود  سال 9۸،  و  آینده  های  ماه  در  کرد:  تاکید  شقاقی 
افزایش  تولیدی،  های  بنگاه  فروش  کاهش  اقتصادی، 
موجودی انبار، تعدیل بنگاه ها و تعطیلی و نیمه فعال شده 
آن ها، افزایش هزینه های تولید، کاهش درآمدهای مالیاتی و 
ارزی و … همه به تدریج اثرات خود را در اقتصاد نشان خواهد 
داد، لذا در این شرایط کار دولت بسیار مهم است تا تدابیر و 
سیاست های درست را برای مدیریت شرایط پیش رو اتخاذ 

کند. وی تصریح کرد: در ۶ماهه نخست سال شاهد تحریم 
های جدی نبودیم فقط بار روانی و انتظارات بود که بر اقتصاد 
ایران فشار آورد ولی از نیمه دوم سال 97 تحریم ها به تدریج 
بر بخش های  و  اقتصاد نشان خواهد داد  بر  را  اثرات خود 
مختلف کشور اثر خواهد گذاشت و کار دولت در این شرایط 
بسیار سخت است زیرا باید بتواند منابع درآمدی محدود خود 
در سال آینده را مدیریت منظبط و هوشمند کرده و تدابیر 

درستی برای احیای تولید در نظر داشته باشد. 
وی بیان کرد: بر اساس آمارهای منتشر شده در ۶ماهه اول 
امسال به دلیل افزایش قیمت نفت و دلار، وضعیت درآمدهای 
دولت نسبت به بودجه ای که پیش بینی و مصوب شده بود؛ 
باید گفت بیش از آن منابع درآمدی دولت محقق شده است. 

وحید شقاقی گفت: البته در حوزه درآمدهای مالیاتی قرار 
بود در ۶ماهه نخست سال 70هزار میلیارد تومان محقق شود 
که در این مدت فقط 50هزار میلیارد تومان درآمدهای مالیاتی 

محقق شد. 
*درآمد نفت محقق شد 

سال 97  بودجه  در  نفتی  درآمدهای  مورد  در  افزود:  وی 
نیز قیمت نفت را بشکه ای 55دلار در نظر گرفته بودند که 
خوشبختانه در این مدت قیمت نفت تا بشکه ای 75دلار نیز 
افزایش یافت بنابراین دولت به درآمدهای بیشتری از صادرات 
نفت دست یافت.  شقاقی گفت: در نیمه دوم سال 97 شرایط 
بسیار متفاوت خواهد شد زیرا صادرات نفت به دلیل تحریم ها 
از ۲.5میلیون بشکه در نیمه نخست به زیر 1.۶میلیون بشکه 
نفت کاهش خواهد یافت بنابراین درآمدهای دولت نیز از این 

مساله متاثر خواهد شد. 
صادرات  کاهش  و  ها  تحریم  نتیجه  در  کرد:  عنوان  وی 
نفت،  درآمدهای دولت کاهش خواهد یافت.  استاد دانشگاه 
خوارزمی گفت: همچنین احتمال دارد شاهد رکود اقتصادی 
در ماه های آینده باشیم. نمی توانیم به بخش تولید برای 
اخذ مالیات بیش از اندازه فشار بیاوریم.  وی تصریح کرد: در 
مجموع درآمدهای دولت در ۶ماهه دوم سال 97 و همچنین 

سال آینده کاهش خواهد یافت.  

پیش بینی وضعیت اقتصادی سال 9۸

تورم سال آینده چقدر افزایش خواهد یافت؟ 

بالای  ظرفیت  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
بین المجالس آسیایی گفت: دولت های آسیایی باید به سمت 

اجرای پیمان های پولی و همکاری های بانکی بروند. 
علی لاریجانی پس از بازگشت از سفر خود به استانبول ترکیه 
اتحادیه  عمومی  مجمع  یازدهمین  در  حضور  منظور  به  که 
فرودگاه  به  ورود  بدو  در  بود،  گرفته  صورت  آسیایی  مجالس 
تهران درباره دستاوردهای این سفر گفت: این سفر که تنها ۲۴ 
ساعت به طول انجامید برای شرکت در مجمع بین المجالس 
آسیایی بود که متشکل از برخی کشورهای آسیایی از جمله 
هند  و  پاکستان  چین،  روسیه،  همچون  مهمی  کشورهای 

است.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: پیش از این نیز 
جلساتی تحت عنوان کمیته های مختلف سیاسی، اقتصادی، 

اجتماعی برگزار شده و بررسی های خوبی در این حوزه ها 
صورت گرفته بود.

وی در ادامه با بیان اینکه تمرکز کار بین المجالس آسیایی بر 
همکاری های اقتصادی است، افزود: پیشنهادهای خوبی در 
این حوزه مطرح شد که دولت ها باید به سمت اجرای آن بروند 
که پیمان های پولی و همکاری های بانکی یکی از مهمترین 

این مسائل است.
لاریجانی ادامه داد: بعد از اجرای تحریم های آمریکا نسبت 
به کشورهای مختلف، در ذهن بسیاری از کشورها این نکته به 
وجود آمده که باید راه های دیگری پیدا کنند لذا روی پیمان 
های پولی میان کشورهای آسیا در حال بحث و بررسی جدی 

هستند تا به ضابطه جدیدی برسند.
وی در ادامه درخصوص همکاری ها در حوزه انرژی اظهار 

داشت: با توجه به اینکه بخش زیادی از انرژی دنیا در منطقه 
بسزایی  اهمیت  از  حوزه  این  در  ها  همکاری  است،  آسیا 
برخوردار است، همچنین در این نشست ها درباره استفاده 
از فناوری میان کشورها و همکاری های محیط زیستی بحث 
های متنوعی صورت گرفت تا از ظرفیت کشورهای آسیایی 

استفاده شود.
به گفت  اساس گزارش خانه ملت، لاریجانی همچنین  بر 
وگوهای دو جانبه خود با روسای مجالس ترکیه و روسیه اشاره 
کرد و افزود: در دیدارهایی که با هیات های پارلمانی روسیه 
برخی  و  اقتصادی  زمینه همکاری های  در  ترکیه داشتیم  و 
سرمایه گذاری ها بحث شد و پیگیری های خوبی نیز صورت 

گرفت.
دو  میان  مشترکی  جلسات  داد:  ادامه  مقننه  قوه  رئیس 

پارلمان ایران و روسیه برگزار می شود که بر این اساس گزارشی 
از پیگیری های نشست های دو سال گذشته در بلگراد ارائه شد 
که در آن مشخص شده بود دو طرف در چه حوزه ای می توانند 
همکاری داشته و سرمایه گذاری کنند همچنین پیشنهادات 
نیز  ترکیه  پارلمانی  هیات  افزود:  وی  شد.  ارائه  هم  جدیدی 
درباره فرصت هایی که می تواند باعث افزایش همکاری ها و 

رفع موانع توسعه روابط شود، صحبت کردند.
بین  اینکه  بیان  با  پایان  در  رئیس مجلس شورای اسلامی 
المجالس آسیایی ظرفیت کارهای مهمی را خواهد داشت، 
خاطرنشان کرد: توقف من در ترکیه کوتاه بود، اما هیاتی که 
از نمایندگان مجلس ایران در این کشور حضور دارند تا دو روز 
آینده که این اجلاس ادامه دارد، در جلسات مختلف آن شرکت 

می کنند.

علی لاریجانی: 

دولتهایآسیاییبایدبهسمتاجرایپیمانهایپولیبروند

وزیر ارتباطات گفت : بزودی با رفع توقیف تلفن های همراه موجود در گمرک، 
قیمت انواع تلفن های همراه در بازار کاهش می یابد.

محمد جواد آذری جهرمی در پایان نشست مشترک با وزیر صنعت، معدن و 
تجارت و سایر دستگاههای فعال در تنظیم بازار افزود: در این جلسه، اعلام شد 
که قاضی مربوطه، به رفع توقیف محموله های تلفن همراه موجود در گمرک رای 
داده و در این جلسه مقرر شد کارگروهی، کار هماهنگی با سایر دستگاههای 

مربوط برای عرضه هرچه سریعتر این گوشی ها به بازار را دنبال کند.
وی افزود: علاوه بر مشکلات ناشی از افزایش نرخ ارز، کمبود عرضه نیز 
موجب بروز حباب در این بازار شده است که امیدواریم با افزایش عرضه ، هرچه 

سریعتر این کالا کاهش قیمت یابد.
آذری جهرمی همچنین از فراخوان برای واردات تلفن همراه خبر داد و گفت: 
در این جلسه مقرر شد با توجه به مسایلی که وارد کنندگان قبلی داشتند 
از ظرفیت های جدید برای تامین گوشی های مورد نیاز بازار استفاده شود و 
بررسی مشکلات ارزی وارد کنندگان بدلیل نبودن نماینده بانک مرکزی در 

جلسه امروز، به جلسه دیگری موکول شد.
وزیر ارتباطات همچنین حمایت همه جانبه از تولیدات داخلی با کیفیت در 
این عرصه را یکی دیگر از تصمیمات جلسه مشترک امروز دانست و گفت: یکی 
از برندهای تلفن همراه داخلی )GLX( که پیشتر از نظر میزان استفاده رتبه ۲0 
را نیز نداشت به رتبه هفتم برندهای بازار ایران صعود کرده که این امر نشان می 
دهد اگر قیمت و کیفیت گوشی تولید داخل مطلوب باشد مردم به آن رغبت 

پیدا می کنند.
وی افزود: قرار شد دفتر صنایع الکترونیک وزارت صنعت که متولی اصلی این 
موضوع است با همکاری معاونت فناوری وزارت ارتباطات طرح ویژه ای برای 
حمایت از شرکتهای تولید کننده گوشی تلفن همراه داشته باشند تا شرکت 
های داخلی با ارتقای کیفیت محصولات خود بتوانند بخشی از نیاز بازار را تامین 

کنند.
آذری جهرمی با بیان اینکه امروز با این واقعیت روبرو هستیم که نرخ ارز قدرت 
خرید مردم را کاهش داده گفت: این امر البته فرصت مناسبی برای شرکتهای 
تولید داخل هست که بتوانند سهم بیشتری از بازار را در اختیار بگیرند و البته 
حمایت دولت که از جنس رفع موانع تولید خواهد بود می تواند در این مسیر 
کمک باشد چرا که حمایت بی قید و شرط دولت معنی ندارد و باید متناسب 
با تضمین کیفیت بسته های حمایتی تعریف شود که قرار شد این موضوع در 

طرح مشترک دو وزارتخانه بررسی شود.
وی با بیان اینکه جلسه امروز با هماهنگی همه دستگاههای دخیل در تنظیم 
وزارت  وزارت اطلاعات،   ، و دادستانی کل کشور  از جمله قوه قضاییه  بازار 
صنعت، وزارت دادگستری، وزارت ارتباطات، سازمان تعزیرات و ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز برگزار شد و امیدواریم با هماهنگی بین بخشی ، بخش مهمی 
از مشکلات مردم برطرف شود گفت: البته بخش زیادی از این تلاطمات بازار، 
ناشی از تلاطمات ارزی بود و بخشی دیگر بدلیل کمبود عرضه ایجاد شد که 

امیدواریم با تدبیر، این حباب ایجاد شده از میان برود.
 متصل نشدن سامانه دستگاهها به هم مانع تحقق دولت الکترونیک است 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: مشکل اصلی تحقق نیافتن دولت 
الکترونیک، متصل نشدن اطلاعات و سامانه های دستگاههای اجرایی با 

یکدیگر است.
محمد جواد آذری جهرمی افزود: اکثر دستگاههای اجرایی در تحقق دولت 
الکترونیک گامهای خوبی در سطح دستگاه خود برداشته اند و البته برخی 
دستگاهها نیز عملکرد خوبی در این زمینه نداشته اند اما آنچه علت تحقق 

نیافتن دولت الکترونیک است متصل نشدن این سامانه ها با یکدیگر است.
وی در ارزیابی عملکرد وزارت صنعت در زمینه تحقق دولت الکترونیک گفت: 
در ارزیابی های ما وزارت صنعت بعد از وزارت امور اقتصادی و دارایی در جایگاه 
دوم قرار گرفته و در تحقق دولت الکترونیک کارهای خوبی از جمله سامانه های 

همتا و ... انجام داده است.
وزیر ارتباطات همکاری بین دستگاهی را همیشه موفقیت آمیز دانست و 
گفت: تا وقتی سامانه های دستگاههای مختلف به هم متصل نشوند ارزش 
افزوده ایجاد نمی شود. وی افزود: پروژه ثبت تلفن همراه )رجیستری( نتیجه 
اتصال سامانه های بین دستگاههاست و همچنین پروژه کارت سوخت که هم 
اکنون در کشور در حال پیگیری است و متولی اصلی آن وزارت نفت و شرکت 
ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی است، دو نمونه موفق همکاری بین 
دستگاههاست. آذری جهرمی افزود: وزارت صنعت در لایه اتصال به سامانه 
سایر دستگاهها هم پیشتاز بوده و همواره در این زمینه با گارد باز برخورد کرده 
و نمره این وزارتخانه در مرکز تبادل اطلاعات دولت الکترونیک که در وزارت 

ارتباطات مستقر هست نمره خوب و بالایی بوده است.

وزیر ارتباطات :

گوشیتلفنهمراهبزودیارزانمیشود

وزیر امور اقتصادی و دارایی تشکیل شرکت های تعاونی جدید و خرید شرکت های دولتی 
آماده واگذاری توسط آنها را، راهکاری موفق برای کوچک سازی دولت و تحقق سهم ۲0 

درصدی شرکت های تعاونی از خصوصی سازی خواند.
فرهاد دژپسند طی سخنانی در سیزدهمین اجلاس بین المللی تعاون در آسیا و اقیانوسیه، 
ضمن ابراز خرسندی از میزبانی اجلاس مذکور و اینکه ایران برای نخستین بار به عضویت 
هیئت مدیره آن در آمده است، اظهار داشت: همه کشورهایی که مثل ایران دارای ساختار و 
نظام خاصی هستند و استقلال اقتصادی و سیاسی برایشان اهمیت ویژه ای دارد، باید میزان 

آسیب پذیری خود را در برابر نوسانات به حداقل برسانند.
وی با اشاره به ابلاغ سیاست های اقتصاد مقاومتی از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی 
گفت: مفاهیم مطرح شده در این سیاست ها فراتر از کاهش آسیب پذیری اقتصاد است و 
مواردی چون دانش بنیانی و بومی گرایی در این بسته سیاستی مورد تاکید قرار گرفته و لذا ما 

باید از مسیر اقتصاد مقاوم به یک اقتصاد دیجیتال و هوشمند برسیم.
دژپسند افزود: چه بسا به همین دلیل است که رویکرد های مطرح شده در سیاست های 
ابلاغی مقام معظم رهبری از یکسو درونزا و از سوی دیگر برون نگر به این معنی است که نمی 
خواهیم دور خودمان دیوار بکشیم و معتقدیم هم در صادرات و هم واردات، تعامل دو جانبه با 

دنیا داشته باشیم و نیز در انتقال فنآوری و تامین منابع، جهان را مد نظر قرار دهیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی دو رویکرد دیگر اقتصاد مقاومتی را عدالت بنیانی و مردمی 
کردن اقتصاد عنوان کرد و گفت: هر چند آموزه اقتصاد عدالت بنیان، سرعت و پایداری رشد 
مداوم را باید در بر بگیرد، لکن اینامر نباید به قیمت افزایش شکاف درآمدی، طبقاتی و منطقه 

ای تمام شود.
وی افزود: در سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری همچنین بحث عادلانه شدن سهم 
عوامل تولید و عدالت منطقه ای و سرزمینی هم مطرح است و توزیع درآمد نیز قطعا باید در 

این مسیر رو به بهبود قرار گیرد.

دژپسند افزود: رابطه دولت با بازار باید رابطه ای تعریف شده و غیر مداخله گر باشد و در این 
مسیر، باید سهم و نقش دولت به گونه ای تنظیم شود که مانع فعالیت های بخش غیر دولتی، 
خصوصی و تعاونی نشود و دولت هرگز نباید در اموری که بخش های مذکور، تمایل و توان 

انجام آن را دارند، وارد شود.
وزیر اقتصاد اضافه کرد: در عین حال باید دقت داشت که گسترش بخش غیر دولتی نباید 
به ایجاد انحصار و استثمار منتهی شود و آحاد جامعه باید بتوانند در فعالیت های اقتصادی 

مشارکت کنند.
وی با تاکید بر اینکه در کنار بخش خصوصی، باید بخش تعاونی هم گسترش یابد، اظهار 
داشت: این موضوع در اصل ۴۴ قانون اساسی نیز مورد تاکید قرار گرفته ولی واقعیت این 
است که سهم تعاونی ها در اقتصاد، با واقعیت فاصله زیادی دارد و برای کاهش این فاصله 
باید مسیر متفاوتی را طی کنیم. دژپسند با بیان اینکه بیشتر از 1۳ سال از ابلاغ اصل ۴۴ 
قانون اساسی میگذرد اما امکان تحقق آموزه های آن در این حوزه فراهم نشده است، گفت: 
محدودیت موجود در تعاریف، به لحاظ ساختاری، مانع سرعت گیری این اصل مهم شده 

است.
وی افزود: ما یک فرصت و ثروت خوبی پیش رو داریم که می توانیم در مسیر کوچک سازی 
دولت و واگذاری شرکت های دولتی از آن استفاده کنیم و آن، تشکیل تعاونی های سهامی 

عام جدید است.
وزیر اقتصاد ادامه داد: برای انجام این کار از هیئت رئیسه اتاق ایران می خواهم امکان 
تشکیل تعاونی های سهامی عام را به منظور خرید شرکت های در حال واگذاری ایجاد کنند 
زیرا معتقدیم،یکی از بهترین مجراها برای واگذاری و نیز تحقق مردمی کردن اقتصاد، ایجاد 

این مدل از تعاونی ها است.
دژپسندبا بیان اینکه برنامه داریم به موضوع واگذاری شرکت ها سرعت ببخشیم، تصریح 
کرد: عرضه را می خواهیم افزایش دهیم، البته به گونه ای که در واگذاری ها تبعات منفی 

نداشته باشیم. وی ادامه داد: قرار نیست دولت شرکتی را واگذار کند، اما بعدا به دنبال حل 
مشکلات آن باشد. مسیر برد - برد را دنبال می کنیم و لازمه آن این است که طیف گسترده ای 

از خریداران ورود کنند.
دژپسند با بیان اینکه سهامداران باید به تناسب سهم بتوانند حق رای داشته باشند عنوان 
کرد: با این مدل باید به سمتی برویم تا سهم ۲0 درصدی تعاونی ها از اقتصاد محقق شود. در 
این راستا استمداد می طلبم که مدلی از تعاونی ها طراحی شود تا این قالب، هرچه سریعتر 
جریان پیدا کند، زیرا اگر مدل، خوب طراحی نشود و با مشکل مواجه باشد، بعدا پیامدهای 
منفی دارد. وی در کنار عامل سود و رای سهامدار، موضوع علایق منطقه ای را در واگذاری 
شرکت ها به تعاونی های سهامی عام و فراگیر مطرح کرد و گفت: باید مدل اقتصاد "دولت - 
بازار" به اقتصاد "بازار - دولت" تبدیل شود و نقش دولت از عاملیت به سیاست گذاری، هدایت 
و نظارت تغییر کند. وزیر امور اقتصادی و دارایی یکی دیگر از برنامه های وزارت اقتصاد را 
مربوط به نقدینگی و اهرم کردن دارایی های دولت دانست و افزود: می توانیم شرکت هایی که 

کالاهای صادراتی دارند را، در قالب بخش تعاونی واگذار کنیم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی  اعلام کرد

تشکیلتعاونیهایسهامیخاصبرایخریدشرکتهایدولتی

مدیرعامل بانک کشاورزی :

17هزارطرحاشتغالزادرمناطقروستاییوعشایری
اجراشد

مدیرعامل بانک کشاورزی گفت: این بانک با استفاده 
از منابع صندوق توسعه ملی در مرحله نخست اجرای 
طرح توسعه اشتغال روستایی و عشایری توانست با 17 
هزار و ۲99 طرح را با اعتباری ۲ هزار و 5۶0 میلیارد 

تومانی در این مناطق محقق کند. 
»روح اله خدارحمی« افزود: با اجرای این طرح ها 
و  روستایی  مناطق  در  جدید  شغل  هزار  نزدیک 50 

عشایری کشور ایجاد شده است.
وی افزود: در مرحله نخست اجرای این طرح، تعداد 
1۸ هزار و ۶1۶ طرح روستایی و عشایری به مبلغ ۳ 
هزار و ۳00 میلیارد تومان مصوب شد که از محل این 
طرح ها برای 55 هزار و ۶55 نفر اشتغال ایجاد می 

شد.
طرح توسعه روستایی و عشایری با اختصاص 1.5 
میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی از اواخر سال 

گذشته با همکاری سه بانک و یک صندوق در کشور کلید خورد و عملیات اجرایی آن از اردیبهشت ماه امسال آغاز 
شد و قرار بود تا پایان آبان ماه امسال این طرح ها به بهره برداری برسد؛ بانک های عامل در این طرح قرار بود به 

میزان تخصیص منابع از سوی صندوق توسعه ملی، به همین میزان آورده داشته و به متقاضیان تسهیلات دهند.
رئیس هیات مدیره بانک کشاورزی اظهار داشت: طرح توسعه اشتغال روستایی و عشایری از اولویت های 
دولت تدبیر و امید به شمار می رود که بانک کشاورزی در این بخش نقش بسزایی داشته و همچنان در حال 

اجراست.
وی تصریح کرد: برای اجرای این طرح ها از محل صندوق توسعه ملی مبلغ یک هزار و 500 میلیارد تومان به 
بانک کشاورزی تخصیص یافت که این مبلغ به همراه اعتبارات خود بانک به ۳ هزار و ۳00 میلیارتومان رسید که 

تاکنون ۲ هزار و 5۶0 میلیارد تومان آن پرداخت شده و بقیه این مبلغ بزودی پرداخت می شود.
مدیرعامل بانک کشاورزی گفت: با وجود این که زمان مرحله نخست به پایان رسیده اما برخی از طرح های 
باقیمانده که با مشکلاتی چون نداشتن تضمین و دریافت مجوزهای لازم روبرو هستند که این موارد به زودی رفع 

خواهد شد.
وی ادامه داد: با عملکرد مثبت بانک کشاورزی در زمینه اجرای طرح های توسعه اشتغال روستایی و عشایری 

و هماهنگی های لازم برای واریز وجوه به نظر می رسد در مراحل بعدی بیش از میزان فعلی اشتغال ایجاد شود.
خدارحمی اظهار داشت: بیشتر طرح هایی ارسالی شامل احداث گلخانه های کوچک )چند هزار متری(، خرید 
دام های شناسنامه دار، دام های سنگین و سبک، زنبور عسل، صنایع دستی و گیاهان دارویی است که اعتباری 

بین ۸0 میلیون تومان تا ۲0 میلیارد تومان نیاز دارند.
وی اضافه کرد: اغلب این طرح ها در سطح ملی و استانی توسط کارگروه هایی که تشکیل شده و دنبال می 
شود؛ البته برخی از طرح های باقیمانده، طرح های بزرگی هستند که نیازمند همکاری و مساعدت کارگروه ملی 

هستند.  وی افزود: مرحله دوم اجرای طرح توسعه روستایی و عشایری بزودی شروع می شود.
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پرونده هری لی اروین باز است

 قراردادآنتونی استوکس فسخ نشده است
مدیرعامل باشگاه تراکتور با اشاره به برگزاری جلسات کمیته انضباطی گفت: با توجه به تکرار 
مسائل انضباطی توسط آنتونی استوکس، جلسات متعدد کمیته انضباطی با حضور وی برگزار 
شد. علیرضا اسدی در مورد نتیجه این جلسات گفت: باتوجه به شرایط این بازیکن، مسائل 
انضباطی و نگاه نامتناسب ایشان با اصول حرفه ای باشگاه، کمیته انضباطی وی را ملزم 
به تبعیت از مفاد مندرج در قرارداد نمود و در مرحله اول ۳۰ درصد قرارداد ایشان کسر شد. 
وی ادامه داد: ولیکن شرایط روحی و روانی این بازیکن و نگاه وی به فوتبال در این مقطع با 
نگاه باشگاه، همخوانی نداشت که این عدم همخوانی می توانست اصول حرفه ای باشگاه را 
خدشه دار نماید. علیرضا اسدی با اشاره به این نکته که برخلاف اظهارات رسانه ها، قرارداد این 
بازیکن  فسخ نشده و مفتوح است  گفت: با توجه به اینکه باشگاه تمامی مفاد قرارداد خود در 
مورد این بازیکن خارجی را اجرا نموده و وی نیز با تایید کتبی دریافت کلیه مطالبات اصرار به ترک 
ایران داشت، بهانه تراشی ها دلیلی بر عدم اقدامات قانونی نخواهد بود. لذا باشگاه این حق را 
برای خود قائل است که با پیگیری از طریق مراجع ذی صلاح داخلی و خارجی حقوق قانونی 
خود را استیفا کند، این اقدامات با ترک شهر تبریز توسط وی، از روز پنجشنبه اجرایی خواهد 
شد. مدیرعامل باشگاه تراکتور در پایان در مورد دیگر بازیکن خارجی باشگاه گفت: پرونده هری 
لی اروین نیز در کمیته انضباطی باشگاه مفتوح است و در این ارتباط تصمیم گیری ها اعلام 

خواهد شد. البته تغییر رفتار بازیکن می تواند تغییر رفتار باشگاه را به همراه داشته باشد.

فتحی: جدایی گرو و نویمایر مشخص نیست
 توانستیم ۶۷۵ هزار دلار را برای استقلال حفظ کنیم

مدیرعامل باشگاه استقلال می گوید این باشگاه با پیروزی در پرونده یازالده گومز توانسته از زیر پرداخت غرامت ۶۷۵ 
هزار دلاری کمر خالی کند. 

امیرحسین فتحی مدیرعامل باشگاه استقلال بعد از پیروزی تیمش مقابل صنعت نفت آبادان اظهار کرد: ابتدا و 
پیش از هرچیز پیروزی قاطع مقابل صنعت نفت آبادان را تبریک می گویم. وی درباره پیروزی استقلال در پرونده 
یازالده گومز توضح داد: در دعوتنامه این بازیکن مبلغ، تاریخ و آپشن های قراردادش ذکر شده بود که فیفا این گونه 
دعوتنامه ها را پیش قرارداد تلقی می کند و اغلب به سود بازیکن رای می دهد اما با کمک وکلای برجسته معاونت 
ورزشی باشگاه این پرونده به سود استقلال به پایان رسید و ۶۷۵ هزار دلار برای باشگاه استقلال حفظ شد. البته این 
بازیکن ۱۰ روز فرصت دارد که به دادگاه عالی ورزش شکایت کند که ان شاءالله با دفاعیات خوب ما در آن دادگاه هم 
پیروز خواهیم شد. فتحی درباره لیست ورودی و خروجی این تیم برای نیم فصل گفت: برای نیم فصل و با هماهنگی 
کادرفنی، نقاط ضعف و خود را پوشش خواهیم داد و برای کامل کردن آن ها اقدام خواهیم کرد تا تیم قدرتمندی راهی 

نیم فصل دوم و لیگ قهرمانان آسیا شود.
 البته هنوز لیستی در این خصوص سرمربی تیم به ما ارائه نداده است. وی درباره جدایی نویمایر و گرو تصریح کرد: 
سرمربی تیم هنوز درباره لیست خروجی و ورودی های تیم صحبتی انجام نداده است و پس از اعلام شفر ما در این 

خصوص اقدام خواهیم کرد.
فتحی در پایان و در پاسخ به این سوال که آیا قرار است مربی جدیدی به کادرفنی استقلال اضافه شود، گفت: باید 

کادرفنی در این زمینه صحبت کند و در نهایت تصمیم گیری کنیم.

گرشاسبی پس از دیدار با تاج:

نوبت پرسپولیس است به تیم ملی 
کمک کند

رئیس  با  دیدار  از  پس  پرسپولیس  باشگاه  مدیرعامل   
فدراسیون فوتبال گفت: حالا نوبت پرسپولیس است که از تیم 
ملی حمایت کند. حمیدرضا گرشاسبی درباره نشست خود 
با رییس و دبیرکل فدراسیون فوتبال عنوان کرد:جلسه بسیار 
و درباره موضوعات مختلف  را در فدراسیون داشتیم  خوبی 
صحبت کردیم.به صورت کلی،ممکن است برخی موارد در 
فضای عمومی طرح شود اما بی شک تاثیری در روند حمایت 

همه جانبه  از فوتبال ملی نخواهد داشت.
وی ادامه داد:وظیفه خود می دانم از فدراسیون فوتبال که 
برای برپایی دیدار برگشت فینال لیگ قهرمانان آسیا در تهران 
تلاش شبانه روزی و چشمگیری داشت تشکر کنم.در آن مقطع 
زمانی،فدراسیون نگاه ملی داشت و همانطور که در صحبت 
های ریاست محترم فدراسیون فوتبال هم بود این بار نوبت 
باشگاه پرسپولیس است که در این مسیر به تیم ملی کمک کند 

تا در آرامش به کارش ادامه دهد.

ورزشی44

 زور نکونام و کریمی به یکدیگر نرسید؛ 

شهرآورد شمالی ها برنده نداشت 
هفته چهاردهم رقابت های لیگ 
برتر پیگیری شد و تیم های فوتبال 
نساجی مازندران و سپیدرود رشت 
تساوی  به  شمالی  شهرآورد  در 

رسیدند. 
روز   ۱۵ ساعت  از  دیدار  این 
های  ورزشگاه  در  پنجشنبه 
شهید وطنی قائمشهر با قضاوت 
و  شد  آغاز  فغانی«  »علیرضا 
»محمد مهدی نظری« و »مهرداد 
عبدی« برای نساجی و »محمد غلامی« و »میلادشیخ سلیمانی« برای سپیدرود گلزنی 

کردند.
تیم نساجی مازندران که در دیدار هفته گذشته و در دقایق پایانی مصاف با صنعت 
نفت آبادان نتیجه پیروزی را با تساوی عوض کرده بود تا هدف آنها کسب ۳ امتیاز از این 
دیدار شود. اما در طرف مقابل هم شاگردان »علی کریمی« سرمربی تیم سپیدرود به رغم 
شکست یک بر صفر برابر نفت مسجدسلیمان در هفته گذشته، از دو دیدار در هفته های 

۱۱ و ۱2 صاحب 2 پیروزی شدند تا از انتهای جدول یک پله صعود کنند. 
هر دو تیم در نیمه نخست برای کسب ۳ امتیاز بازی را هجومی آغاز کردند و فرصت 
های نیز بر روی دروازه یکدیگر خلق کردند.  نساجی در 2۰ دقیقه نخست صاحب 2 
موقعیت بسیار خطرناک شد که کمک داور در هر دو صحنه اعلام آفساید کرد تا اعتراض 
کادر فنی تیم نساجی را در پی داشته باشد و فغانی نیز به آنها تذکر جدی داد. اما در 
نهایت در دقیقه 4۵ نساجی با ضربه سر محمدمهدی نظری به گل رسید. در این صحنه 
امید سینک از پشت محوطه ۱8 قدم دروازه حریف، توپ را از یک ضربه ایستگاهی به 
سمت دروازه سپیدرود فرستاد که دفع ناقص کورش ملکی گلر تیم سپیدرود سبب شد 
تا ضربه سر نظری به گل تبدیل شود. در نیمه دوم تیم سپیدرود که نمی خواست بازنده 
این دیدار شود به حملات خود افزود تا در دقیقه ۵۶ حمید رضا دیوسالار مدافع این تیم 
در محوطه ۱8 قدم تیم نساجی با خطا متوقف شود تا داور اعلام ضربه پنالتی کند و 
محمد غلامی نیز با ضربه ای فنی نتیجه را به تساوی کشاند. در دقیقه ۶8 هر چند تیم 
سپیدرود با شوت سرکش میلاد شیخ سلیمانی به گل برتری رسید ولی 8 دقیقه بعد امید 
سینک بازیکن تیم نساجی توپ را به محوطه ۱8 قدم سپیدرود فرستاد و با ضربه سر 
فرشاد فرجی همراه شد و در ادامه مهرداد عبدی با ضربه آکروباتیک زیبا گل دوم را برای 
نساجی به ثمر رساند. در نهایت تلاش دو تیم برای باز کردن دروازه یکدیگر ثمری نداشت 

تا نبرد حساس و مهیج آنها با تساوی 2 بر 2 خاتمه یابد.
حامد لک، جورجی گولیسیانی، فرشاد فرجی،  ترکیب تیم نساجی مازندران:  
مهرداد عبدی، حمیدرضا دیوسالار، احمد عبدالله زاده، محمد آبشک، علی اصغر 
آشوری)دقیقه ۷۳ شاهین مجیدی(، سجاد عاشوری، امید سینک و محمد عباس زاده 

)دقیقه ۳8: محمدمهدی نظری( )دقیقه ۶2 رحمان جعفری(
کوروش ملکی، حسین کعبی )دقیقه 4۱: میلاد  ترکیب تیم سپید رود رشت: 
قربانزاده(، میلاد شیخ سلیمانی، میثم تهیدست، امین جوادی مقدم، محمدرضا 
مهدوی، علی عباسی )دقیقه ۶8 علیرضا عزت کرامت(، مهرداد بایرامی )دقیقه 4۶ 

یعقوب کریمی(، حسین ابراهیمی، پویا نزهتی و محمد غلامی.
 

با کسب 7 امتیاز:

بانوان بدمینتون باز قم نايب قهرمان ايران شدند
بانوان بدمینتون باز استان قم با کسب مقام نایب قهرماني به کار خود در نیم فصل 

نخست مرحله مقدماتي لیگ دسته اول بدمینتون زنان ایران پایان دادند.
دیدارهای نیم فصل نخست از مرحله گروهی فصل ۱۳9۷ لیگ دسته اول بدمینتون 
زنان باشگاه های کشور طبق برنامه ریزی سازمان لیگ فدراسیون بدمینتون به میزبانی 

هیأت بدمینتون استان زنجان به انجام رسید و با نایب قهرمانی نماینده قم پایان یافت.
در شرایطی که هیأت بدمینتون قم بعد از پایان دوره چهار ساله و سرپرستی علی 
پنجه باشی با برگزاری مجمع انتخابات و معرفی مهدی فرجی به عنوان رئیس جدید 
دست خوش تغییر و تحول شده و با استعفای فرجی به سرپرستی حسین زاده داور 
بین المللی بدمینتون قم مدیریت می شود، تیم بانوان قم در لیگ کشور عملکرد موفقی 

داشت.
بانوان بدمینتون باز قم در نیم فصل نخست مرحله مقدماتی بازی های گروه دوم لیگ 
دسته اول بدمینتون بانوان باشگاه های کشور که با عنوان جام ولایت به انجام رسید، در 
سه مسابقه به مصاف حریفان خود رفت و با کسب دو برد و یک باخت در رده دوم جدول 

رده بندی جای گرفت.
میزبانی این مرحله را تیم ذوب روی صبای زنجان در سالن اختصاصی بدمینتون این 
شهر بر عهده داشت و سرانجام میزبان با کسب 9 امتیاز در صدر جدول رده بندی قرار 
گرفت و بانوان بدمینتون باز قم با کسب هفت امتیاز رتبه دوم جدول رده بندی را کسب 

کردند، ضمن اینکه شهروند ساری با پنج امتیاز سوم شد.
تیم بانوان هیأت بدمینتون استان قم در این رقابت ها ابتدا برابر تیم شهروند ساری به 
میدان رفت و با نمایشی بسیار خوب حریف خود را چهار بر یک مغلوب کرد، نماینده قم 
سپس در یک دیدار حساس و تعیین کننده به مصاف میزبان یعنی ذوب روی صبای 

زنجان رفت ولی سه بر دو شکست خورد.
دیگر مسابقه تیم بانوان هیأت بدمینتون قم برابر تیم پردیس شاهرود برگزار شد که در 
پایان شاگردان آزاد ترکمنی با نتیجه جالب توجه پنج بر صفر از سد حریف گذشتند تا با 
کسب دو پیروزی و یک باخت به کار خود در این مرحله پایان داده و منتظر دیدارهای 

دور برگشت باشند.
این در شرایطی است که طبق برنامه ریزی فدراسیون بدمینتون، بازی های فصل 
۱۳9۷ لیگ دسته اول بدمینتون بانوان باشگاه های کشور با عنوان جام ولایت و با حضور 
9 تیم در دو گروه به شکل دوره ای و در قالب دیدارهای رفت و برگشت به انجام می رسد تا 

دو تیم از هر گروه به مرحله نهایی بروند.

عدم تایید گرو توسط کمیته فنی صحت ندارد 

حاجیلو: شفر با کی روش هماهنگ است 
سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: کی روش و شفر باهم هماهنگ هستند. حتی 
شفر برای بازی های تیم ملی هم به ورزشگاه می رود تا کی روش را تایید کند. آنها با هم 

مشکلی ندارند و رفاقت خوبی دارند. 
 اصغر حاجیلو پس از پیروزی ۳ بر صفر استقلال برابر صنعت نفت آبادان درمورد 
کی روش و تیم ملی فوتبال اظهار داشت: کی روش یا هر فرد دیگری که مربی تیم ملی 
است باید پاسخگوی مردم باشد. من جای آنها نیستم که بخواهم اظهار نظر کنم. آنها 
باید جواب یک ملت را بدهند و حق می دهم که دنبال اجرای برنامه های خود باشند، اما 
فکر می کنم باشگاه ها ضرر می کنند. کی روش بعد از 9 سال باید جواب مردم را بدهد و 

من جای وی نیستم.
وی با اشاره به رابطه خوب شفر و کی روش گفت: این دو مربی باهم هماهنگ هستند. 
حتی شفر برای بازی های تیم ملی هم به ورزشگاه می رود تا کی روش را تایید کند. آنها با 

هم مشکلی ندارند و رفاقت خوبی دارند.
سرپرست تیم فوتبال استقلال درخصوص اینکه با این شرایط پس چرا بازیکنان 
استقلال روز بعد از بازی به پک نمی روند، خاطرنشان کرد: این امر هم حل می شود و 

موضوع مهم نیست. 
حاجیلو درخصوص اینکه در مصاحبه ای گفته بود که کمیته فنی نقشی در تیم ها 
ندارد، عنوان کرد: من چنین صحبتی نکردم. در زمان مربیان داخلی و خارجی تعریف 
خوبی از کمیته فنی نداریم، چون آنها مصاحبه های آنچنانی می کنند. به نظر من کمیته 
فنی یک اتاق فکر است که باید خروجی اش را به سرمربی منتقل کند نه اینکه درمورد 
ریزترین جزئیات نظر بدهند. وی درمورد اینکه آیا درست است که کمیته فنی به شفر 
اعلام کرده تا گرو در نیم فصل از استقلال جدا شود و شفر این امر را نپذیرفته است، 
تصریح کرد: این موضوع صحت ندارد. به قول عادل فردوسی پور »می توانم باور نکنم؟«

 
مهدی تاج:

فوتبال به آرامش نیاز دارد
 رییس فدراسیون فوتبال گفت:با پایان رقابت های لیگ قهرمانان آسیا همه توجهات 
بیش از پیش به تیم ملی و رقابت های جام ملت هاست و تمامی علاقمندان و مردم عزیز 

در کنار باشگاهها،هوادار تیم ملی هستند.
مهدی تاج پس از پایان نشست روز پنجشنبه  با حمیدرضا گرشاسبی،مدیرعامل 
باشگاه پرسپولیس عنوان کرد:فوتبال ما در مقطع حساس کنونی بیش از هر زمان 
دیگری به آرامش نیاز دارد.این وظیفه همه خانواده فوتبال است که در این مسیر همگام 
باشد.از آقای گرشاسبی،مدیرعامل باشگاه پرسپولیس هم که توفیقات بسیار خوبی به 
دست آورده اند و همواره تلاش کرده اند تا در راه دوستی هر چه بیشتر جامعه فوتبال گام 
بردارند صمیمانه قدردانی می کنم. وی ادامه داد:در فرصت کوتاه پیش از برگزاری دیدار 
برگشت فینال لیگ قهرمانان آسیا در تهران،فدراسیون فوتبال در کنار باشگاه پرسپولیس 
بود تا در برگزاری این مسابقه همراه و همگام با نماینده ایران عزیز باشد.خوشحالیم امروز 
و با گذشت چند هفته از این مسابقه،همچنان برگزاری  باشکوه این دیدار مورد بحث 
محافل ورزشی است. تاج افزود:به طور حتم،با پایان رقابت های لیگ قهرمانان آسیا همه 
توجهات بیش از پیش به تیم ملی و رقابت های جام ملت هاست و تمامی علاقمندان و 
مردم عزیز در کنار باشگاهها،هوادار تیم ملی هستند.به صورت کلی،مباحث ملی فراتر 
از رنگ هاست.همانطور که دیشب و در حاشیه برگزاری مراسم بهترین های سال آسیا در 
عمان تاکید کردم که جای علیرضا بیرانوند در این مراسم خالی است و این را وظیفه خود 

می دانیم همه در کنار فوتبال ملی باشیم.

استقلال ۳ - صنعت نفت ۰ ؛

آتش زیر خاکستر با نفت شعله ور شد

تیم فوتبال استقلال تهران با برتری قاطع سه بر صفر مقابل صنعت نفت آبادان به رتبه 
پنجم جدول رده بندی لیگ برتر باشگاه های ایران رسید. 

این دیدار از هفته چهاردهم لیگ برتر باشگاه های ایران عصر پنجشنبه و در حضور 
حدود ۱۰ هزار تماشاگر در ورزشگاه آزادی تهران برگزار شد که در نهایت با برتری سه بر 

صفر استقلال تهران به اتمام رسید.
قضاوت این دیدار بر عهده »علی صفایی« با کمک های »مهدی عالیقدر« و »مهدی 

شفیعی« بود.
استقلال در این دیدار عملکرد بسیار خوبی داشت و در طرف مقابل تیم صنعت نفت 

آبادان در ایجاد خلق موقعیت و همچنین امور دفاعی بسیار ضعیف نشان داد.
شاگردان »وینفرد شفر« با کسب پنجمین پیروزی فصل خود با 2۱ امتیاز به رتبه پنجم 

رسیدند تا به ادامه فصل امیدوارتر شوند.
صنعت نفت آبادان نیز ۱۳ امتیازی باقی ماند تا همچنان در منقطه خطر باقی بماند.
استقلال که برای رسیدن به جمع تیم های بالای جدول نیاز مبرمی به کسب برتری 
داشت این بازی را هجومی آغاز کرد و در دقیقه نهم کرنر ارسالی در یک رفت و برگشت 

رسید تا »فرشید باقری« گل نخست میزبان را به ثمر برساند. 
این گل زودهنگام سبب شد تا میزبان شرایط خوبی در میدان داشته باشد، اما به 

تدریج تیم صنعت نفت با حرکات »جاسم کرار« خود را به دروازه استقلال نزدیک کرد.
در دقیقه 2۳ و در حالی که صنعت نفت برای جبران تلاش می کرد، کار تیمی زیبای 
بازیکنان استقلال سبب شد تا »طارق همام« هافبک عراقی با شوتی سنگین زننده گل 

دوم آبی پوشان پایتخت لقب بگیرد.
در نهایت استقلال که برتری محسوسی در نیمه نخست داشت با برتری 2 بر صفر به 

رختکن رفت تا در آستانه یک پیروزی ارزشمند باشد.
در نیمه دوم نیز برتری استقلال در توپ و میدان کاملا محسوس بود و از سوی دیگر 

بازیکنان صنعت نفت، توانی برای خلق موقعیت نداشتند.
در دقیقه ۷4 »اللهیار صیادمنش« مهاجم جوان و با استعداد استقلال که به عنوان 

بازیکن تعویضی به میدان آمده بود به زیبایی گل سوم میزبان را به ثمر رساند.
در دقیقه 84 »مارکوس نیومایر« هافبک آلمانی تیم استقلال به محض ورود در میدان 

در آستانه گلزنی قرار گرفت که ضربه او به دیرک دروازه میهمان برخورد کرد.
*ترکیب استقلال:

سیدمهدی رحمتی، محمد دانشگر، روزبه چشمی، میلاد زکی پور)میثم تیموری(، 
فرشاد محمدی مهر )مارکوس نیومایر(، فرشید باقری، علی کریمی، فرشید اسماعیلی، 

روح الله باقری)اللهیار صیادمنش(، وریا غفوری و طارق همام
*ترکیب صنعت نفت:

شهاب گردان، عقیل کعبی، وفا هخامنش، سیروان قربانی، حسین ساکی، مصطفی 
احمدی)محمدرضا غوبیشاوی(، اکبر ایمانی، کرار جاسم، طالب ریکانی)بهنام برزای(، 

میلاد جهانی)جاناتان بوواریتو( و رضا جبیره
شفر: در تعطیلات کوتاه لیگ مشکلاتمان را کاهش دادیم 

سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران با ابراز رضایت از عملکرد شاگردانش در دیدار 

برابر صنعت نفت آبادان گفت: در تعطیلات کوتاه لیگ، مشکلات و نقاط ضعفمان را 
کاهش دادیم. 

داشت:  اظهار  آبادان،  نفت  صنعت  مقابل  تیمش  برتری  از  پس  شفر«  »وینفرد 
مهمترین مساله برای پیشرفت، خواستن بازیکنان است. در مدتی که تیم ملی اردو 

داشت، تمرینات بسیار خوبی را انجام دادیم و به خواسته هایمان نزدیک شدیم.
وی افزود: نکته مهم در دیدار امروز، گلزنی 2 هافبک ما است که از این بابت و بردی 

که به دست آوردیم، خوشحالم.
شفر با بیان اینکه تیم های بزرگ همواره مورد توجه بیشتری هستند، ادامه داد: بعد 
از برد هفته گذشته برابر استقلال خوزستان با آسودگی بیشتری کارمان را دنبال کردیم 

و امروز نمایش خوبی داشتیم.
سرمربی آلمانی استقلال ادامه داد: گل زودهنگام برابر صنعت نفت کمک زیادی 

برای ما بود تا برنامه های خود را در زمین اجرا کنیم. 
وی در پاسخ به این سوال که بازیکنانش را نسبت به روش بازی خشن »جاسم کرار« 
هافبک عراقی صنعت نفت آگاه کرده بود؟ پاسخ داد: بله این یک مساله واضح است. 

شفر در مورد انتقاد از پستی که وی برای حضور »طارق همام« در زمین در نظر می 
گیرد، گفت: منتقدان از این مساله اطلاعات کافی از شرایط این هافبک عراقی ندارند. 

او می تواند در نقاط مختلف زمین بازی کند و امروز توانش را اثبات کرد.
وی با تمجید از عملکرد »فرشید باقری« اظهار داشت: وی در میانه میدان بهترین 

بود. همچنین از گلزنی »اللهیار صیادمنش« مهاجم جوان تیم نیز شادمان هستم.
این مربی در ادامه به تمجید از هواداران استقلال پرداخت و اظهار داشت: آنان 

بهترین هستند و می توانند روند بازی را با حمایت های خود تغییر دهند.
این مربی باتجربه با بیان اینکه بازیکنان و جوان های استقلال روز به روز بهتر می 
شوند، تصریح کرد: از اینکه می بینم و می شنوم برخی کارها با بازیکنان ما انجام می 
شود، ناراحت هستم. به طور مثال »الحاجی گرو« در تمرینات با تمام توان خود تلاش 
می کند و هفته به هفته بهتر می شود. اکنون نمی خواهم درباره آن صحبت کنم و شاید 
در نشست بعدی درباره برخی اتفاقات حرف بزنم.مانند یک پدر دست همه بازیکنان 

و گرو را می گیرم.
سرمربی استقلال در بخش بعدی صحبت های خود در واکنش به عدم حضور 
»مرتضی تبریزی« در میدان، گفت: در تمرین همیشه نگاه می کنم که چه کسی تلاش 

بیشتری می کند و همه بازیکنان باید برای موقعیت خود بجنگند.
سرمربی صنعت نفت آبادان: بدون ترس بازی کردیم 

»پائولو سرجیو« سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان گفت: به رغم شکست مقابل 
استقلال، بازیکنانم بدون ترس بازی کردند و خوشحالم که برابر تیمی با کیفیت به 

میدان رفتند. 
سرجیو افزود: گل های حریف از روی اشتباهات فردی و گروهی بازیکنانم به ثمر 
رسید و لازم است شاگردانم برای موفقیت در ادامه رقابت های لیگ برتر خونسرد بوده و 

آرامش خود را در زمین مسابقه حفظ کنند.
وی با تبریک به تیم استقلال برای پیروزی افزود: در ۱۵ دقیقه نخست بازی بدون 
اعتماد به نفس بازی کردیم و استقلال بازی را در اختیار گرفت، اما در ادامه از نظر کیفی 

برابر بودیم ولی حریف از اشتباهات ما به خوبی استفاده کرد.
سرمربی تیم صنعت نفت آبادان در خصوص شکست ۳ بر صفر مقابل استقلال اظهار 
داشت: تیم ما آماده پیروزی بود به همین دلیل با 2 مهاجم بازی کردیم. البته حریف 

محکم بازی می کرد و مسئولیت شکست را می پذیرم.
واکنش بازیکنان استقلال پس از پیروزی مقابل صنعت نفت 

صیادمنش«  »الهیار  مدافع،  تیموری«  »میثم  بان،  دروازه  رحمتی«  »مهدی 
مهاجم و »وریا غفوری« هافبک هجومی آبی پوشان پایتخت پس از پیروزی ۳ بر 
صفر استقلال مقابل صنعت نفت آبادان درباره چگونگی این پیروزی و حواشی آن 

صحبت کردند. 
تیم فوتبال استقلال تهران در چاچوب هفته چهاردهم رقابت های لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور با گل های »فرشید باقری«، »طارق همام« و »اللهیار صیادمنش« از 

سد صنعت نفت آبادان گذشت.
رحمتی پس از این پیروزی در جمع خبرنگاران گفت: شرایط فنی تیم از قبل بهتر 
شده اما به تمرین بیشتری نیاز داریم. ولی شرایط مالی تیم بهتر از سایر تیم های نیست 

که آنها همیشه گله می کنند.
وی گفت: پنج ماه است که به دلیل بدهی ها هنوز مطالبات ما پرداخت نشده و 
بازیکنان به دلیل حجب و حیا تمرین را تعطیل نمی کنند. البته من و 4 بازیکن دیگر 

مشکل مالی نداریم اما بازیکنان جوان دیگر نیاز به پول دارند.
دروازه بان تیم فوتبال استقلال افزود: ابتدای فصل فقط 2۰ درصد قرارداد خود را 

گرفتم و دیگر پولی دریافت نکردیم.
رحمتی ادامه داد: استقلال نیازبه حمایت دارد و از مدیرعامل باشگاه برای حضور در 
اردو و شفاف سازی تشکر می کنم ولی از حامی مالی می خواهم مطالبات بازیکنان 

را پرداخت کند.
وی درباره اینکه آیا به نظر او وزیر ورزش و جوانان فقط از تیم پرسپولیس حمایت می 
کند یا خیر؟ اظهار داشت: وارد این مسائل نمی شوم و بهتر است وزیر برای حمایت از 

جوان ها به حامی مالی فشار بیاورد تا پول بازیکنان پرداخت شود.
کاپیتان تیم فوتبال استقلال در خصوص هم گروه های آبی پوشان در لیگ قهرمانان 
آسیا، عنوان کرد: به هر حال گروه ها تغییر می کنند و امیدوارم شرایط به گونه ای رقم 

بخورد که با وضعیت بهتری به مصاف حریفان آسیایی برویم.
»میثم تیموری« مدافع تیم فوتبال استقلال نیز در جمع خبرنگاران گفت: به دلیل 
اینکه تحت فشار بودم پس از بازی گریه کردم. زیرا این هواداران به پای من مانده اند و 

امیدوارم جبران کنم. 
»ورویا غفوری« در باره اینکه تغییر پستش در تیم استقلال سبب نگرانی او برای حضور 
در تیم ملی می شود یا خیر؟ افزود: تمام تلاشم کمک به تیم ملی است و امیدوارم 
رضایت کادر فنی را جلب کنم. البته صد درصد من دفاع راست هستم و در این پست 

راحتم. اما نظر سرمربی تیم ملی مهم است.
هافبک تیم فوتبال استقلال تهران در خصوص میزان آمادگی خود گفت: نسبت به 
سال گذشته آماده ترم. البته در سال گذشته پاس هایی که به من می رسید به راحتی 
فقط با یک ضربه به گل تبدیل می شد. اما در لیگ امسال باید پاس گل بدهم. به همین 

دلیل جایگاه ها تغییر کرده و توقعات زیاد است.
بازیکن تیم فوتبال استقلال در مورد اینکه منظورش این است که خط هافبک 
استقلال ضعیف تر شده، گفت: نمی گویم ضعیف تر شده اما هماهنگی و حفظ توپی 

که پارسال در تیم وجود داشت امسال نداریم و باید بهتر شویم.
»الهیارصیاد منش« نیز در جمع خبرنگاران اظهار داشت: گلی که زدم در افزایش 
اعتماد به نفسم تاثیر داشت و کادر فنی نیز این مهم را پیگیری می کرد و خدا را شکر 

این اتفاق افتاد.
حاشیه های دیدار استقلال و صنعت نفت؛

حرکت عجیب دروازه بان نفت وواکنش آبی ها
 هواداران تیم فوتبال استقلال به حرکت عجیب دروازه بان تیم صنعت نفت واکنش 

نشان دادند. 
دیدار دو تیم استقلال تهران و صنعت نفت آبادان از ساعت ۱۷:۳۰ در ورزشگاه آزادی 

برگزار شد. حاشیه های این دیدار را در زیر خواهید خواند:
از بهروز پرورش خواه و حنیف عمران زاده دو پیشکسوت  * قبل از شروع دیدار 
استقلال، تجلیل به عمل آمد. عمران زاده که محبوبیت خاصی بین هواداران دارد، 

مجبور شد ورزشگاه را دور زده و به ابراز احساسات هواداران استقلال پاسخ دهد.
* بازیکنان استقلال بر روی پیراهن های خود عکس پادووانی مدافع مصدوم خود 

را زده بودند.
* به هنگام ورود حنیف برای تجلیل از او، هواداران استقلال علیه سوشا مکانی دروازه 

بان سابق پرسپولیس شعار دادند.
* بهنام برزای هافبک سابق استقلال و بازیکن فعلی صنعت نفت آبادان از سوی 

طرفداران استقلال مورد تشویق قرار گرفت.
* طرفداران استقلال، تیم کاشیما انتلرز را مورد تشویق قرار دادند.

* داریوش شجاعیان که در جایگاه ویژه حضور داشت، دقایقی قبل از پایان بازی به 
سمت رختکن رفت و مورد تشویق هواداران تیمش قرار گرفت.

* شهاب گردان که یک برخورد عمدی با همام طارق داشت، به شدت از سوی 
هواداران استقلال هنگام رفتن به رختکن مورد توهین قرار گرفت.

* وینفرد شفر که از عملکرد داور ناراضی بود، بارها اعتراض خود را به داور چهارم اعلام 
کرد.

* سرمربی استقلال به هنگام خروج از زمین، لحظاتی با بیژن طاهری و کولی 
صحبت کرد.

* هنگامی که شهاب گردان به سمت رختکن می رفت و مورد توهین هواداران 
استقلال قرار گرفته بود، روزبه چشمی از طرفداران خواست آرامش خود را حفظ کرده 

و علیه بازیکن صنعت نفت، شعار ندهند.

تیم فوتبال پرسپولیس با گل دقیقه 9۳ »شجاع خلیل زاده« در 
دیدار خارج از خانه مقابل ماشین سازی تبریز به برتری یک بر صفر 

رسید و سه امتیاز ارزشمند را از آن خود کرد. 
روز  پنجشنبه و از هفته چهاردهم لیگ برتر باشگاه های ایران تیم 
های فوتبال ماشین سازی و پرسپولیس در ورزشگاه بنیان دیزل 
تبریز به مصاف هم رفتند که این دیدار تماشایی با پیروزی مدافع 

عنوان قهرمانی به اتمام رسید.
شاگردان »برانکو ایوانکوویچ« با این برد 24 امتیازی شده و به رتبه 
سوم جدول رده بندی صعود کردند و ماشین سازی نیز ۱۳ امتیازی 

باقی ماند.
تیم پرسپولیس با شروع بازی، کار را تهاجمی آغاز کرد و در دقیقه 
هفتم فرصتی طلایی برای گلزنی داشت که »گادوین منشا« این 

موقعیت را از دست داد.
در ادامه بازیکنان ماشین سازی در میانه میدان با دوندگی بالا و 

پاس های متعدد بر روند بازی تسلط بیشتری پیدا کردند.
در دقیقه ۳۳ مدافعان پرسپولیس به خوبی مانع از باز شدن دروازه 
تیم خودی شدند و بلافاصله در ضد حمله، پرپسولیس صاحب 
موقعیت شد که ضربه »امید عالیشاه« را دروازه بان برزیلی تیم 

میزبان مهار کرد.
در دقیقه ۳۵ »پیمان بابایی« مهاجم میزبان با حرکتی انفرادی در 

آستانه گلزنی قرار گرفت که ضربه او را »بیرانوند« دفع کرد.
در نهایت نیمه نخست این بازی با وجود خلق موقعیت های 

گلزنی متعدد با تساوی صفر بر صفر به اتمام رسید.
غیبت چند بازیکن تاثیرگذار پرسپولیس سبب شد تا این تیم در 
نیمه دوم برای محافظت از دروازه خود روش تدافعی را در دستور 

کار قرار داده و به امید ضد حملات باشد.
در دقیقه ۶۶ ضربه خطرناک »گادوین منشا« با واکنش زیبای 

»فرناندو دخسوس« همراه شد تا همچنان دروازه ها بسته بماند.
»پیمان بابایی« مهاجم ماشین سازی در دقیقه 82 می توانست 
ناجی  باز هم »بیرانوند«  برساند که  ثمر  به  را  برتری تیمش  گل 

سرخپوشان شد.
تماشایی  سر  ضربه  با  عالیشاه«  »امید  ارسال   92 دقیقه  در 
»شجاع خلیل زاده« همراه شد و درون دروازه میزبان جای گرفت 

تا پرسپولیس به برتری ارزشمند دست یابد.
*ترکیب ماشین سازی:

محمد  کنعانی زادگان،  محمدحسین  دخسوس،  فرناندو 
احمدرضا  موسوی،  احمد  سید  زاهدی،  مسیح  اهل شاخه، 
فرید  مهری،  سعید  خرم الحسینی،  محمد  سید  زنده روح، 

بهزادی کریمی)محمد قادری(، پیمان بابایی و رضا خالقی فر
*ترکیب پرسپولیس:

زاده،  خلیل   شجاع  حسینی،  سیدجلال  بیرانوند،  علیرضا 
حمیدرضا  خواه،  ربیع   محسن  رسن،  بشار  نوراللهی،  احمد 
طاهرخانی)سعید حسین پور(، امید عالیشاه، آدام همتی، علی 

علیپور)محمدامین اسدی( و گادوین منش
برانکو: سه امتیاز یک بازی سخت را کسب کردیم

سختی  خیلی  بازی  گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
شیرین  پیروزی  یک  توانستیم  سخت  شرایط  این  در  و  داشتیم 
کسب کنیم. برانکو ایوانکوویچ عصر روز پنج شنبه بعداز پیروزی 
تیمش برابر ماشین سازی تبریز در نشست خبری حاضر شد و 
به خبرنگاران گفت: یک بازی سخت را پیروز شدیم. به هواداران 
تیمم تبریک می گویم. وی سپس در خصوص حریف امروز تیمش 
گفت: آنها با سیاست بودند، بازی سختی برگزار کردیم و با لیاقت 
پیروز شدیم. تیمی که در پنج شش بازی گذشته به تساوی رضایت 
داده بود و به جرأت می توانم بگویم از رقبای ما سپاهان و استقلال 
بهتر بازی کرده بود. برانکو همچنین با اشاره به اینکه ماشین سازی 
امروز خوب کار کرد، گفت: ما پنج بازیکن امروز نداشتیم ولی خوب 

جنگیدیم و گل سه امتیازی به ثمر رساندیم.
سرمربی پرسپولیس با اشاره به اینکه به بازیکنانم افتخار می کنم 
و تبریک می گویم که تا آخرین لحظات دنبال پیروزی بودند، گفت: 
همین انگیزه و میل به پیروزی باعث گلزنی ما شد. بازیکنان جوان 
ما نیز امروز خوب کار کردند و در میدانی سخت خودشان را نشان 
دادند و طبیعی است که می خواهیم با نتایج بهتر نیم فصل را به 
پایان برسانیم. وی در خصوص احتمال جذب بازیکنان جدید در 
نیم فصل گفت: در نیم فصل آنالیز خوبی می کنیم تا بازیکنان 

جدید را ببینیم. بازیکنان بالای 2۳ سال ما تکمیل است.
اما  شود  می  آماده  نوروز  تا  ماهینی  داد:  ادامه  همچنین  وی 
انصاری فعلا شرایط بازی را ندارد. مصدومیت مصلح نیز سبک 
است و کمال کامیابی نیا هم مشکلی ندارد  وبه خاطر محرومیت 
به تبریز نیامد. برانکو با تاکید بر اینکه تمرکز تیمش روی لیگ برتر 
است، ابراز داشت: ما همزمان در دو لیگ ایران و آسیا بازی کردیم و 
چون در ایران همه تیم ها مقابل ما انگیزه دارند کار سخت می شود.
وی با بیان اینکه ما پنج روز قبل از بازی فینال آسیا با سایپا بازی 
بازیکنان خسته می شوند.  افزود:  نکردیم،  ای  گله  ولی  کردیم 

طبیعی است که در این شرایط بازیکن جدید می آوریم.
سرمربی پرسپولیس در خصوص تیم تبریزی نیز گفت: ماشین 
سازی تیم قوی و با ثباتی است. روند بازی به گونه ای بود که شاید 
بازی می شد مساوی هم باشد. وی افزود: به بازیکنان و هوادارانم 
افتخار می کنم که قهرمان هستیم. برانکو در خصوص حرکت 
عجیب عالیشاه و اینکه توپ را به تماشاگران ماشین سازی شوت 
کرد، گفت: شما فکر می کنید من مربی می گویم از این کارها 
بکنند؟ من به  آن ها فوتبال بازی کردن یاد می دهم و برای همین در 
سه سال اخیر دو قهرمانی آوردیم و یک نائب قهرمانی کسب کردیم.
وی سپس ادامه داد: امروز واقعا لایق پیروزی بودیم، شانس گل 
بیشتری داشتیم و بازی را کنترل کردیم و می دانستیم گل می 
زنیم. برانکو ایوانکوویچ گفت: نمی خواستیم مساوی کنیم و برای 
همین بازیکنان کم تجربه را عقب گذاشتیم تا به گل برسیم. وی 
پایان نشست خبری در خصوص رفتن گرشاسبی از  سپس در 
پرسپولیس نیز گفت: در جریان این موضوع نیستم و اینها مربوط به 

دولت ایران است. من از او تشکر می کنم چراکه همگی باهم تلاش 
کردیم و این موفقیت ها نصیب پرسپولیس شد.

مهاجری: مستحق شکست برابر پرسپولیس نبودیم
شکست  مستحق  تیمش  می گوید  ماشین سازی  سرمربی 
برابر پرسپولیس نبوده است. رضا مهاجری سرمربی تیم فوتبال 
برابر  تیمش  شکست  از  بعد  خبری  نشست  در  ماشین سازی 
پرسپولیس، اظهار کرد: در دیداری که باید حداقل به یک امتیاز 
تعویض  به  نیاز  دقیقه ۷۰  از  آوردیم.  کم  غفلت  با  می رسیدیم، 
داشتیم اما دست خالی ما، فشار روی بازیکنان را زیاد کرد. وی 
ادامه داد: در روزی که می توانستیم برنده شویم، شکست خوردیم. 
این باخت من را به هواداران بدهکار کرد که باید آن را جبران کنیم. 
زاهدی در ۱۰ دقیقه پایانی شرایط لازم را نداشت و همین باعث 
شد از آن منطقه آسیب ببینیم و گل بخوریم. او درباره این که 
ماشین سازی تمام کننده ای در خط حمله خود نداشت، تصریح 
کرد: اگر اسامی بازیکنان ذخیره ما را ببینید می فهمید که دست ما 
خالی است، اگر در پست زاهدی بازیکن جایگزین داشتیم زاهدی 
را به زمین نمی فرستادیم زیرا در سه بازی اخیر برای ما با مصدومیت 
بازی کرده است. بازی را کنترل کردیم و سه چهار موقعیت خوب 
را  استرس  و  فشار  موقعیت ها،  از  نکردن  استفاده  اما  داشتیم 
افزایش داد. مگر یک تیم مقابل پرسپولیس چند موقعیت می تواند 
داشته باشد؟ باید بازیکنی جذب کنیم که بتواند از موقعیت هایی 
این شکست  درباره  مهاجری  کند.  استفاده  که خلق می کنیم 
خانگی گفت: در ۱۰ دقیقه ابتدایی مقابل حریف سردرگم بودیم 
زیرا چنین فشاری را از تماشگران ندیده بودیم اما بعد از آن عادت 
کردیم. پرسپولیس متکی به فرد نیست و نام این تیم و شخصیت 
بزرگش باعث می شود از این شرایط خارج شود. پیش از صحنه 
شوت عالیشاه یه سوی هواداران تماشگران روز خوبی داشتند و 
فقط تیم خود را تشویق می کردند اما عالیشاه چند بار با حرکات 
دست هواداران را تحریک کرد. من انتظار داشتیم داور او را با کارت 
زرد جریمه کند. حتی در صحنه گل پرسپولیس معتقدم خطایی 
صورت نگرفته بود که ضربه ایستگاهی به سود آن ها گرفته شد. 
اکنون تمرکز ما روی بازی بعدی است و بعد از آن روی بازیکنانی که 
می خواهیم جذب کنیم فکر خواهیم کرد. سرمربی ماشین سازی 
درباره استرس بازیکنان شان گفت: در یک روز و یک سال نمی شود 
اتفاقی برای تیم رقم زد. باید ظرفیت تیم را مقابل تین های بزرگ را 
بالا ببریم. اگر بازیکن داشتم، در بین دو نیمه، سه بازیکن را تغییر 
می دادم. مشکل عمده ما انتقال توپ از دفاع به حمله بود. خیلی از 
بازیکنان ما جوان هستند و باید آرام آرام به شرایط ایده آل برسیم. ما 
مقابل تیمی مثل پرسپولیس عقب ننشستیم با اینکه می توانستیم 

این کار را انجام دهیم ولی دنبال کسب ۳ امتیاز بودیم.

تداوم نوار پیروزی های شاگردان برانکو  

»شجاع« پرسپولیس را به سه امتیاز ارزشمند رساند 



5 شنبه -دهم آذر ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4697
علمی و سلامت 

این خوراکی ها را بخورید، چشمانتان را 
نجات می دهند

بر اساس تحقیقات محققان برخی خوراکی ها تاثیر مستقیمی بر روی سلامت چشمان 
دارند و می تواند شما را از پیر چشمی و بیماری های چشمی نجات دهند.

بر اساس تحقیقات محققان مصرف برخی خوراکی ها تاثیر مستقیمی بر سلامت 
چشمان شما دارد. تا آنجا که شما با مصرف آنها می توانید خود را از بروز بیماری های 

چشمی و پیری زودرس در امان نگه دارید. 
فلفل خام: مصرف فلفل دلمه قرمز بیشترین ویتامین C را به شما می دهد؛ همچنین 
برای جریان خون در رگ های چشم نیز بسیار مفید است. همچنین محققان معتقدند 
که مصرف فلفل)دلمه( خام خطر ابتلا به آب مروارید را کاهش می دهد. به خاطر داشته 
باشید که گرما ویتامین c را از بین می برد، بنابراین حتما خوارکی های حاوی ویتامین c را 
خام مصرف کنید. دقت کنید که فلفل های با رنگ روشن ویتامین های A و E را نیز در 

خود دارند.
دانه های آفتابگردان و بادام و آجیل منابع غنی از  دانه های آفتابگردان و آجیل: 
ویتامین e هستند؛ تحقیقات صورت گرفته بسیاری ثابت می کند که ویتامین E همراه 
با مواد مغذی دیگر می تواند به کاهش سرعت دژنراتیو ماکولا وابسته به سن کمک کند. 
همچنین ممکن است منجر به ایجاد آب مروارید شود.فندق، بادام زمینی و کره بادام 
زمینی نیز منابع سرشاری از ویتامین E در خود دارند.در اینجا لازم است توضیح دهیم که 
دژنراسیون ماکولا )AMD or ARMD( شایع ترین علت کوری در جهان است! در این 
بیماری ماکولا یا لکه زرد تخریب می شود. ماکولا قسمت حساس به نور شبکیه و مسئول 

دید مستقیم و واضح است که برای کارهای دقیق مثل خواندن و رانندگی لازم است.
دژنراسیون ماکولا بر دو نوع است: خشک )Dry( و تَر )Wet(. نوع خشک شایع 
تر بوده و حدود %90 بیماران به این نوع مبتلا می شوند. نوع تَر معمولا با کاهش دید 
شدیدتر و جدی تری همراه است.دژنراسیون ماکولا در افراد بالای 65 سال شایع تر بوده 
و زنان بیشتر به این بیماری مبتلا می شوند. اکثر موارد این بیماری با افزایش سن بوجود 
می آیند. این بیماری می تواند عارضه بعضی داروها نیز باشد. همچنین به نظر می رسد 

ارث نیز در ابتلا به این بیماری نقش داشته باشد.
سبزی های پربرگ سبز : اساس تحقیقات انجام شده، سبز های پربرگ سبز مثل کلم، 
اسفناج منابع غنی از ویتامین های E, C هستند. همچنین این سبزی ها دارای کاروتنوئید 
لووتیان و زاکسنتین هستند. این رژیم های گیاهی خطر ابتلا به بیماری های چشم مثل 
آب مروارید را در دراز مدت کاهش می دهد، البته اکثر افرادی که رژیم های غذایی غربی 
دارند به اندازه کافی از دریافت نمی کنند.  در حالی که کاروتنوئید باعث ایجاد ویتامین 
A در بدن شما می شوند، لوتئین و زاکسنتین از چشم محافظت می کنند و لیکوپن فشار 

خون را پایین می آورد.
ماهی سالمون: بر اساس تحقیقات صورت گرفته؛ برای سلامت شبکیه، چشم شما 
به دونوع اسید چرب امگا 3 یعنی DHA و EPA نیاز دارد که شما می توانید هر ۲ را 
در ماهی های چرب مانند قزل آلا، ماهی تن، ماهی سالمون و دیگر غذاهای دریایی 
پیدا کنید؛ به نظر می رسد امگا 3 از چشم های شما در برابر AMD و گلوکوم محافظت 

می کند؛ در عین حال سطوح پایین این اسیدهای چرب به چشم خشک شده است.
سیب زمینی شیرین و هویج: میوه ها نارنجی مانند سیب زمینی شیرین، هویج، انبه 
و زردآلو و همچنین نعناع نیز دارای بتا کاروتن هستند. این خوراکی ها سرشار از ویتامین 
A هستند و به دید شبانه شما کمک می کند؛ از طرفی مصرف آنها باعث تنظیم توانایی 
چشم در تاریکی می شود. یک سیب زمینی شیرین نیز بیش از نیمی از ویتامین C شما 
 ،) Sweet potato( را تامین می کند. سیب زمینی شیرین E را در یک روز و ویتامین
گیاهی است چندساله از خانواده Convolvulaceae )نیلوفر صحرایی( که بومی مناطق 
گرمسیری آمریکا و اندونزی می باشد. این گیاه معمولا به صورت یک ساله نگهداری 

می شود .
گوشت مرغ و گوسفند: مصرف گوشت سفید و قرمز نیز برای ایجاد ملانین رنگدانه  

محافظ چشم مفید است.
مصرف لوبیا و عدس

اگر به دنبال گزینه های گیاهی کم چرب و با فیبر بالا برای کمک به قدرت بینایی و دید 
در شب و هم به تاخیر انداختن بیماری های چشمی هستید ما به شما مصرف حبوبات 

را پیشنهاد می کنیم؛ نخود سیاه، لوبیا و عدس دارای منابع سرشاری از روی هستند. 
تخم مرغ: تخم مرغ نیز دارای لوتئین و زاکسانتیین دو نوع کاروتنوئید است برای حفظ 

سلامت چشم شما و کارکردن بهتر آن بسیار موثر است.
خانواده کلم بروکلی:این سبزیجات مرتبط با ترکیب دیگری از مواد مغذی مانند 
ویتامین A )به عنوان لوتئین، زاکسنتین و بتا کاروتن(، ویتامین C و ویتامین E می آیند. 
آنها همه دارای آنتی اکسیدان هستند که از سلول های چشمان شما محافظت می کنند.

بیماری ریوی خطر زوال عقل را 
افزایش می دهد

نتایج یک بررسی  حاکی از آن است که بیماری ریوی فاکتور موثری است که فرد را 
در معرض ابتلا به زوال عقل قرار می دهد. به گزارش ایسنا، زوال عقل به مجموعه ای 
از بیماری های عصبی پیش رونده از قبیل آلزایمر اشاره دارد که بر اثر آن قدرت حافظه 
و دیگر توانمندی های شناختی فرد تحلیل می رود. اکنون محققان در یک بررسی 
جدید به فاکتور خطرزای دیگری دست پیدا کردند که فرد را در معرض ابتلا به زوال 
عقل قرار می دهد. متخصصان علوم پزشکی در آمریکا در بررسی های خود مشاهده 
کردند افرادی که در میانسالی دچار بیماری  ریوی می شوند بیشتر احتمال دارد در 
دوره بعدی زندگی شان به زوال عقل مبتلا شوند. همچنین بین بیماری های تحدیدی 
ریوی )بیماری های تنفسی که اتساع ریه را محدود می کنند( و بیماری انسدادی ریه و 
زوال عقل یا خطر نارسایی های شناختی ارتباط وجود دارد. محققان آمریکایی اظهار 
داشتند: پیشگیری از ابتلا به زوال عقل اولویت اصلی در حوزه سلامت عمومی است و 
در مطالعات پیشین آمده  است که عدم رعایت سلامت ریه  با افزایش خطر ابتلا به زوال 
عقل مرتبط است. در این مطالعه به بررسی طولانی مدت ارتباط بین عملکرد پایین ریه و 
خطر ابتلا به زوال عقل پرداخته شد. به گزارش مدیکال نیوز تودی، متخصصان ۱۴ هزار 
و ۱۸۴ نفر را با میانگین سنی 5۴ سال برای مدت زمان ۲3 سال تحت کنترل و معاینات 
قرار دادند. در این مدت زمان ۱۴0۷ نفر به زوال عقل مبتلا شدند. محققان با بررسی روی 
اطلاعات جمع آوری شده دریافتند افرادی که در دوره میانسالی به نوعی بیماری ریوی 

مبتلا بوده اند بیشتر در معرض ابتلا به زوال عقل یا نارسایی شناختی قرار داشته اند.

 پژوهشگر طب سنتی مطرح کرد:

کسانی که نباید گوشت قرمز بخورند
پژوهشگر طب سنتی عوامل ابتلا به خون دماغ را در مزاج های مختلف تشریح کرد.

سیدمهدی میرغضنفری متخصص فیزیولوژی در ارتباط با موضوع خون دماغ اظهار 
داشت: مزاج های گرم و تر و گرم و خشک احتمال خون دماغ در آنها بیشتر از سایر مزاج ها 
بوده و زمانی که سر و صورت حرارت آن زیاد شود، خشکی را به همراه داشته و می تواند 

سبب مشکلاتی همچون خشکی پوست، چشم و مخاط بینی شود.
وی افزود: زمانی که خشکی مخاطی رخ دهد دیواره عروق مویرگی خشک و شکننده 
می شود و این مسئله به ویژه در فصول گرم و در اقلیم های گرمسیر سبب بروز خون دماغ 
خواهد شد. میرغضنفری ادامه داد: خون دماغ هایی که به دلیل خشکی مخاط بینی رخ 
می دهد مشکلی ندارد و موضعی بوده و بهترین راه پیشگیری  از آن پرهیز از عوامل به 
وجود آورنده است. این پژوهشگر طب سنتی با اشاره به اینکه بی خوابی می تواند بدن را 
خشک کند و مسئله خون دماغ را به همراه داشته باشد بیان داشت: استفاده از ادویه به 
ویژه فلفل و در معرض آفتاب قرار گرفتن بدون کلاه در افراد سبب بروز خون دماغ می شود. 
وی با بیان اینکه افراد دارای خشکی مخاط بینی  بهتر از روغن بنفشه و یا بادام شیرین 
استفاده کنند، گفت: در افراد دارای مزاج گرم و تر علت خونریزی از دماغ متفاوت تر بوده 
و غلبه خلط گرم و تجمع مواد زائد در خون و بدن سبب بروز خونریزی از دماغ در آنها 
می شود. وی یادآور شد: افراد دارای مزاج گرم و تر اکثراً چاق هستند غلظت خون زیادی 
دارند و این غلبه و تجمع مواد زائد می تواند سبب  جوش و دمل هایی که با خونریزی 
همراه بوده، خونریزی در روده و یا خونریزی از بینی بروز یابند. این پژوهشگر طب سنتی 
خاطرنشان کرد: کم کردن حجم غذا در این افراد و کاهش مصرف گوشت قرمز و استفاده 
بیشتر از غذاهای حاوی سبزیجات در پیشگیری و مقابله با این بیماری در آنها مؤثر است.

تغذیه  علف  با  که  گاوهایی  از  لبنی  محصولات  سالم ترین 
شده یا در چراگاه پرورش یافته اند، سرچشمه می گیرند. شیر 
این حیوانات از محتوای مواد مغذی بسیار بهتری، از جمله 
اسیدهای چرب مفید و ویتامین های محلول در چربی، به ویژه 

ویتامین K۲، برخوردار است.
محصولات لبنی به موضوعی بحث برانگیر در دنیای امروز 
تبدیل شده اند. در شرایطی که لبنیات توسط تولیدکنندگان و 
سازمان های سلامت به عنوان محصولی مفید و ضروری برای 
استخوان ها معرفی می شود، برخی افراد آنها را مضر دانسته و 

معتقدند باید از مصرف لبنیات پرهیز کرد.
همه محصولات لبنی با هم برابر نیستند. کیفیت و آثار سلامت 
آنها به این که حیوانات شیرده چگونه پرورش داده شده اند و این 

که محصولات چگونه پردازش شده اند، بستگی دارد.
آیا مصرف محصولات لبنی طبیعی است؟

یکی از استدلال هایی رایج علیه محصولات لبنی غیر طبیعی 
بودن مصرف آنهاست. نه تنها انسان ها تنها گونه ای هستند که 
در بزرگسالی شیر مصرف می کنند، بلکه تنها گونه ای هستند که 

شیر حیوانات دیگر را مصرف می کنند.
از نظر بیولوژیکی، شیر گاو برای رشد سریع گوساله مناسب 
است. انسان ها گوساله نیستند و بزرگسالان به طور معمول 

نیازی به رشد ندارند.
از انقلاب کشاورزی، انسان ها تنها شیر مادر خود را  پیش 
در دوران نوزادی مصرف می کردند. آنها در بزرگسالی لبنیات 
مصرف نمی کردند، که یکی از دلایل کنار گذاشتن لبنیات در 

یک رژیم غذایی سخت پالئو محسوب می شود.  
مطلوب  سلامت  برای  لبنیات  مصرف  تکاملی،  دیدگاه  از 

ضروری نیست.
گفته شده است، برخی فرهنگ ها برای هزاران سال به طور 
منظم لبنیات مصرف کرده اند. مطالعات بسیاری چگونگی 
تغییر ژن های آنها را برای سازگاری با محصولات لبنی موجود در 

رژیم غذایی مستند کرده اند.
این حقیقت که برخی افراد از نظر ژنتیکی با مصرف لبنیات 
سازگار شده اند، استدلالی قانع کننده است که مصرف این 

محصولات برای آنها طبیعی محسوب شود.
بیشتر مردم جهان به عدم تحمل لاکتوز مبتلا هستند

کربوهیدارت اصلی در لبنیات لاکتوز نام دارد که یک قند شیر 
متشکل از دو قند ساده گلوکز و گالاکتوز است.

در دوران نوزادی، بدن آنزیمی گوارشی به نام لاکتاز را تولید می 
کند که لاکتوز موجود در شیر مادر را تجزیه می کند. با این وجود، 
افراد بسیاری توانایی تجزیه لاکتوز را در بزرگسالی از دست می 

دهند.
در حقیقت، ۷5 درصد جمعیت جهان در تجزیه لاکتوز ناتوان 
هستند که این شرایط شایع به نام عدم تحمل لاکتوز شناخته 

می شود.
در شرایطی که عدم تحمل لاکتوز در آمریکای شمالی، اروپا و 
استرالیا شیوع کمتری دارد، شرایطی بسیار شایع در آفریقا، آسیا 

و آمریکای جنوبی است.
افراد مبتلا به عدم تحمل لاکتوز پس از مصرف لبنیات با علائم 
گوارشی مواجه می شوند که از آن جمله می توان به حالت تهوع، 

استفراغ، و اسهال اشاره کرد.
با این وجود، به خاطر داشته باشید که افراد مبتلا به عدم 
تحمل لاکتوز می توانند گاهی اوقات لبنیات تخمیر شده، مانند 

ماست، یا محصولات لبنی پر چرب، مانند کره، را مصرف کنند.
همچنین، ممکن است به ترکیب های موجود در شیر، مانند 
پروتئین های آن آلرژی داشته باشید. این شرایط در کودکان 

نسبتا شایع است، اما در بزرگسالان نادر است.
محتوای مواد مغذی

محصولات لبنی گزینه های بسیار مغذی محسوب می شوند.
یک فنجان )۲3۷ میلی لیتر( شیر حاوی مواد زیر است:

کلسیم: ۲۷6 میلی گرم - ۲۸ درصد از مقدار مصرف توصیه 
شده روزانه

ویتامین D: ۲۴ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
ریبوفلاوین )ویتامین B2(: ۲6 درصد از مقدار مصرف توصیه 

شده روزانه
ویتامین B12: ۱۸ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه

پتاسیم: ۱0 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
فسفر: ۲۲ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه

 ،A همچنین، این محصول حاوی مقدار خوبی از ویتامین
ویتامین های B۱ و B6، سلنیم، روی، و منیزیم به همراه ۱۴6 
کالری، ۸ گرم چربی، ۸ گرم پروتئین، و ۱3 گرم کربوهیدارت 

است.
به خاطر داشته باشید که محصولات چرب، مانند پنیر و کره، 

دارای ترکیب تغذیه ای بسیار متفاوتی نسبت به شیر هستند.
ترکیب تغذیه ای - به ویژه اجزا چربی - به رژیم غذایی و شیوه 
پرورش حیوانات نیز بستگی دارد. چربی لبنیات بسیار پیچیده 
است و از صدها اسید چرب متفاوت تشکیل شده است. بسیاری 
از آنها زیست فعال هستند و می توانند اثر چشمگیری بر سلامت 

شما داشته باشند.
گاوهایی که در چراگاه پرورش داده شده و با علف تغذیه شده 
اند دارای اسیدهای چرب امگا-3 بیشتری هستند و تا 500 

درصد اسید لینولئیک کونژوگه بیشتر ارائه می کنند.
محصولات لبنی تهیه شده از دام های تغذیه شده با علف از 
 ،K۲ ویتامین های محلول در چربی بیشتر، به ویژه ویتامین
برخوردار هستند که این ویتامین ماده مغذی کلیدی برای تنظیم 
سوخت و ساز کلسیم و پشتیبانی از سلامت استخوان و قلب 

محسوب می شود.
به خاطر داشته باشید که چربی های سالم و ویتامین های 
محلول در چربی در محصولات لبنی کم چرب یا فاقد چربی 
از قند  وجود ندارند و این محصولات به طور معمول سرشار 
از حذف چربی جبران  تا فقدان عطر و طعم ناشی  هستند 

شود.
پشتیبانی از استخوان ها

کلسیم یکی ماده معدنی کلیدی برای استخوان های انسان 
است و لبنیات از بهترین منابع برای کلسیم در رژیم غذایی انسان 

است.

از این رو، لبنیات فواید بسیاری برای سلامت استخوان ارائه 
می کنند.

در حقیقت، بیشتر سازمان های سلامت مصرف روزانه دو تا سه 
وعده لبنیات به منظور دریافت کلسیم کافی برای استخوان ها را 

توصیه کرده اند.
به رغم برخی ادعاهای مطرح شده درباره مضر بودن لبنیات 
برای سلامت استخوان، همچنان شواهد قطعی درباره اثر منفی 

لبنیات بر استخوان ها وجود ندارند.
بیشتر شواهد نشان می دهند که لبنیات تراکم استخوانی را 
بهبود بخشیده، پوکی استخوان را کاهش می دهند، و خطر 

شکستگی استخوان در افراد مسن را کاهش می دهند.
افزون بر این، لبنیات چیزی بیش از کلسیم را ارائه می کنند. 
این  در  استخوان موجود  کننده  تقویت  مواد مغذی  دیگر  از 
محصولات می توان به پروتئین، فسفر و ویتامین K۲ اشاره 

کرد.
کاهش خطر چاقی و دیابت نوع 2

لبنیات پر چرب برخی فواید سلامت برای سلامت متابولیک 
را ارائه می کنند.

به رغم کالری بالا، لبنیات پر چرب با کاهش خطر چاقی پیوند 
خورده اند.

نتایج بررسی ۱6 مطالعه نشان داد که لبنیات پر چرب با کاهش 
خطر چاقی پیوند خورده، اما اثری مشابه برای لبنیات کم چرب 

مشاهده نشد.
همچنین، برخی شواهد نشان می دهند که چربی لبنیات می 

تواند خطر دیابت را کاهش دهد.
در یک مطالعه مشاهده ای، افرادی که بیشتر لبنیات پر چرب 
تری  کمتر،  التهاب  کمتر،  شکم  چربی  بودند،  کرده  مصرف 
گلیسیرید پایین تر، بهبود حساسیت به انسولین و 6۲ درصد 

خطر کمتر برای دیابت نوع ۲ را نشان دادند.
چرب  پر  لبنیات  مصرف  بین  ارتباط  دیگر  مطالعه  چندین 
با این وجود، برخی  اند،  و کاهش خطر دیابت را نشان داده 

مطالعات نیز هیچ پیوندی را بین این دو نشان نداده اند.
تاثیر بر بیماری قلبی

پنداشت همگانی بر این است که لبنیات باید خطر بیماری 
قلبی را به واسطه محتوای چربی اشباع زیاد در خود افزایش 

دهد.
با این وجود، دانشمندان نقش چربی لبنیات در ابتلا به بیماری 

قلبی را زیر سوال برده اند.

برخی حتی ادعا کرده اند که پیوندی بین مصرف چربی اشباع 
و بیماری - حداقل برای بیشتر مردم - وجود ندارد.

آثار لبنیات بر خطر بیماری قلبی ممکن است بین کشورهای 
مختلف متفاوت باشد که احتمالا چگونگی پرورش گاوها در این 

زمینه تاثیرگذار است.
طی یک مطالعه بزرگ در آمریکا، چربی لبنیات با افزایش خطر 

بیماری قلبی پیوند خورده بود.
با این وجود، برخی مطالعات دیگر اثر محافظتی لبنیات پر 

چرب برای بیماری قلبی و سکته مغزی را نشان داده اند.
در یک بررسی که شامل ۱0 مطالعه - در بیشتر آنها از لبنیات 
پر چرب استفاده شده بود - می شد، مصرف شیر با کاهش 
خطر سکته مغزی و رویدادهای قلبی پیوند خورده بود. اگرچه 
کاهش خطر بیماری قلبی نیز مشاهده شد، اما از لحاظ آماری 

چشمگیر نبود.
در کشورهایی که گاوها با علف تغذیه می شوند، لبنیات پر 
چرب با کاهش خطر بیماری قلبی و سکته مغزی مرتبط بوده اند.
به عنوان مثال، مطالعه ای در استرالیا نشان داد، افرادی که 
بیشتر لبنیات پر چرب مصرف می کنند با 69 درصد خطر کمتر 

برای بیماری قلبی مواجه هستند.
این شرایط احتمالا با محتوای بالای ویتامین K۲ دوستدار 
قلب در محصولات لبنی تغذیه شده با علف ارتباط دارد، اگرچه 
لبنیات می تواند عوامل خطرآفرین دیگر برای بیماری قلبی 

مانند فشار خون و التهاب را نیز کاهش دهد.
در شرایطی که جامعه علمی به واسطه نظرات خود تقسیم 
شده اند، دستورالعمل های سلامت عمومی به مردم توصیه می 
کنند که مصرف چربی اشباع از جمله محصولات لبنی پر چرب 

را کاهش دهند.
سلامت پوست و سرطان

لبنیات ترشح انسولین و پروتئین IGF-۱ را تحریک می کنند. 
این می تواند دلیل پیوند افزایش آکنه و مصرف لبنیات باشد.

سطوح بالای انسولین و IGF-۱ با افزایش خطر برخی انواع 
سرطان نیز پیوند خورده است.

به خاطر داشته باشید که انواع مختلفی از سرطان وجود دارند و 
ارتباط بین لبنیات و سرطان بسیار پیچیده است.

برخی مطالعات نشان داده اند که لبنیات ممکن است خطر 
سرطان کلورکتال را کاهش دهد، اما خطر سرطان پروستات را 

افزایش دهد.
ارتباط بین سرطان پروستات ضعیف و متناقض گزارش شده 
است. در شرایطی که برخی مطالعات افزایش 3۴ درصدی خطر 
را نشان داده اند، برخی مطالعات دیگر هیچ اثری را نشان نداده 

اند.
البته، آثار افزایش انسولین و IGF-۱ تماما بد نیست. اگر در 
تلاش برای ماهیچه سازی و افزایش قدرت خود هستید، این 

هورمون ها می توانند فواید خاص خود را ارائه کنند.
بهترین نوع برای سلامت

تغذیه  علف  با  که  گاوهایی  از  لبنی  محصولات  سالم ترین 
شده یا در چراگاه پرورش یافته اند، سرچشمه می گیرند. شیر 
این حیوانات از محتوای مواد مغذی بسیار بهتری، از جمله 
اسیدهای چرب مفید و ویتامین های محلول در چربی، به ویژه 

ویتامین K۲، برخوردار است.
محصولات لبنی تخمیر شده، مانند ماست و کفیر، ممکن 
است حتی گزینه های بهتری باشند. آنها حاوی باکتری های 
پروبیوتیک هستند که می توانند فواید سلامت مختلفی را ارائه 

کنند.
همچنین، افراد که نمی توانند لبنیات تهیه شده از شیر گاو را 
تحمل کنند، ممکن است به راحتی لبنیات تهیه شده از شیر بز 

را گوارش کنند.

لبنیات؛ خوب یا بد؟

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی

و  اراضی  ثبتی  تعیین تکلیف وضعیت  برابر رای شماره ۱39۷6033۱0۱۱00۱۸۴۲ مورخ ۱39۷/09/05 هیات موضوع قانون 
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمدرضا 
نجفی بشناسنامه شماره ۲5۷5 صادره از الیگودرز فرزند محمدحسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در 
آن به مساحت 5۱۱/35 مترمربع مفروز از پلاک شماره ۲300۱ فرعی از ۱۷0 اصلی واقع در در البرز و با خریداری از آقای بهروز خزائی و با 
مالکیت مالک اولیه آقایان فریدون جانی بیات و غلامحسین میری و رحیمعلی صالحی آیدمیری تایید می نماید. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م/9۷/۲5۴6۲/ف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1397/09/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1397/09/26
سیروس قنبرپور- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی

و  اراضی  ثبتی  تعیین تکلیف وضعیت  برابر رای شماره ۱39۷6033۱0۱۱00۱۸۴۱ مورخ ۱39۷/09/05 هیات موضوع قانون 
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حمید خزائی 
بشناسنامه شماره 6 صادره از نهاوند فرزند عبداله در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 
5۱۱/35 مترمربع مفروز از پلاک شماره ۲300۱ فرعی از ۱۷0 اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای بهروز خزائی و با مالکیت مالک 
اولیه آقایان فریدون جانی بیات و غلامحسین میری و رحیمعلی صالح آیدمیری تایید می نماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م/9۷/۲5۴۴۸/ف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1397/09/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1397/09/26

سیروس قنبر پور- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

اخیراً تحقیقی نشان داده است که متابولیسم یا همان سوخت وساز بدن در ۲۴ ساعت 
شبانه روز در یک حالت مشابه نمی ماند و در ساعات مختلف دچار تغییر می شود. به بیان 
دیگر در این تحقیق مشخص شده زمانی که غذا می خوریم و زمان استراحت نیز در 

سوختن یا ذخیره کردن کالری اثرگذار است. در ادامه به شرح این بررسی می پردازیم.
اخیراً تحقیقی نشان داده است متابولیسم و سوخت وساز بدن فرد در ۲۴ ساعت شبانه روز 
در یک حالت مشابه نمی ماند و در ساعات مختلف دچار تغییر می شود. در واقع بدن انسان 
در بخش هایی از شبانه روز می تواند کالری بیشتری نسبت به سایر زمان ها بسوزاند. بنابراین 
وزن ما صرفاً بنا بر چیزی که می خوریم تنظیم نمی شود و ممکن است زمان خواب ما هم به  
اندازه زمان غذا خوردن ما مهم باشد. در این تحقیق نشان داده شد، افرادی که ریتم ساعت 
بیولوژیکی یا زیستی آن ها دچار اختلال و به هم ریختگی شده بود، در حوالی عصر و ساعات 

اولیه شب کالری بیشتری نسبت به صبح ها می سوزانند. 
 Current تحقیق منتشرشده در مجله ای مرتبط با بیولوژی و زیست شناسی انسان به نام
Biology نشان می دهد که ساعت داخلی بدن ما می تواند پاسخ ها و رویکردهای متفاوتی 
نسبت به "چگونگی پردازش کالری در بدن ما" داشته باشد که سابقاً باورهای متفاوتی 
نسبت به این موضوع وجود داشت. به بیان دیگر این تحقیقات نشان داد که ساعت داخلی 

بدن انسان می تواند بر چگونگی پردازش و سوزاندن کالری در بدن تأثیرگذار باشد. 
شاید برای ما "نشستن در عصر و ساعات اولیه شب" با "نشستن در صبح" خیلی تفاوتی 
نداشته باشد اما طبق این تحقیق  مشخص شده افراد ۱0 درصد کالری بیشتری در ساعات 

پایانی روز می سوزانند. 
همان طور که می دانید بدن انسان برای تغذیه و تأمین انرژی مورد نیازش به کالری نیاز 
دارد تا بتواند فعالیت های خود را به  درستی انجام دهد و عملکرد مناسبی داشته باشد. 
بنابراین هر فردی در هر زمان و بدون توجه به اینکه در حال انجام چه کاری است، در حال 

سوزاندن کالری است حتی زمانی که در حال چرت زدن باشد. 
*به هم ریختن ساعت زیستی بدن

اخیراً محققان به جهت یافتن توانایی های داخلی بدن انسان در سوزاندن کالری، بدون 
ذخالت و تأثیر موارد بیرونی، یک بررسی بر روی ۷ نفر انجام دادند. شرکت کنندگان در 
این تحقیق و بررسی، در یک محیط آزمایشگاهی ایزوله شده بدون پنجره، ساعت، تلفن 
و اینترنت قرار گرفتند. منظور از محیط آزمایشگاهیِ "ایزوله شده" یا "جداسازی شده" 
این است که این افراد در محیطی قرار گرفتند که هیچ کدام از عوامل تأثیرگذار بیرونی 
در این آزمایش دخالتی نداشته باشند و صرفاً توانایی و تأثیرات عوامل داخلی بدن آن ها 
بر سوزاندن کالری، مورد بررسی قرار گیرد. به بیان دیگر این افراد طی این آزمایش هیچ 
اطلاعاتی نسبت به زمان حال حاضر خود نداشتند و نمی دانستند در حال سپری کردن 

چه ساعتی از شبانه روز هستند.
بنابراین شرکت کنندگان در این آزمایش به مدت 3۷ روز در اتاق های فاقد پنجره، ساعت، 
موبایل، اینترنت و بدون هرگونه ارتباط با محیط بیرون، زندگی کردند و غذای دریافتی آن ها 
کاملًا کنترل شده و تحت نظر قرار گرفت و همچنین از انجام حرکات ورزشی )به جهت 

جلوگیری از عوامل خارجی که منجر به سوختن کالری می شود( هم منع شدند.
 نکته قابل توجه دیگر این که برای این افراد ساعت خوابیدن و بیدار شدن خاصی در نظر 
گرفته  شده بود که طی این تحقیق به منظور به هم ریختن ساعت بیولوژیکی بدن این افراد، 
زمان خواب آن ها هر روز ۴ ساعت دیرتر از شب گذشته تنظیم می شد و از همین رو دیگر 
از روی ساعت بیولوژیکی بدن هم قادر به تشخیص شب و روز نبودند. محققان این کار را 
معادل سفر به دور دنیا و عبور از تمام مناطق زمانی در دنیا می دانند چرا که با سفرهای 
متوالی به مناطق مختلف زمین نیز ساعت خوابیدن و بیدار شدن دائما دچار تغییر می شود.
جین دافی؛ عصب شناس و یکی از محققان این پروژه تحقیقاتی می گوید: "در این 
تحقیق ساعت داخلی بدن این افراد نمی تواند خود را به طور درست و ثابت، تنظیم و 
منطبق کند و به همین دلیل دچار گیجی می شود، بنابراین ما می توانیم میزان متابولیسم و 

سوخت وساز بدن آن ها را در زمان های بیولوژیکی مختلف اندازه گیری کنیم."
لازم به ذکر است زمان دقیق اوج مصرف کالری در افراد مختلف، متفاوت است، اما الگوها 
نشان می دهند که ساعت زیستی بدن نیز در این امر دخیل است. دانشمندان معتقدند 
متابولیسمِ استراحت ما )میزان سوخت وساز بدن انسان هنگام استراحت کامل یا به  بیان  
دیگر میزان انرژی مورد نیاز بدن برای انجام فعالیت های حین خواب مثل نفس کشیدن 
و فعالیت مغز را متابولیسم استراحت می گویند( مطابق با ساعت زیستی بدن ما منظم 
می شود. ما می دانیم که بسیاری از سایر پردازش های فیزیولوژیکی از قبیل فشارخون یا 
ترشح هورمون ها نیز توسط این چرخه زیستی ۲۴ ساعته )همان ساعت زیستی بدن( اداره 

می شوند. 
*اهمیت زمان بندی

محققان مشاهده کردند که کالری سوزی در اواخر شب بیولوژیکی )ساعت زیستی بدن( 
یعنی زمانی که دمای بخش هسته ای بدن دچار افت می شود در پایین ترین میزان خود قرار 
دارد و ۱۲ ساعت بعد، فرآیند کالری سوزی در بالاترین میزان خود قرار می گیرد که می شود 
ساعاتی از بعدازظهر و اوایل شب بیولوژیکی بدن انسان. ساعت زیستی یا زمان بیولوژیکی 
اشاره دارد به زمان هایی که بدن ما به طور طبیعی به  عنوان زمان خواب و زمان بیداری 
می شناسد. لازم به ذکر است صبح بیولوژیکی برای بدن، چند ساعت اولیه بعد از بیدار 

شدن است، بدون آن که توجهی به این که الآن چه زمانی از روز است بشود.
نشان دهنده  که  تنفسی،  فاکتور  یا   Respiratory quotient شد  مشخص  همچنین 

میزان استفاده بدن از کربوهیدرات و چربی است از ریتم و ساعت زیستی پیروی می کند. 
این فاکتور نیز در عصر بیولوژیکی یا زیستی در پایین ترین حد خودش است و در صبح 
بیولوژیکی به بالاترین حد خودش می رسد. همچنین این محققان دریافتند که بدن به 
مصرف کربوهیدرات ها در صبح و چربی ها در شب به عنوان سوخت، تمایل نشان می دهد.
البته محققان این نکته را ذکر می کنند که آن چیزی که آن ها یافته اند، به افرادی که ساعت 
زیستی و بیولوژیکی بدن آن ها دچار گیجی و به هم ریختگی شده است مربوط می شود و 

نمی توان این تست را در مورد افراد با برنامه خواب معمولی تصدیق کرد.
محققان معتقدند این تحقیق می تواند این موضوع که چرا بدن افرادی که در برنامه ی 
خواب و غذا خوردن خود دچار بی نظمی هستند )مثل کارکنان شیفت سوم( تمایل به 
اضافه وزن از خود نشان می دهد را توضیح دهد. گفتنی است با گذشت زمان، وجود عدم 
تعادل بین ساعت زیستی و برنامه غذا خوردن و خواب می تواند عوارض و مشکلاتی برای 

انسان به وجود آورد. 
فعلًا این موضوع که چطور یک جمعیت وسیع می توانند از نتایج این تحقیق برای کنترل 
وزن خود استفاده کنند، نامشخص است؛ اما چیزی که پیداست این است که فقط غذایی 
که می خوریم، در میزان سوزاندن کالری و میزان ذخیره سازی آن به عنوان چربی مؤثر 
نیست، بلکه عوامل دیگری مثل زمانی که غذا می خوریم و استراحت نیز بر این موضوع 
اثرگذار هستند. همچنین باید بدانیم که منظم بودن در رفتار و عاداتی مثل غذا خوردن و 

خوابیدن آثار مهمی بر سلامت کلی و عمومی انسان دارد.

تاثیر ساعت زیستی بدن بر متابولیسم
چه زمانی از روز کالری بیشتری می سوزانیم؟

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره 
وجود  نشانه های  از  می تواند  سردرد  و  بینایی  کاهش  اینکه  به 
تومور در غده هیپوفیز باشد گفت: اغلب این تومورها خوش خیم 

هستند.
نادر اکبری دیلمقانی  در ارتباط با تومور غده هیپوفیز، اظهار 
داشت: در این کنگره نحوه جراحی بهتر این بیماری و تکنیک های 

و  قرار می گیرد  و گفت وگو  قاعده جمجمه مورد بحث  بازسازی 
جدیدترین دستاوردها در این زمینه مورد بحث و گفت وگو قرار 

می گیرد. 
وی افزود: بیمارستان لقمان حکیم زیرمجموعه دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی بوده و در واقع یک بیمارستان دولتی به 
ناحیه  از  قاعده جمجمه  پیشرفته  که جراحی های  رفته  شمار 

هیپوفیزدر آن انجام می گیرد.  عضو هیات علمی دانشگاه علوم 
هیپوفیز  غده  بیماری های  داد:  ادامه  بهشتی  شهید  پزشکی 
تقسیم بندی های مختلفی داشته ولی شایع ترین آن ها تومورهای 
داخل غده هیپوفیز است که اغلب خوش خیم هستند و این غده 
در واقع اصلی ترین غده متشرح در بدن بشمار می رود و بسیاری از 

سیستم ها را در  انسان کنترل می کند. 

وی ادامه داد: وجود این تومور در غده هیپوفیز می تواند سبب 
اختلال در عملکرد آن، سایش عملکرد غده هیپوفیز و گاهی باعث 
فشار به ساختمان های مجاور آن مانند سیستم بینایی می شود که 

با کاهش بینایی و سردرد همراه خواهد بود. 
وی بیان داشت: علت ابتلا به این بیماری ناشناخته است ولی 

گاهی بیماری های سندرمی می تواند دلیل آن باشد. 

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی:
کاهش بینایی و سردرد از نشانه های تومور غده هیپوفیز است
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گزارش از: سمیه حیدری 
حرکتی  قم  شهر  به  معصومه)س(  حضرت  هجرت 
الهی، دینی و سیاسی بود که جغرافیای تاریخ اسلام را 
وسعت داد و باعث افزایش وحدت و همگرایی در جهان 
اسلام شد و امروز مضجع شریف آن حضرت مطاف 

فرشتگان و زیارتگاه زائران از سراسر دنیاست. 
پس از ورود امام رضا)ع( در سال 200 هجری به شهر 
خراسان، کریمه اهل بیت)س( با فاصله یک سال پس از 
دریافت نامه برادر بزرگوار خود همراه با کاروانی متشکل 
از بیش از 20 نفر از خاندان پیامبر)ص( از شهر مدینه به 

سمت ایران حرکت کردند.
سفر حضرت معصومه)س( تنها حرکت عاطفی نبود، 
بلکه حرکتی انقلابی و سیاسی برای دفاع از امام زمان 
خود یعنی امام رضا)ع( و مبارزه با طاغوت و سیاست 

های شوم مامون بود.
هجرت این امامزاده جلیل القدر به سرزمین ایران آثار 

و برکاتی در حوزه های مختلف داشت.
معصومه)س(  حضرت  وجود  معرفتی  و  علمی  اثر 
در شهر قم به ویژه شکل گیری حوزه علمیه و مدارس 
علمیه و پررنگ شدن معارف اهل بیت در زندگی مردم 
از آثار و برکات این هجرت تاریخ ساز است؛ همچنین 
انقلابی گری،  ترویج روحیه عدالت و اخلاق، روحیه 
مجاهدت و ایثار و انس مردم با قرآن از دیگر برکات این 
هجرت است. فراهم آمدن زمینه زیارت و عرض ارادت 
به ساحت پیامبر)ص( یکی از مهمترین برکات این سفر 
تاریخی است، همانطور که امام صادق)ع( در حدیثی 
می فرمایند: »خداوند حرمی دارد که »مکه« است، 
پیامبر خدا را هم حرمی است که »مدینه« است و امیر 
المومنین هم حرمی دارد که »کوفه« است و ما امامان 
حرمی داریم که »قم« است. بزودی بانویی از فرزندان 
من به نام »فاطمه« در آنجا مدفون خواهد شد که هر 

کس او را زیارت کند، بهشت برایش واجب می شود«.
خاستگاه  حاضر  عصر  در  معصومه)س(  حضرت 
بزرگترین انقلاب شیعی در تاریخ اسلام شدند، به گونه 
پیامبر اسلام)ص( و حضرت  از حکومت  ای که پس 
علی)ع( حکومتی به عظمت انقلاب اسلامی در تاریخ 

و با این شعاع نور وجود ندارد.
حضرت معصومه)س( همیشه منشاء برکات فراوان 
حافظه  در  ایشان  از  فراوانی  کرامات  و  هست  و  بوده 
تاریخ ثبت شده؛ کرامات و شفاعت هایی از ایشان که 
بروجردی،  آیات  ملاصدرا،  همچون  بزرگانی  ازسوی 
اراکی و مرعشی نجفی نیز فراوان بیان شده است. آن 
حضرت در روز اول ذیقعده سال 173 هجری، در شهر 
مدینه چشم به جهان گشود. حضرت از همان آغاز، در 
محیطی پرورش یافت که پدر و مادر و فرزندان، همه به 
فضایل اخلاقی آراسته بودند؛ عبادت و زهد، پارسایی و 
تقوا، راستگویی و بردباری، استقامت در برابر ناملایمات، 
بخشندگی و پاکدامنی و نیز یاد خدا، از صفات برجسته 
این خاندان پاک سیرت و نیکو سرشت به شمار می 
به  القاب  تمام  کنار  در  معصومه)س(  حضرت  رفت. 
کریمه اهل بیت)س( شهرت دارد، چرا که ایشان بر اثر 
عبادت و بندگی خداوند به مرتبه ای رسیده که مظهر 

اراده حق و واسطه فیض الهی شده همانگونه که امام 
صادق)ع( فرمودند: »بندگی خداوند گوهری است که 

نهایت و باطن آن فرمانروایی بر موجودات است«.
ایشان در کنار ویژگی های مذکور دارای مقام شفاعت 
نیز هست و بنابر قول امام صادق)ع( به شفاعت ایشان 

همه شیعیان وارد بهشت می شوند.
زیارت مرقد شریف حضرت معصومه)س( بسیار مورد 
سفارش امامان معصوم)ع( می باشد و دارای فضیلت 
فراوانی است، چنانچه امام رضا)ع( فرمودند: »کسی 
که فاطمه معصومه)س( را زیارت کند سزاوار بهشت 
خواهد بود«. کاروان کریمه اهل بیت)س( در مسیر سفر 
به خراسان در شهر ساوه دچار جنگ سختی با دشمنان 
اهل بیت)ع( شدند و همه برادران و برادرزادگان وی به 
شهادت رسیدند؛ آن حضرت پس از دیدن جنازه های 
غرقه به خون عزیزانش به سختی بیمار شدند، پس به 
همراهان خود می فرمایند »مرا به شهر قم ببرید، زیرا 
از پدرم شنیدم که فرمود: شهر قم مرکز شیعیان ما می 
باشد«. زمانی که خبر حرکت آن حضرت به سمت قم به 
مردم شهر رسید اهالی به استقبال شتافتند و در حالی 
که بزرگ خاندان اشعری)موسی بن الخزرج( زمام شتر 
آن حضرت را به دوش می کشید ایشان در میان اشتیاق 
وصف ناپذیر مردم وارد این خطه شد و در منزل شخصی 

موسی بن خزرج منزل گزید.
حضرت معصومه)س( این شهر را برای تجدید قوای 
خود در مسیر دیدار برادر انتخاب کرد، چرا که بنا بر 
قول پدرشان به مردم این خطه اعتماد کرد؛ ایشان 17 
روز میهمان این مردم بود و سرانجام در دومین دهه از 
ماه ربیع الثانی سال 200 هجری قمری غروب عمر 
28 ساله ایشان فرارسید. عبدالجلیل بن ابی الحسین 
بن ابی الفضل قزوینی رازی، فقیه و متکلم سده ششم 
قمری در شهر است که در کتاب »النقض« نکته ظریفی 
را یادآور می شود: »اهل قم به زیارت فاطمه بنت مطهره 
موسی بن جعفر)س( روند که ملوک، عمرا و علمای 
حنفی و شافعی به زیارت آن حضرت تقرب نمایند« که 
این مطلب نشان می دهد در قرن ششم زائران حضرت 
معصومه)س( فقط شیعیان و محبان 14 معصوم)ع( 
و پیروان ایشان نبوده اند، بلکه علما، عمرا و ملوک از 

مذاهب حنفی و شافعی نیز بوده اند.
امروز10 آذرماه مصادف با 23 ربیع الاول سالروز ورود 
پر خیر و برکت حضرت معصومه)س( به شهر قم است؛ 
به همین مناسبت همانند هر سال کاروانی نمادین با 
همت خادمان حرم حضرت معصومه)س( و گروه های 

مردمی، این رخداد مهم تاریخی بازسازی می شود.
* تربیت شخصیت های مهم سیاسی در قم از 

برکات وجود حرم حضرت معصومه)س( است
ایرنا،  با  گو  و  در گفت  برجسته حوزه علمیه  استاد 
افزود: حضور حضرت معصومه)س( در قم باعث شد که 
علما ، فقها محدثان اسلامی و شیعه در این شهر تمرکز 
پیدا کنند و این خود باعث تشکیل حوزه علمیه شد و تا 

امروز هم این حوزه باقی است.
رسالت  ترین  مهم  افزود:  غرویان  محسن  الله  آیت 
خودشان  که  است  بوده  این  معصومه)س(  حضرت 

اهل حدیث، علم و تفسیر قرآن بوده اند، ترویج فرهنگ 
اهل بیت)س( بود، امروز نیز حوزه علمیه همین رسالت 
را دارد. وی اضافه کرد: به برکت وجود حرم حضرت 
معصومه)س( در قم، این شهر توسعه زیادی پیدا کرده 
و امروز طلابی از 100 کشور جهان در این شهر درس 
می خوانند وی با بیان این که یکی از برکات حضور 
حضرت در قم مرکزیت حوزه علمیه در تهذیب نفس 
است، ادامه داد:شخصیت های مهم سیاسی مانند 
امام خمینی)ره(، رهبر معظم انقلاب و حتی رئیس 
جمهوری در همین قم درس خواندند و تربیت شدند 
و الان منشا حرکت ها، و خیرات و برکات سیاسی و 

اجتماعی هستند.
* زنان جامعه ایران باید حضرت معصومه)س( را 

الگوی عفاف و حجاب خود قرار دهند
یکی دیگر از اساتید برجسته حوزه علمیه قم نیز به 
خبرنگار ایرنا گفت: روایات زیادی از امامان معصوم )س( 
در مورد جایگاه، عزت و اهمیت زیارت حضرت فاطمه 
بیانگر  آن ها  معصومه )س( در دست است که همه 
عظمت بانوی کرامت است و چنین احادیث و رویتی را 
برای هیچکدام از امام زادگان نداریم. آیت الله سید جعفر 
میرعظیمی خاطرنشان کرد: با حضور حضرت معصومه 
)س( در قم شاهد نزول برکات این بانو و رشد این شهر 
مذهبی در ابعاد مختلف علمی و فرهنگی بودیم که 
هر روز جلوه های عظمت و شکوه آن بیشتر می شود. 
وی ادامه داد: حضرت معصومه)س( از جهات مختلف 
شبیه به مادرش حضرت فاطمه زهرا)س( بوده و زنان 
ما باید در همه مسائل به ویژه حجاب وعفاف ایشان را 

الگوی خود قرار دهند. 
در  )س(  معصومان  احادیث  برخی  به  اشاره  با  وی 
مورد حضرت معصومه )س( گفت: حضرت امام رضا 
)ع( فرمودند: کسی که حضرت فاطمه معصومه)س( را 
زیارت کند پاداش او بهشت است و امام جواد )ع( نیر 
می فرمایند: کسی که عمه ام را در قم زیارت کند پاداش 

او بهشت است . 
* قم به برکت حرم حضرت فاطمه معصومه)س(، 

قطب فرهنگی جهان اسلام است
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیر در گفت و گو 
با ایرنا، افزود: کشور ما هر چه دارد از عنایت معصومان 
و بزرگانی مانند امام رضا)ع( و حضرت فاطمه معصومه 
)س( است و امروز وجود این نعمت بزرگ الهی، شهر 
مقدس قم را در کانون توجه جهانی و به عنوان قطب 

فرهنگی جهان اسلام قرار داده است.
آیت الله حسن ممدوحی اضافه کرد: تاسیس حوزه 
های علمیه، وجود علما و بزرگان دینی و خدمات ارائه 
شده به دین اسلام، تنها بخشی از برکات حضور نورانی 
حضرت فاطمه معصومه)س( به شهر مقدس قم می 
از این قدردان حضور  باید بیش  باشد. وی گفت: ما 
حضرت معصومه)س( باشیم، مبادا با برخی رفتارها و 
یا خدای ناکرده پوشش های زننده، حرمت حریم حرم 

بانوی کرامت را خدشه دار کنیم. 
وی افزود: در کنار معصومان همیشه اولاد و شاگردان 
آنان نیز تاثیرگذار هستند و امروز بسیاری از آن ها در 
اطراف حرم کریمه اهل بیت)س( نور افشانی می کنند.

آیت الله ممدوحی ادامه داد: حضرت معصومه)س( 
درس،  جلسات  بانوان  بین  در  خود  حیات  زمان  در 
قطعی  صورت  به  و  داشتند  گو  و  گفت  و  سخنرانی 
نیز  را دنبال کنند  و منش حضرت  راه  شاگردانی که 
تربیت کردند و بعد از وفات ایشان نیز رواق و صحن و 
سرای حرم آن حضرت، پناهگاه مردم و جلوه گاه علم، 

معرفت، بصیرت و خرد است.
وی گفت: هر کجا که معصومان و فرزندان آنان حضور 
داشته باشند آنجا محفل علم و انس با معارف دینی 
است و مردم ما نیز با استقبال از این بزرگان و توسل به 
حرم های نورانیشان، به خوبی قدردان این نعمت ها می 
باشند.  وی اظهار داشت: امروز بسیاری از مردم بر این 
باورند توسل به آن حضرت، دوای هر دردی می باشد، 
مردم قم بیش از دیگران باید حرمت حرم را نگه دارند و 

به بانوی کرامت متوسل شوند.

حجت الاسلام قرائتی در چهارمین اجلاس استانی نمازدر قم :

نماز در جامعه به صورت علنی اقامه شود
 رئیس ستاد اقامه نماز گفت: باید نماز را به صورت علنی اقامه کرد زیرا سبب ترویج 

فرهنگ روح نماز در جامعه می شود.
حجت الاسلام محسن قرائتی شامگاه چهارشنبه در چهارمین اجلاس استانی نماز که با 
پیام آیت الله صافی گلپایگانی در تالار قدس مجتمع امام خمینی)ره( قم برگزار شد، گفت: 

اگر نماز مورد پذیرش قرار نگیرد سایر عبادات نیز مورد پذیرش قرار نمی گیرد.
وی با بیان اینکه نماز یکی از مهم ترین معیارهای ایمان است، افزود: امام حسین)ع( روز 
عاشورا نماز خود را در مقابل تیرهای دشمن خواندند که این امر نشان دهنده جایگاه نماز 
است. رئیس ستاد اقامه نماز بیان کرد: نماز مربوط به همه ادیان است و در دین حضرت 
موسی، حضرت عیسی، حضرت شعیب و حضرت ابراهیم نیز آمده است. وی با بیان 
اینکه در خصوص نماز دو گروه انسان های مثبت و انسان های منفی داریم، افزود: عده ای 
اصلا نماز نمی خوانند، عده ای گاهی نماز می خوانند و گاهی نمی خوانند، عده ای بد نماز 
می خوانند، عده ای از صدای اذان ناراحت می شوند، عده ای نماز برایشان سنگین است، 
عده ای نماز را برای ریاکاری می خوانند، برخی نماز را با کسالت می خوانند و برخی نماز را 
رها می کنند و به دنبال کارهای دیگر می روند. حجت الاسلام قرائتی عنوان کرد: نماز باید 
خاشعانه، به صورت جماعت و آگاهانه اقامه شود زیرا نماز از جایگاه بالایی برخوردار است.

وی اظهار کرد: آموزش و پرورش در مدارس نماز جماعت برپا می کند که بسیار خوب و 
نیازمند تقدیر از سوی والدین است.

*باید در هر خانه ای کتاب نماز باشد
این کارشناس مسائل دینی با اشاره به لزوم ترویج فریضه الهی نماز در جامعه، افزود: اقامه 
نماز دارای ارزش و اهمیت بسیار بالایی است بنابراین باید در هر خانه ای کتاب نماز باشد و 

باید نماز را علنی اقامه کرد زیرا سبب ترویج فرهنگ روح نماز در جامعه است.
وی بیان کرد: یک زمانی نمازخانه ها در بدترین اتاق ادارات بود و اتاق رئیس بهترین اتاق 
بود که نباید این گونه باشد و نماز را باید تکریم کرد و بهترین اتاق ها را برای اقامه نماز قرار 
داد. حجت الاسلام قرائتی با بیان اینکه نباید اقامه نماز را کوچک بشماریم زیرا فریضه الهی 
است و از ارزش و اهمیت بسیار بالایی برخوردار است، گفت: همگان باید تلاش کنند تا 
این فریضه الهی در جامعه ترویج پیدا کند. وی عنوان کرد: گاهی ممکن است گرانی ها 
ناشی از بی توجهی به نماز باشد زیرا نماز ذکر است و چنانچه فردی از ذکر خدا اعراض کند 

در زندگی با مشکل مواجه می شود.
*وقت های باطله را مدیریت کنیم

رئیس ستاد اقامه نماز با اشاره به آیه ای از قرآن کریم افزود: باید قرآن را جدی بگیریم و نیز 
به این کتاب الهی برسیم و همچنین نماز را اول وقت اقامه کنیم. وی ادامه داد: ما نسبت 
به قرآن کریم مسئول هستیم و باید معنا و مفهوم این کتاب الهی را متوجه شویم. حجت 
الاسلام قرائتی بیان کرد: باید وقت های باطله را مدیریت کرده و از آن استفاده بهینه کنیم 

و از این فرصت ها برای قرائت قرآن و نهج البلاغه و همچنین تفسیر نمونه استفاده کنیم.
وی ضمن بیان اینکه ما نسبت به قرآن و نماز مسئول هستیم، افزود: باید در امر ترویج نماز 

با مردم روان صحبت کنید.

آیت الله سعیدی:

فعالیت برای ترویج نماز به دور از مسائل 
سیاسی و جناحی باشد

 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با بیان اینکه نماز جناحی نیست، گفت: 
مروجان این فریضه الهی باید وابسته و دلبسته به جریان های سیاسی جامعه نباشند.

آیت الله سید محمد سعیدی شامگاه چهارشنبه در چهارمین اجلاس استانی نماز که با 
پیام آیت الله صافی گلپایگانی در مدرسه عالی امام خمینی)ره( برگزار شد، بیان کرد: یکی 
از بهترین شیوه ها برای دعوت به نماز استفاده از قرآن کریم، آیات الهی و ذکر نمونه هایی 
از رفتار معصومین)س( است. وی گفت: شاید در ذهن انسان اینگونه به نظر برسد که 
نمازی که معصومین اقامه می کردند در قله است اما اگر در خصوص نماز غیر معصومین 
نیز نمونه هایی را ذکر کنیم علاوه بر تقویت مکتب اهل بیت)س( می توان دریافت که اگر 
نمی توان مانند معصومین به اقامه نماز پرداخت می توان مانند برخی از غیر معصومین بود.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( عنوان کرد: خداوند عبادت خالصانه را از 
همه انسانها به ویژه افرادی که مقرب تر هستند، می پذیرد. وی با بیان اینکه اقامه نماز 
بارزترین جلوه عبودیت در برابر خداوند یکتا است، افزود: از کلمه لذکری در قرآن می توان 
دریافت که افراد زیادی می توانند نماز بخوانند اما نماز آنها ممکن است با یاد خدا نباشد که 

این نمازی را که مورد پسند خداوند نیست را شامل نمی شود. 
آیت الله سعیدی با بیان اینکه روح نماز در این است که انسان در شبانه روز خود را به خدا 
نزدیک تر احساس کند، گفت: بهترین وسیله برای بازرسی نماز این است که مومن بعد از 

هر مرتبه اقامه نماز، خود را از حیث تأثیرگذاری آن بیازماید
*تأکید بر اختصاص بودجه به نماز

وی با اشاره به اینکه کسانی که می خواهند در زمینه نماز تأمل کنند باید از مشاغل و 
گرفتاری ها فارغ باشند، افزود: مروجان این فریضه الهی باید وابسته و دلبسته به جریان 
های سیاسی و غیرسیاسی موجود در جامعه نباشند زیرا نماز جناحی نیست. آیت الله 
سعیدی ابراز کرد: مروجان نماز باید به اقامه نماز و ساماندهی آن در جامعه توجه کافی 
را داشته باشند. وی افزود: کسانی که بودجه کشور را در اختیار دارند سالانه هزار میلیارد 
تومان صرف مبارزه با آسیب های اجتماعی می کنند در حالی که باید بخشی از این مبالغ 
میلیاردی در حوزه فرهنگی، دینی و نماز صرف شود زیرا نماز اگر ترویج داده شود جلوی 

بسیاری از آسیب ها را می گیرد.

سرپرست استانداری قم:

 ترویج نماز بهترین راه مقابله با
 آسیب های اجتماعی است

 سرپرست استانداری قم ترویج نماز را بهترین راه مقابله با آسیب های اجتماعی دانست و 
گفت: باید اقامه نماز اول وقت را در دستور کار خود قرار دهیم.

محمدرضا هاشمی شامگاه چهارشنبه در چهارمین اجلاس استانی نماز که با پیام آیت 
الله صافی گلپایگانی در مدرسه عالی امام خمینی)ره( برگزار شد، با بیان اینکه در بیش از 
120 آیه قرآن به نماز اشاره شده است، افزود: در اسلام نماز عالی ترین جایگاه عبودیت 
برای انسان و اساسی ترین نماد بندگی خداست. وی با بیان اینکه نماز رکن اساسی دین و 
شرط بندگی است، افزود: اگر نماز مورد قبول واقع شود سایر عبادات نیز مورد قبول واقع 
خواهد شد و اگر نماز مورد پذیرش قرار نگیرد سایر عبادات نیز مورد پذیرش قرار نمی گیرد. 
سرپرست استانداری قم بیان کرد: اگر بخواهیم مقابل آسیب های اجتماعی و وسوسه 
شیطان بایستیم باید اقامه نماز اول وقت را در دستور کار خود قرار دهیم. وی گفت: برای 
رسیدن به قرب الهی، سیره اهل بیت)س( مملو از عشق به نماز و عبادت خداوند است به 

گونه ای که حتی در سخت ترین شرایط نیز نماز را ترک نمی کردند.
هاشمی با بیان اینکه در بین همه عبادات و فرایض دینی، نماز از جایگاه خاصی برخوردار 
است، افزود: پیامبر اسلام)ص( می فرمایند که جایگاه نماز در دین مانند جایگاه سر در 

بدن است.
وی بیان کرد: نماز بازدارنده از کجی و منکرات و آرام بخش و عامل پرورش فضائل اخلاقی 

و درمان دردهاست.
سرپرست استانداری قم گفت: خداوند می فرمایند که در سختی ها از نماز یاری بگیرید 

بنابراین اگر با اخلاص نماز اقامه شود انسان را به آرامش می رساند.
وی ادامه داد: برخی از مراجع تقلید در هنگام برخورد با موانع به اقامه نماز می پردازند و با 

اقامه دو رکعت نماز مستحبی و توسل به خدا موانعشان برطرف می شود.
هاشمی با بیان اینکه بهترین راه مبارزه با آسیب های اجتماعی اقامه نماز است، افزود: 

اقامه نماز به موقع در ادارات، آنها را در مقابل تهدیدات ایمن نگه خواهد داشت.
وی در پایان بیان کرد: دستگاه های اجرایی و نهادها به اقامه نماز به موقع توجه ویژه ای 

دارند و رویکرد اصلی مدیران برگزاری نماز جماعت است.
 

رئیس ستاد اقامه نمازاستان قم

هنوز وقفی برای نماز در قم صورت نگرفته است
 رئیس ستاد اقامه نماز استان قم بیان کرد: وقف جایگاه مهمی در فرهنگ سازی نماز 

دارد در حالی که متأسفانه حتی یک مورد وقف مرتبط با نماز در این استان وجود ندارد.
محمد خامه یار در چهارمین اجلاس استانی نماز که شامگاه چهارشنبه در سالن قدس 
مجتمع امام خمینی)ره( برگزار شد، با تأکید بر ضرورت بازسازی مساجد استان بیان کرد: 

بازسازی مساجد مدارس، توجه به اقامه نماز صبح و غیره باید مورد توجه قرار گیرد.
وی با بیان اینکه باید برای ترویج نماز فعالیت های بیشتری صورت بگیرد، افزود: برای 

دعوت به نماز از موضوعات بسیاری غافل هستیم که باید مورد توجه قرار گیرند.
رئیس ستاد اقامه نماز استان قم افزود: مرکز تخصصی نماز که به تربیت اساتید در این 
زمینه می پردازد آمادگی اعزام استاد در زمینه ترویج نماز به قم و سراسر کشور را دارد که در 

میان خانواده ها نیز می توان از این ظرفیت استفاده کرد.
وی با بیان اینکه برای ترویج فرهنگ نماز باید به صورت جهادی عمل کنیم، افزود: به 
دلیل وجود کاهلی در امر نماز که شاهد آن هستیم باید در فعالیت های تربیتی و هدایتی 
تجدید نظر صورت گیرد. خامه یار گفت: وقف جایگاه مهمی در تشویق، ترغیب و فرهنگ 
سازی نماز دارد در حالی که متأسفانه حتی یک مورد وقف مرتبط با نماز در این استان وجود 
ندارد. وی با بیان اینکه نیازمند ساخت 80 هزار مسجد در سراسر کشور هستیم، گفت: 
برای احداث مساجد در مناطق جدید، حضور خیرین مسجدساز در این مناطق و احداث 
مسجد ضروری است. رئیس ستاد اقامه نماز استان قم ادامه داد: برخی از مدارس دارای 

نمازخانه های مناسبی نیستند که در این زمینه مسئولان باید اقدامات لازم را انجام دهند.
خامه یار بیان کرد: سپاه علی ابن ابیطالب)ع( طی امسال 31 نمازخانه و مسجد را 
در  امر  این  امیدواریم  که  است  کرده  احداث  جهادی  صورت  به  استان  بخش های  در 

دستگاه های دیگر نیز انجام شود.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم:

مجلس تحت تاثیر القائات جناحی قرار نگیرد
امام جمعه قم با بیان اینکه مجلس باید در طراز یک مجلس اسلامی ظهور پیدا کند 
گفت: نباید مجلس تحت تاثیر القائات جناحی قرار گرفته و اخلاق و معنویت در گفتار و 

رفتار نمایندگان مشهود باشد.
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در 
مصلای قدس برگزار شد با اشاره به معیارهای معروف و منکر بیان کرد: اگر مدیران و 
مسؤولان جامعه در سیاستگزاری ها و برنامه ریزی ها به گونه ای عمل کنند که نتیجه آن 
تحقق عدالت اجتماعی در جامعه باشد، مصداق بارز معروف در جامعه شناخته می شود، 
اما اگر خدای ناخواسته در مسیری غیر از تحقق عدالت اجتماعی باشد مصداق بارز منکر 

در جامعه اسلامی است.
وی با بیان اینکه مسئله عدالت اجتماعی دامنه گسترده ای دارد و شؤون سیاسی، 
فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی جامعه را تحت تاثیر قرار می دهد، گفت: در همه این 

عرصه ها می تواند عدالت اجتماعی محقق شود و یا بر خلاف آن عمل شود.
امام جمعه قم با بیان اینکه مسئله برابری، مساوات و عدم تبعیض در یک جامعه اسلامی 
از اهمیت زیادی برخوردار است خاطرنشان کرد: باید نهایت تلاش انجام شود که تبعیض 
در جامعه اسلامی رخ ندهد. برابری و مساوات منحصر به یک ملیت، مذهب و نژاد خاص 
نیست و همگان باید از این فرصت برابر استفاده کرده و تبعیضی در میان آنان وجود نداشته 

باشد.
وی اضافه کرد: انسان ها از نظر گوهر و ذات برابر هستند و هیچ فردی امتیازی در این 
زمینه ندارد؛ رسول گرامی اسلام فرمودند که مردم همانند دانه های شانه هستند و تفاوتی 

با هم ندارند.
حسینی بوشهری با اشاره به اینکه تبعیض در جامعه اسلامی قابل پذیرش نیست، 
خاطرنشان کرد: باید مرزهای تبعیض و تفاوت را در جامعه اسلامی شناخته و بر اساس 

آن عمل کنیم.
وی با اشاره به برگزاری کنفرانس وحدت اسلامی بیان کرد: این کنفرانس می تواند منشا 
خدماتی برای امت اسلامی باشد و امیدواریم که هر روز شاهد تقویت وحدت بین امت 

اسلامی باشیم.
امام جمعه قم به روز بزرگداشت شیخ مفید اشاره کرد و گفت: ایشان مورد عنایت حضرت 
ولیعصر)عج( بود و فصل جدید در تاریخ شیعه پایه گذاری کرد. از او 200 اثر نفیس و 
گرانسنگ در رشته های مختلف علوم دینی و اسلامی به یادگار مانده است. شیخ مفید 
گام های بلندی در مسیر وحدت امت اسلامی برداشت؛ او در راه مبارزه با انحراف و کج 

روی ها آرامش نداشت و پیوسته در برابر انحرافات ایستادگی می کرد.
وی به سالروز ورود کریمه اهل بیت)س( به شهر مقدس قم اشاره کرد و افزود: بعد از 
اینکه امام رضا)ع( با اجبار به خراسان انتقال پیدا کردند خواهر ایشان پس از یک سال راه 
ایران را در پیش گرفتند؛ در ساوه کارگزاران حکومت بنی عباس به کاروان ایشان حمله برده 
و آنها را به شهادت رساندند. ایشان فرمود مرا به قم ببرید چرا که از پدرم شنیدم قم مرکز 

شیعیان است.
حسینی بوشهری با اشاره به استقبال گسترده مردم از بانوی کرامت، ادامه داد: مرقد 
مطهر ایشان به پایگاهی برای نشر و گسترش تشیع تبدیل شده و مراجع تقلید و حوزه 

علمیه مفتخر به حضور در کنار این مرقد مطهر هستند.
وی دهم آذر سالگرد شهادت شهید مدرس را مورد توجه قرار داد و یادآور شد: او در برابر 
ظلم و استعمار مقابله کرد و با وجود اینکه در برخی اوقات تنها ماند ولی هیچگاه از هدف 

مقدسش عقب نشینی نکرد.
*بسیج یکی از ارکان اساسی برای حفظ و بالندگی انقلاب است 

امام جمعه قم روز نیروی دریایی را تبریک گفت و افزود: امروز نیروهای دریایی مانند 
قهرمان در نقاط مختلف می درخشند و در برابر اشرار و کسانی که قصد توطئه علیه انقلاب 
دارند با قامتی استوار ایستادگی کرده اند. وی ضمن گرامیداشت هفته بسیج خاطرنشان 
کرد: بسیج یکی از ارکان اساسی برای حفظ و بالندگی انقلاب اسلامی است و این ایام را 
به بسیجیان تبریک می گویم. حسینی بوشهری روز مجلس را مورد توجه قرار داد و گفت: 
مجلس نقش کلیدی و تاثیرگذار در جامعه دارد؛ نمایندگان مجلس شورای اسلامی باید 
ارتباط مستمر با مردم داشته باشند و فراموش نکنند که با رای مردم در خانه ملت حضور 
دارند.  وی توجه به اولویت های کشور را انتظاری مهم از نمایندگان مجلس دانست و 
خاطرنشان کرد: نمایندگان باید در قانون نویسی و قانون گذاری وقت لازم را اختصاص داده 
تا گره گشای مشکلات مردم باشند. مجلس باید در حفظ آرامش و وفاق ملی پیش قدم 
باشد و مجلس باید از مواضع اصولی که مردم به خاطر انقلاب اتخاذ می کنند تبعیت کرده 
و نماد پیروی از موکلینشان باشند. وی استقلال مجلس را مورد تاکید قرار داد و افزود: نباید 
مجلس تحت تاثیر القائات جناحی قرار گرفته و اخلاق و معنویت در گفتار و رفتار نمایندگان 

مشهود باشد. مجلس باید در طراز یک مجلس اسلامی ظهور پیدا کند.
حسینی بوشهری به دیدار مهمانان کنفرانس وحدت اسلامی با رهبر معظم انقلاب اشاره 
و تاکید کرد: اگر مردم راه قرآن را در پیش بگیرند در برابر استکبار سر تسلیم فرود نمی آورند.

وی با اشاره به هشدار رهبری به برخی از سران کشورهای اسلامی تصریح کرد: ایشان 
فرمودند به ولایت الله برگردید و دست از ولایت آمریکا و طاغوت بردارید؛ زشت و زننده است 

که رئیس یک کشور اسلامی ولایت طاغوت را برگزیند و به این ولایت پذیری مفتخر است.
امام جمعه قم گفت: امروز به برکت ایستادگی ملت در صحنه، انقلاب که روزی نهالی نوپا 
بود به درخت تنومندی تبدیل شده است؛ رهبری فرمودند شهید داده و سختی کشیده ایم 

ولی ایستادگی کرده ایم و باز هم در راه این هدف مقدس ایستادگی خواهیم کرد.

سرپرست استانداری قم: 

سرمایه گذاران از فرصت طلایی ایجاد شغل 
در روستاها استفاده کنند 

سرپرست استانداری قم با اشاره به تسهیلات ارائه شده در روستاها برای ایجاد شغل 
از این فرصت طلایی برای ایجاد شغل و توسعه روستاهای قم  گفت: سرمایه گذاران 

استفاده کنند. 
سید محمد رضا هاشمی روز پنجشنبه در چهارمین کارگروه اشتغال قم اظهار داشت: 

موضوع اشتغال زایی و کارآفرینی در روستاها باید به شدت مورد توجه مسئولان قرار گیرد.
وی با اشاره به اینکه امسال با پیشنهاد دولت، موافقت رهبر معظم انقلاب و مصوبه مجلس 
شورای اسلامی بالغ بر 6 هزار میلیارد ریال اعتبار از محل صندوق توسعه ملی به امر اشتغال 
پایدار روستایی تخصیص پیدا کرد، افزود: این یکی از طلایی ترین فرصت های پیش آمده 
برای ایجاد شغل در روستاها و شهرهای با جمعیت کمتر از 10 هزار تن از ابتدای پیروزی 
انقلاب اسلامی تاکنون است. وی ادامه داد: نرخ سود مصوب برای این تسهیلات چهار 
درصد برای روستاهای مناطق مرزی و 6 درصد برای بقیه روستاهای کشور است.وی با 
تقدیر از بخش های صنعت، کشاورزی و گردشگری و همچنین بانک های عامل برای 
تحقق این اعتبار گفت: متقاضیان می توانند با ارائه سفته و یا سند ماشین آلات و منزل 
مسکونی در روستای محل اجرای طرح از این تسهیلات بهره مند شوند. هاشمی با اشاره 
به اینکه در سال جاری 820 میلیارد ریال از این اعتبار برای قم جذب شد، افزود: توسعه 
مشاغل خانگی و روستایی از روش های موثر در کاهش آسیب های اجتماعی است، چراکه 
از طلاق، اعتیاد و مهاجرت روستاییان به شهرها جلوگیری می کند. سرپرست استانداری 
قم افزود: در حال حاضر به دلیل برخی تغییر کاربری های صورت گرفته در باغ ها و مزارع 
روستایی، امکانات این مناطق کاهش یافته و بر خلاف گذشته که روستاها تامین کننده 
مایحتاج غذایی شهرها بودند، این ساکنان شهرها هستند که باید برخی محصولات مورد 
نیاز روستاییان را فراهم کنند. هاشمی همچنین با اذعان به مغفول ماندن مساله آموزش 
اشتغال در روستاهای قم که در آیین نامه و دستورالعمل اشتغال پایدار روستایی مورد تاکید 
قرار گرفته است، گفت: این آیین نامه به صراحت اداره فنی و حرفه ای استان ها را موظف و 

مکلف کرده که آموزش های لازم برای اشتغال را به ساکنان روستاها ارائه کنند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر بررسی دقیق تعهدات اشتغالی دستگاه 
های استان قم از سوی کمیته فنی کارگروه اشتغال افزود: میزان تحقق تعهد دستگاه ها 

برای ایجاد شغل در سال جاری 56 درصد است، که تا پایان سال باید ارتقا یابد.
طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 1395، استان قم دارای 127 روستا 
با جمعیت بالای 20 خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی قم بیش از 55 هزار و 

865 تن است که در قالب 17 هزار و 385 خانوار زندگی می کنند. 
* کمیته نظارت بر تسهیلات اشتغال روستایی تشکیل می شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم نیز در این جلسه اظهار 
کرد: کمیته نظارت بر تسهیلات رونق تولید برای مشخص شدن نرخ تثبیت یا افزایش 
اشتغال در سه حوزه کشاورزی، گردشگری و صنعت تشکیل شده و در خصوص تسهیلات 

اشتغال روستایی نیز تشکیل کمیته مشابهی در دستور کار است.
مهرداد غضنفری افزود: در این کمیته تعدادی از دستگاه های تخصصی منابع تزریق 
شده به اشتغال روستایی را به دقت بررسی می کنند که اهداف پرداخت این تسهیلات 
تحقق پیدا کرده باشد. وی در واکنش به برخی سخنان مطرح شده در مورد پرداخت 
تسهیلات اشتغال روستایی به افرادی غیر از ساکنان روستاها گفت: در برخی مواد طرحی 
در روستا ایجاد و موجب رونق اقتصادی آن می شود، اما نیروی متخصص برای مشاغل 
بوجود آمده وجود ندارد. وی افزود: برخی از فعالان اقتصادی نیز با دریافت این تسهیلات 
آن را در روستاها هزینه نموده که منافع آن متوجه ساکنان روستا می شود، از این رو در قانون 
هیج گاه نیامده که تسهیلات اشتغال روستایی به متقاضیان خارج از سکنه و مجموعه 

روستا ارائه نشود.
* دهیاران و شوراهای اسلامی ناظران طرح های اشتغال روستایی هستند

فرماندار قم نیز گفت: طرح هایی که اغلب در نزدیکی روستاها ایجاد می شود، هیچ 
کارگری از درون روستا امکان کار کردن در آن را پیدا نمی کند.

رضا سیار با اشاره به این که دهیاران و شوراهای اسلامی ناظران طرح های اشتغال 
روستایی هستند، افزود: اگر متقاضی از خارج از روستا اقدام به دریافت تسهیلات اشتغال 
روستایی کند، باید ضمن ارائه تعهد به شوراها و دهیاری ها برای استخدام نیروی کار از 

داخل روستا، لیست پرداخت حق بیمه این کارگران را نیز هر ماه تحویل دهد.
وی گفت: عدم امکان استفاده از نیروهای غیر تخصصی نیز یک امر بدیهی است و 

همچنین این تسهیلات نباید اشتغال اتباع را در پی داشته است.

به مناسبت سالروز ورود حضرت معصومه)س(  به شهرمقدس قم؛

هجرتی که تاریخ ساز شد 

آیین تجلیل از صادرکنندگان برتر قم روز پنجشنبه در سالن همایش های اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی استان برگزار شد و در آن از 16 صادرکننده برگزیده تجلیل به عمل 
آمد. در این آیین که با حضور محمد رضا مودودی معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، سید 
محمد رضا هاشمی سرپرست استانداری قم، احمد امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی و شماری دیگر از مسئولان استان همراه بود از صادرکنندگان برگزیده در 
بخش صادرات فرش دستباف، محصولات آرایشی و بهداشتی، محصولات اسنک، شمش 
سرب، روغن پایه، آجرهای نسوز، دستگاه تصفیه آب، تولید آرد، شمش آلومینیوم، تولید انواع 
چسب، کیک و شیرینی، ساندویچ پانل و ظروف گیاهی، با اهدای لوح تقدیر و تندیس تجلیل 
شد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم در این همایش گفت: هدف اصلی 
برگزاری این آیین، تکریم فعالان عرصه صادارت و تشویق تولیدکنندگان به حضور در بازارهای 
صادراتی است.محمود سیجانی بیان کرد: فرایند استانی برای انتخاب صادرکنندگان برتر 
از شهریورماه سال جاری با فراخوان اسناد و مدارک شروع شد که در این مرحله 30 واحد 
صادراتی از استان قم ثبت نام کردند، پس از آن کمیته های تخصصی با استناد به شاخص 
های مورد نظر، 16 واحد را در بخش های مختلف صادراتی حایز دریافت رتبه برتر دانستند.
وی ادامه داد: در این شرایط جنگ اقتصادی، باید از صادرکنندگان حمایت لازم صورت گیرد 

تا ارز مورد نیاز کشور تامین و تعاملات تجاری ایران با سایر کشورهای جهان حفظ شود.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی قم نیز در این همایش گفت: آنچه در این 
شرایط برای صادرکنندگان مهم است عمل مسئولان به وعده هایی است که در خصوص 
مشوق های صادراتی می دهند.ابوالفضل خاکی افزود: با توجه به شرایط حساس اقتصادی 
باید از تصمیمات ناگهانی که موجب قطع صادرات می شود، جلوگیری کرد و اجازه نداد 
تحریم های داخلی عامل موفقیت تحریم های خارجی شود.وی ادامه داد: صادارت برای 
توسعه اقتصاد کشور و امر اشتغال ضروری است و نباید بازارهای هدف صادراتی محصولات 
ایرانی به دلیل تصمیم های اشتباه از دست رود.وی با اشاره به توانمندی های قم در صادرات 
محصولات بومی همچون فرش ابریشم دستباف به بازارهای بین المللی، افزود: لازم است 
با توجه به وضعیت موجود، ارز حاصل از فروش فرش برای توسعه همین صنعت اختصاص 
داده شود.خاکی با اشاره به افزایش 13 درصدی صادرات استان قم در مدت سپری شده از 
سال جاری در مقایسه با سال گذشته، گفت: باید ظرفیت های استان در صادرات محصولات 
مختلف به فعالان اقتصادی شناسانده شود. رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان قم نیز در این 
همایش گفت: یکی از مهمترین مشکلات صادرکنندگان در ایران، هزینه بالای تولید است که 
توان رقابتی محصول را کاهش می دهد.حسن آقاجانی افزود: در شرایط اقتصادی به وجود 
آمده، عده ای از کارخانه داران و صادرکنندگان که به دنبال حفظ تولید و اشتغال هستند 
با مشکل های اساسی همچون بازرسی های متعدد سازمان های نظارتی و بخشنامه های 
فراوان مواجه می شوند.وی ادامه داد: باید بخش خصوصی برای حل مشکلات اقتصادی 
به کار گرفته شود و اگر این کار رخ دهد کشور می تواند بیش از 70 میلیارد دلار صادرات 
غیرنفتی داشته باشد.آقاجانی همچنین به مساله لزوم اتصال شبکه راه آهن سراسری به 
گمرکات استان قم اشاره کرد و گفت: اگر این کار انجام شود، هزینه حمل و نقل کالاهای 
تولید شده در قم به یک پنجم کاهش می یابد و همچنین برای پنج هزار تن به صورت مستقیم 

و غیرمستقیم شغل ایجاد می شود.
* مسئولان اقتصادی دولت خبرهای خوبی از کاهش قیمت ارز دادند

   عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی نیز در این همایش با اشاره به جلسه غیر علنی 
نمایندگان با مسئولان اقتصادی دولت گفت: دراین جلسه رئیس بانک مرکزی تاکید کرد که 
بخش مهمی از مسائل سامانه نیما حل شده و همچنین خبرهای خوبی از سوی مسئولان 
ریال شنیده  ارزش  افزایش  و  ارز  برای کاهش قیمت  اقدامات  بر  اقتصادی دولت مبنی 
شد.احمد امیر آبادی افزود: بودجه سال آینده هم بر اساس الگویی طراحی شده است، که 
اتفاق خوبی را به دنبال خواهد داشت. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت: مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی بر روی طرحی کار 
کرده که بر اساس آن قرار است هر ماه به هر ایرانی 20 لیتر بنزین با قیمت 10 هزار ریال داده 
شود.وی با اشاره به میزان مصرف 90 میلیون لیتر بنزین روزانه در کشور، افزود: با اجرای این 
طرح میزان مصرف این فرآورده به حدود 55 میلیون لیتر در هر روز خواهد رسید.وی ادامه 

داد: درنتیجه این طرح 35 میلیون لیتر بنزین نسبت به مصرف عادی کشور صرفه جویی 
می شود و می توان آن را به قیمت آزاد پنج هزار تومان به فروش رساند.امیرآبادی گفت: با 
اجرای این طرح یک خانواده پنج نفره، ماهیانه 100 لیتر بنزین یکهزار تومانی می گیرد که 
در صورت کمتر مصرف کردن می تواند مازاد آن را به دولت بفروشد.وی با اشاره به تسهیلات 
درنظر گرفته شده برای توسعه حمل و نقل عمومی در کشور، افزود: همچنین برای کمک به 
اقشار مختلف مردم، در این طرح 2 میلیون تومان تسهیلات برای گازسوز کردن خودروهای 
شخصی اختصاص پیدا می کند.وی ادامه داد: با اجرای این طرح 65 هزار میلیارد تومان 
درآمد سالانه در اختیار دولت قرار می گیرد که می توان آن را در بخش های مختلف از جمله 

تولید، نوسازی حمل و نقل عمومی، فعالیت های عمرانی و سایر امور هزینه کند
* شاخص صادرات کشور 13.5 درصد افزایش یافت

   معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس سازمان توسعه تجارت ایران، نیز در این همایش 
گفت: شاخص صادرات محصولات غیرنفتی کشور از ابتدای سال جاری تا پایان آبانماه 
نسبت به مدت مشابه سال قبل، رشد 13.5 درصدی را نشان می دهد.محمد رضا مودودی 
افزود: فرایند صادرات کشور با وجود همه مشکلات اقتصادی به وجود آمده، مثبت بوده است 
و اکنون از مرز 30 میلیارد دلار صادرات با تراز تجاری مثبت عبور کردیم.وی با اشاره به این که 
سال ها آرزو می کردیم اقتصاد بدون نفت در ایران شکل بگیرد و نرخ ارز کنترلی نباشد، گفت: 
اکنون این شرایط در اثر تحریم دشمنان ایجاد شده است و در صورت مدیریت صحیح می 
تواند فرصتی برای رشد صادرات کالاهای تولید شده در کشور، باشد.وی همچنین با اشاره به 
مشکلاتی که شرایط جدید برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان ایجاد کرده است، ادامه داد: 
نرخ ارزی که به چند قیمت عرضه می شود شرایط را برای تولیدکنندگان و عرضه کنندگان 
سخت کرده است.مودودی با اشاره به اهمیت سازوکارهای نظارتی برای تخصیص ارز با نرخ 
دولتی به کالاهای اساسی مورد نیاز کشور، گفت: اکنون 65 میلیارد یورو ثبت سفارش صورت 
گرفته است که اگر فرآیند نظارتی نباشد امکان سوء استفاده از دریافت تفاوت نرخ ارز دولتی 

و نیمایی با نرخ ارز آزاد وجود دارد. 
* صادرکنندگان در چرخه اقتصادی نظام نقش محوری را برعهده دارند

   سرپرست استانداری قم نیز در این همایش گفت: صادرکنندگان در چرخه اقتصادی نظام 
نقش محوری را برعهده دارند و حمایت از آنان وظیفه تمام مسئولان دولتی است.سید محمد 
رضا هاشمی افزود: در هرجایی که مردم حضور پیدا کردند موفقیت برای نظام اسلامی حاصل 
شده است و امروز نیز در عرصه اقتصاد، این بخش خصوصی و مردم هستند که با تلاش برای 
افزایش تولید و اشتغال، توطئه دشمن را خنثی می کنند.وی در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به موقعیت مناسب قم برای فعالیت های اقتصادی گفت: امروز یکی از توفیقات در قم 
وجود بیش از 2هزار و 300 واحد صنعتی با ایجاد اشتغال برای 53 هزار تن است.وی بیان کرد: 
همچنین در حوزه صادرات این استان مسیر رشد خوبی را طی می کند و تاکنون بیش از 60 
درصد برنامه قم برای صادرات بیش از 250 میلیون دلار صادرات در سال جاری به کشورهای 

منطقه همچون عراق و افغانستان و سایر کشورهای جهان، محقق شده است.

با حضور معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 صادرکنندگان برتر استان قم تجلیل شدند
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ماجرای استیضاح لاریجانی چه بود؟

 شورش اصولگرایان علیه رئیس 

برای اولین بار در نظام جمهوری اسلامی ایران، موضوع استیضاح رییس مجلس مطرح 
شد. نمایندگان مخالف لاریجانی گفته بودند رئیس مجلس دو لایحه پالرمو و پولشویی 
را  بدون بررسی مجدد به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع داده است و این خلاف 

آیین نامه مجلس است.
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر که محور جمع آوری امضا برای این 
موضوع شده می گوید واژه استیضاح را رسانه ها مطرح کردند اما اگر این طرح در صحن 
علنی مجلس مطرح شود و رای آورد یعنی علی لاریجانی پس از ۱۰ سال باید با صندلی 

ریاست قوه مقننه خداحافظی کند.
نمایندگان امضا کننده طرح که همگی عضو فراکسیون ولایی )اصولگرایان تندروی 
مجلس( بودند، در اقدام ضربتی خود تلاش کردند علی لاریجانی را از صندلی ریاست 
پائین بکشند؛ تلاشی که البته از ابتدا مشخص بود، به سرانجام نخواهد رسید اما دست کم 
این پیام را برای لاریجانی به همراه داشت که صندلی ریاست برای انتخابات سال آینده 
هیات رئیسه لرزان خواهد بود؛ چه آنکه انصراف حاجی بابایی و رای فراکسیون ولایی و 
نزدیک شدن تاکتیکی آنها به فراکسیون مستقلان بود که در لحظه آخر سرنوشت ریاست 

پارلمان را تغییر داد.

* موسوی لارگانی: برگه انتقاد از لاریجانی را امضا کردم نه استیضاح
سیدناصر موسوی لارگانی، نماینده فلاورجان و یکی از امضاکنندگان این طرح در 
خصوص اینکه برخی از همکاران امضاکننده گفتند چنین نامه ای را امضا نکردیم به 
رویداد۲۴ می گوید: تا امروز هیچ زمانی مرسوم نبوده که رییس مجلس شورای اسلامی، 
استیضاح شود. آقای حاجی دلیگانی که یکی از نمایندگان فعال و ولایتی مجلس هستند 
نامه ای را تنظیم کردند که در خصوص عملکرد هیات رییسه و شخص رییس مجلس 

آقای لاریجانی بود.
او گفته است: حقیقتاً روزی که دوستان آمدند و از ما برای این موضوع امضا گرفتند 
بحث استیضاح مطرح نبود بلکه صحبت عملکرد آقای لاریجانی به عنوان رییس مجلس 
بود و باید بگویم که من به مدیریت هیات رییسه و آقای لاریجانی انتقادهای جدی دارم و 
این روش را مناسب نمی بینم و بعضاً می بینیم که آن ها بین نمایندگان تفاوت هایی را قائل 
می شوند. به طور مثال زمانی بوده که نماینده ای تذکری را داده و رییس مجلس حرفی 
نزده و نگفته که اکنون موقع مطرح کردن این بحث نیست، اما دیدیم که نماینده ای دیگر 
خواسته همان تذکر را بدهد اما اجازه صحبت به او داده نشده است، یعنی سیاست یک 
بام و چند هوا. همین موضوع در نطق نمایندگان هم دیده می شود، یعنی نماینده، هفت 
دقیقه زمان برای نطق داشته، اما تا ۱۰ دقیقه هم صحبت کرده، ولی شاهد هیچ واکنشی 
از هیات رییسه مجلس نبودیم، اما نماینده دیگر که ۳۰ ثانیه از زمان نطقش گذشته بار ها 

با تذکرات هیات رییسه مواجه شده است و گاهی نطق فرد مورد نظر را قطع کردند.
موسوی لارگانی در ادامه می گوید: امضای خود را پس نگرفتم و تنها گفتم که من 
برگه انتقاد به عملکرد هیات رییسه مجلس و شخص آقای لاریجانی را امضا کردم و پای 
برگه ای با عنوان استیضاح آقای لاریجانی را امضا نکردم و از این رو استیضاح رییس مجلس 

را در شرایط کنونی به صلاح نمی دانم.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در رابطه با اینکه آیا جمع کردن این امضا ها ریشه در 
موضوع لوایح پالرمو و CFT دارد، می گوید: یکی از مباحثی که آقای حاجی دلیگانی مطرح 
کرد این بود که وقتی شورای نگهبان به لوایح پالرمو و CFT ایراد گرفت آقای لاریجانی 
باید آن را به صحن مجلس می آورد و اگر نمایندگان اصرار به مصوبه خود داشتند بعد به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام می رفت که آقای لاریجانی کاری غیر از این را انجام داد.

* احتمال نزدیک شدن فراکسیون ولایی به عارف چقدر است؟
عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس در پاسخ به اینکه پررنگ شدن اختلافات 
فکری و عملیاتی برخی اعضای فراکسیون نمایندگان ولایی با لاریجانی می تواند منجر 
به ریاست عارف در سال چهارم مجلس شود، گفته: بعید می دانم آقای عارف بتواند در 
مجلس دهم رییس مجلس شود مخصوصاً که در سال سوم برای تصاحب این کرسی 
تلاش هایی را هم کردند، اما نتیجه طور دیگر رقم خورد. هنوز معتقدم اگر ریاست مجلس 
دوقطبی شود و یکی از گزینه ها لاریجانی و گزینه دیگر عارف باشد، فراکسیون ولایی 

مجلس روی به انتخاب آقای لاریجانی خواهند آورد.
مهدی کیایی مدیر کل فرهنگی و روابط عمومی مجلس شورای اسلامی نیز در مطلب 
کوتاهی خبرداد که »آقایان سلیمی، اعزازی، نوری، پوربافرانی، کعبی، بدری، قاضی زاده، 
لارگانی و چند نماینده دیگر که اسم شان ذیل نامه موسوم به استیضاح رییس مجلس 
آمده، کتبا اعلام کردند چنین درخواستی نداشته اند. اعمال ماده ۲۴ منتفی است، اما 

استقبال چند رسانه اصولگرا از موضوع، جالب توجه است. واقعا دوستان دنبال چه اند؟«

* حاجی دلیگانی: شش نفر امضایشان را پس گرفتند
حاجی دلیگانی نماینده اصولگرای مجلس اما دلیل پس گرفتن امضاها را فشاری 
می داند که روی نمایندگان آورده شد. او در گفت وگوی خود با رویداد۲۴ ماجرا را اینگونه 
روایت کرده است: ۲۵ امضا برای طرح موضوع ضعف مدیریتی رییس مجلس نیاز بود. 
عنوان نامه ای که تنظیم کردیم عوض نشد و همان ماده ۲۴ آیین نامه بود، اما شش نفر 
از همکاران امضای خود را پس گرفتند و موضوع، ضعف عملکرد رییس در اداره کیفی 
جلسات بوده که این مفهوم تقاضایی است که ما داشتیم. در قالب ماده ۲۴ ما هیاتی 
مرکب از روسای کمیسیون ها، اعضای آیین نامه اجرایی و سه نفر از امضاکنندگان به 
عنوان متقاضی را تشکیل می دهیم آنگاه موضوع را بررسی می کنند تا ببینند حرف ما که 
می گوییم آقای لاریجانی مجلس را درست اداره نکرده و برخلاف قانون اساسی خودش 
را جای مجلس گذاشته و تصمیم گرفته حقیقت دارد یا خیر. اگر تشخیص بر این بود که 
حرف ما درست است، موضوع در جلسه غیرعلنی مجلس مطرح و ابعاد مختلف مسئله 
گفت وگو، بررسی و آماده می شود که در جلسه علنی مجلس بدون مذاکره به رای گذاشته 
شود. اگر این موضوع رای آورد، رییس مجلس می شود مستعفی و تا این دوره هست 

نمی تواند برای ریاست مجلس کاندیدا شود.

* امضا کنندگان را تحت فشار گذاشتند
حاجی دلیگانی در جواب موسوی لارگانی که گفته من طرح استیضاح رییس مجلس 
را امضا نکردم، گفته: کلمه استیضاح را رسانه ها مطرح کردند و موضوع و دغدغه ما همان 
عملکرد نامناسب رییس مجلس است. ضمناً پس از اینکه شش نفر از همکاران امضای 
خود را پس گرفتند ما دوباره طرح خود را به حدنصاب رساندیم و تقدیم کمیسیون 
آیین نامه داخلی مجلس کردیم، اما این بار صلاح نمی دانم اسامی را اعلام کنم که دوباره 

امضاکنندگان را تحت فشار قرار دهند.

* آئین نامه مجلس چه می گوید؟
طبق ماده ۲۴ و ۲۶ آیین نامه جدید، نمایندگان مجلس این اختیار را دارند که طی 
یک نامه  کتبی با امضا حداقل ۲۵ نفر از نماینده ها، از نحوه اداره مجلس، رییس یا اعضای 
هیأت رییسه مجلس شکایت کنند و درخواست خود را به کمیسیون تدوین آیین نامه 
ارسال کنند.این کمیسیون هم بعد از دریافت شکایت نامه، هیئتی را برای بررسی و ارزیابی 
درخواست نمایندگان تشکیل می دهد. اگر اکثریت اعضای هیأت رأی به عدم صلاحیت 
فرد بدهند آن طرح به صحن علنی مجلس خواهد رفت و در نخستین جلسه صحن 
علنی مجلس هم این موضوع بدون رأی گیری در دستور کار قرار خواهد گرفت و موضوع 

شکایت از هیات رییسه به رأی نمایندگان گذاشته می شود.
در ماده ۲۶ آیین نامه داخلی مجلس آمده است: »هر گاه نمایندگان به کیفیت اداره 
جلسات یا سایر امور مجلس و نحوه ایفای وظایف رئیس یا سایر اعضای هیأت رئیسه 
معترض باشند، می  توانند طی تقاضای کتبی با امضای حداقل بیست و پنج نفر و یا 
به  درخواست کمیسیون تدوین آیین  نامه داخلی مجلس، تشکیل هیأت رسیدگی به 
اعتراضات، مرکب از رؤسای کمیسیون های تخصصی و اعضای کمیسیون تدوین آیین  
نامه داخلی مجلس را درخواست نمایند.کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی مکلف است 
ظرف سه روز نسبت به تشکیل هیأت رسیدگی به اعتراضات، اقدام نماید. هیأت اخیر 
مکلف است ظرف ده روز با حضور سه نفر از منتخبین معترضین، به موضوع رسیدگی 
نماید. در صورتی که اکثریت اعضای هیأت رأی بر عدم صلاحیت فرد مورد اعتراض دادند 

عضویت وی در هیأت رئیسه تعلیق می  گردد.
گزارش هیأت در این باره در جلسه غیرعلنی مورد بررسی قرار می  گیرد و در اولین 
جلسه علنی مجلس بدون بحث به رأی  گیری گذاشته می  شود. درصورت رد عدم 
صلاحیت، عضو مزبور به کار خود ادامه خواهد داد و درغیر این  صورت از سمت خود 

مستعفی شناخته می  شود و حق شرکت در انتخابات مجدد آن دوره را ندارد.«

نکتـه

دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی با تاکید بر این که تنها با 
کارآمدی می توان مشروعیت نظام را نزد مردم حفظ کرد گفت: 
مردم نمی پذیرند که ما به ضرب و زور استدلال و تبلیغات آنها 
را پای صندوق رای بیاوریم و وقتی قدرت را در دست گرفتیم 
بگوییم نمی گذارند کار کنیم. مردم حق دارند به ما بگویند که اگر 

این گونه بود اصلا چرا وارد میدان شدید.
غلامحسین کرباسچی در سومین کنگره سراسری حزب 
کارگزاران  تکوین  آغاز  از  این که   بیان  با  اسلامی  کارگزاران 
سازندگی ایران بر مبنای ایده و اندیشه کار بوده است، گفت: ما در 
هیات موسس این حزب به این فکر کردیم که  کشور به کار نیاز 
دارد و باید برای تداوم ، کار و سازندگی ایران جلوی حذف  هر 

جناحی به وسیله جناح دیگر را بگیریم.
وی افزود:  در زمان ظهور کارگزاران با قهر جناح چپ و قدرت 
گرفتن جناح راست این فکر به وجود آمد که چپ برای همیشه 
حذف شده و راست در یک قدمی قدرت مطلقه است. این تصور 
و تلقی از سیاست به نظر ما بخصوص مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی نادرست بود ایشان در آغاز معرفی دولت خود در سال 
۶8 اعلام کرد کابینه من کابینه کار است حتی به شوخی گفته 
بود که وزیر سیاسی را انتخاب نکرده و خودش به جای همه 
آنها سیاسی است، البته که افراد سیاسی کشور از هر دو جناح 
همچون آقای خاتمی، آقای نوری، و آقای معین در آن کابینه 
حضور داشتند ولی همین حرف آقای هاشمی از سوی جناح چپ 
آن زمان بخصوص لایه های جوان تر مورد انتقاد قرار گرفت و به 

سیاست زدایی تعبیر شد.
وی با بیان این که یکی از شاداب ترین دوران سیاسی ایران 
دهه 7۰ بود، یادآور شد: این شادابی را می توان در سیاست، 
فرهنگ و مطبوعات و اقتصاد و جامعه ایران آن زمان پیدا کرد، 
به طوری که بحث برانگیزترین فیلم های سینمایی و رسانه های 
مکتوب و گروه های سیاسی در آن دوره شکل گرفت. نمونه آن 
انتشار روزنامه سلام، نشریه عصر ما، ایران فردا، همشهری، ایران، 
مجله کیان و مجله زنان است. مجاهدین انقلاب هم در همان 
دوره احیا شد و نطفه جریان ملی مذهبی شکل گرفت. در آن 
دوره آثار ادبی و هنری برجسته ای از مهرجویی ، بیضایی، حاتمی 

کیا و افخمی تولید شد.
کرباسچی یادآور شد: ما ان زمان در بطن کار بودیم و خیلی 
رابطه علت و معلولی این پدیده را درک نمی کردیم اما جامعه 
شناسان می گفتند هم رشد اقتصادی و رشد اجتماعی و در 
نهایت به رشد فرهنگی و سیاسی منتهی می شود و کلیت مفهوم 
توسعه را تشکیل می دهد. آقای هاشمی بنا به هوش سیاسی خود 
این رابطه را فهمیده بود هر چند که کسی دقیقا آن را به زبان 
روشنفکران بخصوص روشنفکران چپ گرا و چپ زده بیان نکرد. 
نمی گفتند که چگونه توسعه و سازندگی به تکوین طبقه متوسط 
و قدرت گرفتن این طبقه و در نهایت تقویت دموکراسی منجر 
می شود و این که فقر باعث رشد استبداد است و اگر استبداد 

اشراف نداشت به دیکتاتوری منجر می شود.
* دموکراسی کالای لوکس و تشریفاتی نیست 

ما  کرد:  خاطرنشان  سازندگی  کارگزاران  حزب  کل  دبیر 
کارگزاران را با این فکر ایجاد کردیم که تولید بنای توسعه و 
توسعه پایه آزادی است. تولید و توسعه فقط با حضور همه افکار و 
جناح های سیاسی قابل تحقق است. از این رو ما در مجلس پنجم 
مقابل حذف چپ ایستادیم و در مجلس ششم با پدیده حذف 
راست مخالف بودیم. چون چپ روی و راست روی هر دو باطل 
است ما هرگز در پی تاسیس جناح سوم نبودیم و هنوز هم در 
فکر این کار نیستیم. همیشه این چپ روی و راست روی است 
که میانه روی را به شکست می کشاند. ما با چپ و راست مخالف 
نیستیم. هر جامعه ای به احزاب سوسیالیست یا محافظه کار نیاز 
دارد. بعد آن است که چپ زدگی یا راست زدگی و حذف چپ و 

راست به دست یکدیگر انجام شود.
کرباسچی افزود: ما از دولت سازندگی، دوران آقای هاشمی 
و کارگزاران سازندگی چهره ای آرمانی و رویایی ارائه نمی کنیم، 
حتما انتقادات بسیاری به دهه 7۰ وارد است. شاید عدم توجه به 
مفاهیمی همچون تامین اجتماعی به عنوان معیار و ملاک عینی 
عدالت اجتماعی، عدم تفکیک آزاد سازی از خصوصی سازی، بی 
توجهی به برخی از رانت ها و فسادها و عدم توجه به روشنفکران 
سیاسی ایرادات آن دوران باشد، اما در نهایت جوهر حرف آن زمان 
درست بود که راه آزادی از سازندگی می گذرد و تا کار نکنیم حرف 
بی فایده است.وی با تاکید بر این که دموکراسی کالای لوکس و 
تشریفاتی نیست گفت: دموکراسی کالای تشریفاتی نیست که ما 
یک سال را صرف ترکیبات برای انتخاب شهردار تهران کنیم و 

نتوانیم ثبات اجرایی و اداری بر اداره یک شهر را به وجود آوریم. 
دموکراسی برای ما طریقت دارد و ابزار کارآمدی ما است.

به گفته  وی تنها با کارآمدی است که می توان مشروعیت نظام 
و دولت و جبهه اصلاحات را نزد مردم حفظ کرد. دموکراسی بازی 
تحکیم قدرت نیست. هدف از سیاست ورزی هم بازی انتخابات 
نیست. که هدف از انتخابات اداره کشور و خدمت به ملت است. 
مبادا آنقدر در بازی دموکراسی افراط کنیم که مردم بگویند صد 
رحمت به دیکتاتوری. این خطری است که در انقلاب مشروطیت 
پس از یک دوره ۲۰ ساله هرج و مرج به یک دوره ۲۰ ساله 

دیکتاتوری انجامید.
کرباسچی گفت: آنچه که امروز در اثر چپ روی و سیاست 
زدگی در حال تکوین است دموکراسی نیست، بلکه آنارشیزم 
است. آنارشیزم بزرگترین خدمت را به توتالیتاریسم می کند و در 

واقع آنارشیزم جاده صاف کن توتالیتاریسم است.
* اصلاح طلبی اسم مستعار هیچ حزب و گروه سیاسی 

نیست 
دبیر کل حزب کارگزاران با اشاره به منشور و سند این حزب 
گفت: حرف ما بعد از دو دهه همان کار است. زمانی احزاب 
کارگری کار را فقط در نیروی کارگری خلاصه می کردند اما 
خطاب ما به کارآفرینان است. چون تا کارآفرین نباشد کارگر 
نیست و تا کارگر نباشد کارآفرین نیست. همه ما در برابر تولید 
و توسع و ترقی و تعالی کشور مسئولیم. همه ما در نظام و دولت 
و جبهه اصلاحات از مردم رای می گیریم و باید به مردم پاسخگو 
باشیم. مردم نمی پذیرند که ما به ضرب و زور استدلال و تبلیغات 
آن ها را پای صندوق رای بیاوریم و بعد بگوییم با همین قانون 
و حاکمیت امکان کار وجود دارد اما وقتی قدرت را در دولت 
و مجلس و شهرداری در دست گرفتیم بگوییم نمی گذارند کار 
کنیم. مردم حق دارند به ما بگویند اگر این گونه بود اصلا چرا وارد 

میدان شدید و چرا نامزد شدید.
کرباسچی افزود: حل مشکلات، کار کردن است. من جناح 
مقابل را تبرئه نمی کنم اما مقاومت آنها  و قدرت خود   را 
می شناختیم و تجربه  دولت های آقای هاشمی و آقای خاتمی را 
داشتیم که به دولت آقای روحانی رای دادیم و وارد میدان شدیم 

پس عذری پذیرفته نیست.
وی با بیان این که اصلاح طلبی اسم مستعار هیچ حزب و گروه 
سیاسی نیست، گفت: اصلاح طلبی به معنای جدید خود حرکت 
و نهضتی است که بعد از تاخیر ده ساله ناشی از جنگ تحمیلی 
و در امتداد انقلاب اسلامی از دهه هفتاد برای بازسازی و نوسازی 
ایران شکل گرفت و همه جریان های چپ و راست اصلاح طلب 
در دولت های هاشمی و خاتمی و روحانی کارگزاران هستند. ما 
باید هم به ملت و هم به حاکمیت کارایی و کارآمدی خود را اثبات 
کنیم و با عدد و رقم و بر اساس معیارهای عینی و مادی به مردم 
ثابت کنیم که هدف ما از سیاست ورزی انتخابات ، خدمت به 
مردم است و نه انتخابات برای انتخابات و سیاست برای سیاست.

محسن هاشمی مطرح کرد
چرخش اصولگرایی به عملگرایی

 در اندیشه سیاسی آیت الله رفسنجانی
در ادامه کنگره، محسن هاشمی پس از ارائه گزارشی از فعالیت 

یک ساله حزب کارگزاران مهمترین وظیفه این حزب را بالابردن 
کارایی نظام دانست و گفت: ما برای حضور در حاکمیت شیوه 
های مختلفی داریم که یکی از آنها مجلس شورای اسلامی است 
و یکی از ارکان کارآمدی علاوه بر مسائل اجرایی مسائل تقنینی 
است و پس از آن مسائل قضایی قرار دارد و باید در این سه جهت 

کارایی لازم را داشته باشیم.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ادامه داد: اگر 
مشکلاتی که کشور دچار آن شده است و اگر کارآمدی نظام 

تبیین نشود، می تواند باعث از بین رفتن مشروعیت شود.
هاشمی با گریز به دهه های پیش از پیروزی انقلاب اسلامی 
درباره دیدگاه مرحوم هاشمی رفسنجانی به عملگرایی گفت: آیت 
الله هاشمی در دهه چهل کتابی درباره فلسطین نوشتند و مسائل 
ضد استعماری را مطرح کردند، او در سن جوانی با شعار ضد 
استعماری به میدان می آید و می خواهد ثابت کند که دین، افیون 

جامعه نیست.
وی در تبیین اندیشه سیاسی مرحوم هاشمی رفسنجانی 
افزود: اندیشه سیاسی که در ذهن وی در دهه چهل شکل گرفته 
اندیشه ای است که تا پیروزی انقلاب اسلامی دنبال کرده اند. در 
سخنرانی های وی مشخصاً معلوم است که چرخشی از سمت 
اصولگرایی به سمت عمل گرایی داشته است و باور داشت اگر 
بخواهیم کشور را اداره کنیم باید با کار و تلاش این کار اتفاق بیفتد 
و برای این کار به مکتب و ایدئولوژی نیاز داریم که ایدئولوژی و 

مکتب اسلام را به عنوان راه حل مطرح می کند.
محسن هاشمی تصریح کرد: برای مدیریت کشور مشکلات 
زیادی وجود داشت و کمی طول کشید تا نظام به تثبیت برسد 
تا به شرایطی رسیدیم که توانستیم امنیت نظام را برقرار کنیم، 
مشارکت سیاسی مردم را داشته باشیم و برای نظام مشروعیت 
ایجاد کنیم و تمام اجزای لازم برای حکومت برجای خود نشست 

اما الان دچار چالش ناکارآمدی هستیم.
است  کرده  تلاش  سازندگی  کارگزاران  حزب  افزود:  وی 
با عملگرایی و واقع گرایی در کشور کارآمدی نظام را در کنار 
مشروعیت بالا برد، چرا که معتقد است اگر کارآمدی وجود نداشته 

باشد کم کم می تواند نظام را از مشروعیت هم بیاندازد.
رییس شورای شهر تهران افزود: اکنون هم اگر می خواهیم 
این رویه را دنبال کنیم باید قطعاً تشکیلاتی عمل کنیم و حزب 
هم برای همین است و حزب باید این کارآمدی را هم در حوزه 

اجرایی، هم تقنینی و هم در مسائل قضایی دنبال کند.
هاشمی گفت: کارگزاران گاهی به دلیل همراهی با سایر احزاب 
اصلاح طلب گاهی از مسیر خود خارج شده  است البته اشکالی 
ندارد که این همکاری وجود داشته باشد و گاهی هم چاره ای 
غیر از این نیست اما نباید شعار دائمی خود را که کارآمدی نظام 
و تداوم سازندگی است فراموش کنیم، اگر غیر از این را بخواهیم 

عمل کنیم دچار مشکل می شویم.

احمد زیدآبادی :
باید الزامات دولت - ملت را بپذیریم 

احمد زیدآبادی روزنامه نگار اصلاح طلب نیز در این کنگره 
گفت: دولت-ملت الزاماتی دارد که اگر در نظر گرفته نشود یک 
کشور نمی تواند جایگاه واقعیش در نظام بین الملل را بدست آورد.

وی افزود: مردم خاورمیانه به شکل غریزی وارد دولت-ملت 
شده اند، به همین دلیل با نظام حقوقی متفاوت از نظام امپراتوری 

برمبنای امت مواجه شدند.
زیدآبادی ادامه داد: سیستم دولت-ملت همه مردم از حقوق 
شهروندی برخوردار می شوند یعنی دیگر نمی توان مانع شد که 
از قدرت سهمی داشته باشند. حقوق شهروندی با حقوق بشر 
متفاوت است چون حق مشارکت سیاسی برای همه مردم در 
همه سطوح را فراهم می کند اگر چه این حقوق مسئولیت هایی 

را به بار می آورد. 
وی ادامه داد: شهروند برخوردار از حقوق شهروندی وظیفه 
دارد به منافع و قوانین آن دولت-ملت متعهد باشد، می توانید 
به عنوان یک گروه اقلیت به لحاظ وجدانی، تابع یک مرجعیت 
خارج از مرزهای کشور باشید، اما به عنوان شهروند یک کشور 
حق ندارید از مرجعیتی خارج از مرزهای خودتان تبعیت سیاسی، 

حقوقی و قانونی کنید.
زیدآبادی خاطرنشان کرد: دولت-ملت باید تنوع را به رسمیت 

بشناسد و به همه اتباع حقوق مساوی بدهد.
وی در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه مبنای سیاست 
خارجی منافع ملی است، افزود: برخی تصور می کنند منافع ملی 
یک امر پیشینی است که دولتها باید آن را دنبال کنند در صورتی 
که منافع ملی مجموعه برآیند آرای ملت در مورد یک موضوع 

خاص است و نظام اولویت دهی بر آن حاکم است.
زیدآبادی خاطرنشان کرد: خاورمیانه هفتاد سال است که 
درگیر جنگ است، بدون حل مساله نگاه ملی به منافع اساسی و 
البته حل مساله رژیم صهیونیستی که دائم به دنبال زیاده خواهی 
و توطئه چینی است، منازعات در این منطقه ادامه پیدا خواهد 

کرد.
وی اظهار داشت: اگر قرار است از بحران خاورمیانه عبور کنیم، 
باید از الزامات دولت-ملت را در داخل و خارج بپذیریم و وارد 

اتحادیه منطقه ای با کشورهای پیرامونی خود شویم.

سعید لیلاز :
می توانیم از تحریم ها عبور کنیم

به حمایت  اشاره  با  در سخنرانی خود  نیز  لیلاز  سعید 
و  یازدهم  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  روحانی  دکتر  از 
دوازدهم گفت: این روزها در جامعه سوالات بسیاری از ما 
با آن شدت و حدت از روحانی حمایت  می شود که چرا 
معرض  در  بارها  و  بارها  اگر  دیگر  بسیاری  و  من  کردیم؟ 
انتخاب سال 9۶ قرار بگیریم، باز هم به روحانی رای می 
دهیم، به ویژه با توجه به ساختار سیاسی و رقبایی که وی 

در آن سال داشت. 
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران ادامه داد: در سال 
بزرگی  بسیار  دستاوردهای  ایران  اقتصاد   9۶ تا   9۲ های 
توجه کنیم. در  آن  به  باید  است که  واقعیتی  این  داشت، 
برابر  ایران دو  اقتصادی  این سالها در حالی متوسط رشد 
عربستان و سه برابر روسیه و بالاتر از متوسط کل جهان 
بود. درآمد ارزی روحانی در بهترین سال آن به درآمد ارزی 
احمدی نژاد در بدترین سالهایش و در دوران تحریم نرسید. 
وی افزود: در حوزه کاهش نرخ تورم، بهبود نظام طبقاتی 
جامعه، کاهش شکاف طبقاتی کارهای مهم و دستاوردهای 
کلی  طور  به  سال 9۶،  اعتراضات  از  پس  داشتیم.  بزرگی 
به همراه سیاستهای دولت  اقتصاد  فرمان دولت در حوزه 
روحانی تغییر کرد. قرار بود در بودجه سال 97، مهم ترین 
تغییرات اقتصادی تاریخ ایران در بودجه رخ دهد، اما ناکام 

ماند. 
لیلاز خاطرنشان کرد: معتقد به ایستادگی هستم و فکر 
می کنم دولت اگر بخواهد می تواند در برابر تحریم ها و 
زیاده خواهی آمریکا بایستد. این ایستادگی در ذات اقتصاد 
ایران است. نسبت به دو یا سه ماه گذشته، شرایط اقتصاد 
ایران بسیار بهتر شده است؛ بر بخشی از آن سردرگمی ها 
فائق آمدیم و سیاستهای روشن تری در پیش گرفتیم. بر 
خوش خیالی های قبلی غلبه کردیم. اگر اقتصاد ایران را 
به طور طبیعی رها کنیم عملکرد بهتری نشان خواهد داد. 

در این همایش شخصیت های سیاسی و فعالان حزبی 
نظرات  ارائه  به  اعضای حزب  و  و دبیرکل  شرکت داشتند 
خود درباره مسائل کشور پرداختند. غلامحسین کرباسچی، 
علی  عطریانفر،  محمد  مرعشی،  حسین  هاشمی،  محسن 
محمد نمازی، محمد قوچانی، فائزه هاشمی، سعید لیلاز و 

علی هاشمی در این کنگره حضور داشتند.

کرباسچی در سومین کنگره حزب کارگزاران:

فقط با کارآمدی می توان مشروعیت نظام را حفظ کرد

امضاهـا و معـدودی نـام هـای تکـراری که سـال ها اسـت 
پای هر طرح اسـتیضاحی می نشـیند، نشـان می دهد هویت 
معـدودی در خانـه ملـت تنها بـا مخالفت گـره خورده اسـت؛ 
رویکـردی که در مقطع کنونی بیشـتر به معنای کارشـکنی و 

نادیده گرفتن مصالح کشـور اسـت. 
دلواپسـان مجلـس ایـن روزها جـد و جهدی تـازه در پیش 
گرفته و روی پروژه های اسـتیضاحی متمرکز شده اند. در حال 
حاضر »محمدجواد ظریف« نخسـتین وزیری اسـت که در دور 
تازه اسـتیضاح طلبی، نامش را به هیات رئیسه مجلس تحویل 
داده انـد. نکتـه قابـل تامل اینکه راس هیات رئیسـه مجلس به 
عنـوان مرجـع دریافـت تقاضـای دلواپسـان، خود نیز از سـوی 
طیـف »جبهـه پایـداری« هدف اسـتیضاح قـرار گرفته اسـت، 
هـر چنـد ایـن تقاضـا در نوع خـود تازگـی دارد و از تـازه ترین 
ابتـکارات منتقدان سرسـخت »علـی لاریجانی« به شـمار می 

آید.
اظهـارات دو هفتـه پیش وزیر امور خارجـه در گفت و گو با 
یکی از رسـانه ها در مورد وجود پولشـویی گسـترده در کشور، 
بـه بهانـه ای تازه بـرای حمله مخالفـان به دولت تبدیل شـده 
اسـت. ظریف در مصاحبه یاد شده پولشویی گسـترده در ایران 
را »یـک واقعیـت« خوانده بـود که بسـیاری از آن نفع می برند. 
مخالفـان، سـخنان ظریـف را غیـر مسـتند، غیـر واقعی و 
بـر خـلاف مصالح نظـام خوانـده و از او خواسـتند بـرای اثبات 
اظهاراتـش مسـتندات و مـدارک ارایه دهـد. اگرچه وزیـر امور 
خارجه در پاسـخ به درخواسـت ها برای ارایه مسـتندات تاکید 
کـرده بـود که او مسـوول مسـتندات نیسـت و وزارت اقتصاد و 
دارایـی موارد پولشـویی را اعلام کرده اسـت، ولـی همان موقع 
نامـه ای ۱۲ صفحه ای شـامل مسـتندات مرتبط با پولشـویی 
در کشـور را بـه قـوه قضاییه ارسـال کرد؛ نامه ای که به دسـت 

»محمد جعفر منتظری« دادسـتان کل کشـور رسـید. 
دادسـتان البتـه اظهار داشـته چیـز تـازه ای در نامه ظریف 
ندیـده اسـت و همین باعث شـد تـا دور تـازه ای از حملات به 
ظریـف در روزنامـه و رسـانه های منتقد مبنی بر غیرمسـتدل 

بـودن سـخنان وزیر امـور خارجه بـه راه افتد.
طرفـه اینکـه ادامه تهاجمات به ظریف در شـرایطی صورت 
مـی گیـرد که مراجع عظام تقلید هم از این شـرایط احسـاس 

خطر کـرده و واکنش نشـان داده اند.
در ایـن پیونـد بـود کـه آیت اللـه »ناصـر مکارم شـیرازی« 
دیـروز در ابتـدای درس خـارج فقـه خود در مسـجد اعظم قم 
تصریـح کرد: در شـرایطی که مـا باید در برابر دشـمن خارجی 
قـوی و متحد باشـیم، بـرادران و خواهرانی در مجلس شـورای 
اسـلامی به دنبال اسـتیضاح وزرا هسـتند که این کار به صلاح 

نیست.
ایـن مرجـع تقلیـد با بیـان اینکه »اگـر بخواهیم وزیـری را 

تغییـر دهیـم آن هـم وزیرانی که در مقابل دشـمنان ایسـتاده 
اند، کار درسـتی نیسـت و نباید در این موقعیت دولت ضعیف 
شـود« بیان داشـت »باید از این اسـتیضاح های پشـت سر هم 
در این شـرایط صـرف نظر کرد و نمایندگان مجلـس ایرادها و 
اشـکال های خود بـه وزیران را به صورت انتقاد و سـوال مطرح 
کننـد.« همچنیـن »خود اسـتیضاح بـه معنای تضعیـف پایه 
فعالیـت های وزیر اسـت و در این شـرایط بایـد ملاحظات لازم 
را داشـت.«با ایـن حال هنـوز موج تخریب هـا و انتقادات علیه 
ظریـف از تریبون های مختلف ادامـه دارد. نمایندگان دلواپس 
هـم گویا بر خواسـته خود اصـرار دارند. نامه اسـتیضاح ظریف 
بـا ۲۴ امضا سـه شـنبه ششـم آبان مـاه، تقدیم هیات رییسـه 
مجلـس شـد؛ طرحی کـه »اتهامـات پولشـویی بـه جمهوری 
اسـلامی« را تنها به عنوان یکی از محورهای یازده گانه سـوال 
از ظریف مطرح کرده اسـت. بقیه محورها در حوزه هایی چون 
آنچـه »عـدم توجـه به اقتصـاد در دیپلماسـی کشـور«، »عدم 
توجه کافی به توسـعه و فعال کردن روابط با عموم کشـورها«، 
»عـدم تامیـن منافـع ایـران در قراردادهای منتعقد شـده« و ... 
خوانـده شـده، تنظیم شـده اسـت. چنین محورهایـی پیش از 
ایـن هـم بارها پـای ظریف را بـرای ارایه توضیـح به نمایندگان 
بـه مجلـس باز کـرده و هر بار به اقناع نمایندگان از سـوی وزیر 
خارجـه انجامیـده اسـت. رییس مجلـس، دومین فردی اسـت 
کـه ایـن روزها در سـیبل حملـه اصولگرایان تنـدروی مجلس 
قـرار دارد. همزمـان بـا ارائه نامه اسـتیضاح ظریف، درخواسـت 

اسـتیضاح لاریجانـی هم بـا ۲۵ امضا به کمیسـیون آیین نامه 
داخلـی مجلـس رفـت. البتـه تا پایـان وقت اداری سـه شـنبه 
چنـد نفـر از نماینـدگان امضـای خـود را پس گرفتنـد و طرح 
سـوال از رییـس مجلـس را از حدنصاب انداختند. بـا این حال 
اسـتیضاح لاریجانی بـا کش و قوس هایی مجـددا کلید خورد. 
ایـن در حالی اسـت کـه اصولا و قانونا اسـتیضاح فرایندی برای 
اعتمـاد یا عـدم اعتماد قوه مقننه به اعضای قـوه مجریه بوده و 
اسـتیضاح رئیس مجلس بدعتی بی مبنا و بی سـابقه به شمار 
مـی آیـد و در با توجـه به آرایش مجلس نیز پـروژه ای از پیش 

شکسـت خـورده به نظر می رسـد.
بـا این حال بسـیاری از ناظـران می گوینـد فراخواندن یک 
به یک وزرا به مجلس و مشـغول داشـتن دو قوه به مسـائلی از 
ایـن دسـت تنها بـا توصیفی چون چـوب لای چرخ گذاشـتن 

اقلیتی در شـرایط حسـاس کشور قابلیت تشـریح می یابد.
نماینـدگان خواهـان سـوال از عملکـرد لاریجانی معتقدند 
او بـدون بررسـی مجـدد دو لایحـه پالرمـو و قانـون مبـارزه بـا 
پولشـویی در کمیسـیون و صحـن مجلـس، آن را بـه مجمـع 
تشـخیص مصلحت نظام بازگردانده اسـت. بـه گفته منتقدان 
ایـن در حالـی اسـت کـه شـورای نگهبان بـه این قوانیـن ایراد 
گرفتـه بـود و لاریجانـی »بـدون اطـلاع مجلـس« و بـر خلاف 
اصـل ۱۱۲ قانون اساسـی آن را به مجمع تشـخیص مصلحت 
ارجـاع داده اسـت. بررسـی محتـوا و هویت امضا کننـدگان دو 
نامـه اسـتیضاح وزیر امـور خارجه و رییس مجلـس نکته های 

جالـب توجهـی بـه دسـت مـی دهـد؛ سـرنخ هایـی کـه می 
توانـد اهداف و پشـت پرده تکاپوی اخیر جمعـی از نمایندگان 

جناحـی خـاص در مجلـس را هویـدا کند. 
در میـان ۲۴ امضـای اسـتیضاح ظریـف و ۲۵ امضـای پای 
نامـه پرسـش از عملکـرد لاریجانی نـام ۱۲ نماینده مشـترک 
اسـت؛ نمایندگانـی از طیـف اصولگرایـان تنـدرو و نزدیـک به 
جبهـه پایـداری که طی سـه سـالی کـه از عمر مجلـس دهم 
مـی گـذرد بارها نامشـان به خاطر مخالفـت با اقدامـات دولت 

تکرار شـده اسـت. 
لوایـح چهارگانـه دولت برای پیوسـتن ایـران به گـروه ویژه 
اقدام مالی علیه پولشـویی و تامین مالی تروریسـم موسـوم به 
)FATF( هـم فصل مشـترک دو نامه اسـتیضاح نماینـدگان از 
وزیـر خارجـه و رییـس مجلـس اسـت. این مسـاله نشـان می 
دهـد تکاپوهـای نماینـدگان تنـدروی مجلس بـرای مخالفت 
بـا FATF ایـن بار شـکلی تـازه یافتـه و فعلا این موضـوع نیاز 
مخالفـان بـه بهانـه ای بـرای هجمـه به دولـت و البتـه رییس 
مجلـس را تامیـن کـرده اسـت. رییـس مجلـس که بـه خاطر 
مشـی متعـادل و عقلانیـت محـور خـود در اداره قـوه مقننه و 
تعامـل سـازنده با دسـتگاه اجرایـی مدتها اسـت، مـورد انتقاد 
اصولگرایـان دوآتشـه قـرار دارد، در مسـاله FATF، هـم مانع از 
میـدان داری دلواپسـان مجلسـی شـد و بیـش از پیـش مورد 
غضـب آنـان قـرار گرفـت. ایـن در حالـی اسـت که کشـور ما 
امـروز بـرای گذر از تنگه سـخت تحریم هـای آمریکایی بیش 
از همیشـه بـه وحـدت نیروهای سیاسـی داخلی نیـاز دارد. در 
چنیـن شـرایطی کلیـد زدن طـرح اسـتیضاح هایی بـا رنگ و 
بوی سیاسـی، نه تنها به انسـجام و وحدت ملی ضربه می زند، 
بلکه اعتماد عمومی مردم به نمایندگان مجلس را هم خدشـه 
دار می کند. البته در سـومین سـال از عمر چهارسـاله مجلس 
دهـم، مردم خـود می توانند عملکرد نمایندگان حاضـر در آن 

را به قضاوت بنشـینند. 
در چنین شـرایطی گویا اسـتیضاح وزرایـی دیگر هم کلید 
خورده و بازهم نام های تکراری پای طرح اسـتیضاح به چشـم 
مـی خـورد. اظهـارات تـازه یک نماینـده مجلـس در خصوص 
اینکـه بـه طـور همزمـان، برخـی در پی تهیـه طرح سـوال از 
رییـس جمهـوری در ارتبـاط با مواردی هسـتند کـه در طرح 

سـوال از وزیـر کشـاورزی مطرح شـده قابل تامل اسـت. 
در ایـن شـرایط اینکـه چـرا تعـدادی از نماینـدگان بـه هر 
بهانـه ای بـه دنبـال کشـاندن وزرا به مجلـس و اخـلال در کار 
دولتنـد واقعیت سیاسـی کاری و بی توجهی به مصالح کشـور 
را برجسـته می سـازد، آن هم در موقعیتی که دسـتگاه اجرایی 
بایـد همـه انـرژی و هـم و غم خـود را صرف طـرح ابتکارهایی 
برای دور زدن تحریم ها و رسـیدگی به مشـکلات مردمی کند 

کـه ایـن روزها با سـختی روزگار مـی گذرانند. 

هویت معدودی در خانه ملت تنها با مخالفت گره خورده است 

امضاهایی که تنها با استیضاح طلبی پیوند خورده است
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با ارزشترين مردم كسانى هستند كه از دانش 
بيشترى برخوردارند و كم ارزشترين مردم 

كسانى هستند كه از دانش كمترى بهره مندند.
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نامحـرمانه
دادستان کل کشور: امروز دشمن در حوزه علمیه هم نفوذ دارد

منتظری، دادستان کل کشور با اشاره به تلاش های دشمن علیه کشورمان گفت: جنگ سومی 
که با آن مواجه هستیم جنگ نفوذ است، یکی از تلاش های فوق العاده دشمن، نفوذ در این کشور 
است و متأسفانه نفوذ هم پیداکرده است. دادستان کل کشور تصریح کرد: نفوذ در محیط  زیست، 
یکی از مباحث مدنظر در مسأله نفوذ بوده و چند سال است که آمریکا و اسرائیل از طریق عوامل 
خود در محیط زیست در مکان های حساس و حیاتی کشور نفوذ پیداکرده و دوربین های خود را به 
کار گذاشته تا به عنوان مثال از فلان حیوان مراقبت داشته باشند. منتظری بیان کرد: عوامل نفوذ در 
محیط زیست دستگیر شدند؛ اما متأسفانه حمایت هایی از نفوذی ها شد، البته مدارک نفوذ آنان به 
صورت کامل موجود است. وی در پایان اظهار داشت: امروز دشمن در حوزه علمیه هم نفوذ دارد، 
برخی از جریاناتی که در حوزه علمیه قم و جا های دیگر وجود دارد را آسان نگیرید، امروز مسأله 

یمانی، مسأله عادی نیست؛ دشمن تلاش می کند در مراکز مهم علمی و حوزوی نفوذ پیدا کند.

آیت الله جوادی آملی: مراجع »پدران سیاسی« جامعه هستند
آیت الله جوادی آملی از مراجع تقلید گفت : علی و اولاد علی محکمات جامعه هستند، منتها او 
باید پدرانه ودلسوزانه محکم باشد. ما نباید با زور و فشار آن ها را دنبال خود بکشیم. اگر گفته شد که 
مراجع پدران سیاسی جامعه هستند، یعنی مواظب باشید ببینید که چه مشکلاتی در جامعه وجود 
دارد و کمک کند همه مشکلات حل شود و لذا وظیفه ما هم پدر بودن است و باید کار مهربانانه 
انجام داد. حیف که این تعبیر عشق را از ما گرفتند باید عاشقی را با دین تجربه کرد به جز دین 
نمی شود عشق را تجربه کرد. مرحوم کلینی نقل می کند که امام معصوم می فرماید: }أعشق الناس 

من عشق العبادة و عانقها{

خط فقر چند میلیون تومان است؟ 
 رسول خضر عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با تاکید بر اینکه رقم خط فقر با توجه به تورم باید 
تغییر پیدا کند اظهار کرد: خط فقر را ۳ میلیون تومان تعریف کردند که به نظر من خط فقر الان با 
این وضعیت گرانی باید تغییر پیدا کند و من فکر می کنم خط فقر به ۵ میلیون در شهرستان ها و در 
تهران به ۱۰ میلیون نزدیک می شود و این واقعیت را باید بپذیریم. هرچند دولتمردان این خطوط 
را برای آرامش جامعه پایین تر می آوردند، ولی آرامش جامعه را رفاه و جیب مردم تعیین می کند نه 
حرف و گفته ی مسوولان. ما اصرار داشتیم بسته حمایتی داده شود و اگر بشود هر ماه و اگر بودجه 
دولت نرسد تاریخی را تعریف کند که حداقل ۲ یا ۳ بار در بازده زمانی مختلف به مردم داده شود. 

تکذیب ضرب و شتم نماینده کارگران نیشکر هفت تپه 
استاندار خوزستان با تکذیب خبر ضرب و شتم نماینده بازداشتی کارگران نیشکر هفت تپه و 
انتقال وی به بیمارستان گفت: این کارگر در سلامت کامل است و مردم و کارگران نسبت به این 
حاشیه سازی ها بی توجه باشند.غلامرضا شریعتی با اشاره به خبر ضرب و شتم نماینده بازداشتی 
کارگران نیشکر هفت تپه و انتقال وی به بیمارستان اظهار کرد: این خبر صحت ندارد و کارگر 
بازداشتی در صحت و سلامت کامل است.وی افزود: این خبر حاشیه سازی هایی است که برای 

کارگران ایجاد می شود اما کارگران نیشکر هفت تپه به این مسایل توجه نکنند.

تکلیف اموال سلطان سکه چه می شو؟ 
 حجت الاسلام و المسلمین منتظری دادستان کل کشور با اشاره به همکاری مطلوب دستگاه های 
امنیتی و اطلاعاتی برای شناسایی اموال وحید مظلومین و محمد اسماعیل قاسمی و با بیان اینکه 
این دستگاه ها فهرست های گسترده ای از اموال را ارسال کرده اند و همچنان به دنبال شناسایی دیگر 
اموال پراکنده این افراد هستند، گفت: بر اساس رای دادگاه، اموالی که از محل ارتکاب جرم محکومین 

تحصیل شده مصادره و به نفع بیت المال ضبط خواهد شد.

وام خرید مسکن ۲ برابر می شود 
 رئیس کمیسیون عمران مجلس از دو برابر شدن وام خرید مسکن در راستای افزایش قدرت 
خرید مردم خبر داد.محمدرضا رضایی کوچی یم با اشاره به کاهش قدرت خرید مردم در بازار مسکن 
به دلیل افزایش شدید قیمت ها، اظهار کرد: قرار بود در این رابطه سه شنبه جلسه ای با حضور وزیر 
راه و شهرسازی در کمیسیون عمران مجلس برگزار شود، اما به دلیل بحث بودجه که باید وزیر در 
جلسه دولت حضور پیدا می کرد، این جلسه به دوشنبه هفته  جاری موکول شده است.وی تصریح 
کرد: با توجه به افزایش قیمت مسکن، تسهیلاتی که در حال حاضر پرداخت می شود، جوابگوی خرید 
نیست.وی ادامه داد: برای میزان افزایش سقف وام خرید مسکن باید محاسبات انجام شود، از آنجاکه 

مسکن امسال حدود ۹۰ درصد افزایش یافته است از این رو وام باید حداقل دو برابر شود. 

آخرین وضعیت پرونده واردات خودرو
غلامحسین اسماعیلی، رئیس کل دادگستری استان تهران در خصوص آخرین وضعیت پرونده 
تخلفات در واردات خودرو، گفت: این پرونده همچنان مفتوح است و افرادی از واردکنندگان و 
همچنین بخش های دولتی همچنان در بازداشت هستند. برخی از اعمال مجرمانه در این پرونده 
در خارج از تهران بوده است و به دلیل ارسال پرونده ها، کمی زمان می برد. به طور طبیعی تکمیل 

تحقیقات در این پرونده زمان بیشتری می گیرد.

تورم 100 درصد بر سر سفره های مردمکاریکاتور

اميد بهزادى

سرپرست استانداری قم در ديدار دکتر سقاييان نژاد:

مردم و بزرگان قم از خروجي 
عملكرد شهرداری رضايت دارند

سرپرست استانداری قم با اشاره به خدمات تیم مدیریتي شهرداري اظهار 
داشت:  مردم و بزرگان قم از خروجي عملکرد شهرداري قم رضایت دارند.

سید محمدرضا هاشمی سرپرست استانداری قم در دیدار دکتر سقاییان 
نژاد شهردار قم طی سخنانی با اشاره به وضعیت اعتباری کشور اظهار داشت: 
هنر مدیران این است که در چنین شرایطی برای پیشبرد اهداف دولت و 

نظام برنامه داشته باشند.
سرپرست استانداری قم با تاکید بر همراهی و مشارکت دستگاه ها و 
تعامل با مردم جهت توسعه استان افزود: اگر شرایط اعتباری جاری را به 

مردم منعکس کنیم، آنها نیز همراهی لازم را با مسئولین خواهند داشت.
هاشمی همچنین تیم مدیریتی شهرداری قم را متعهد و متخصص 
دانست و خاطرنشان کرد: خروجی عملکرد شهرداری توسط مردم دیده 
می شود و امروز خوشبختانه بزرگان قم و مردم از عملکرد شهرداری 

رضایت دارند.

قائم مقام شهردار قم:

پارکينگ مورد نياز خيابان شهدا در 
طرح تفصيلی ديده شده است

 نشست شورای فرهنگ عمومی استان قم در سالن جلسات پژوهشکده 
علامه طباطبایی)ره( حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد. 

ابراهیم معتمدی قائم مقام شهردار قم در این نشست با اشاره به اینکه 
پارکینگ مورد نیاز خیابان شهدا در طرف تفصیلی شهر قم دیده شده 
است، عنوان کرد: به دنبال توافق با آموزش و پرورش، آستان مقدس کریمه 
اهل بیت)س( و بخش خصوصی هستیم تا زمین مورد نیاز را تامین کنیم 
اما برای رفع مشکل پارکینگ با استفاده از ظرفیت زمین محوطه مصلای 

قدس می توانیم پارکینگ طبقاتی عمومی ایجاد کنیم.
وی اضافه کرد: هماهنگی های لازم انجام می شود تا از پارکینگ های 
اطراف مصلای قدس به صورت موقت در زمان نماز جمعه قم رایگان 

استفاده شود.

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

آغاز عمليات عمرانی احداث بوستان 
محله 8 مسكن مهر در پرديسان

شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات عمرانی احداث بوستان محله 8 
مسکن مهر در پردیسان خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی با اشاره به توجه ویژه شهرداری به توسعه بوستان ها 
و فضای سبز گفت: این بوستان با مساحت۱۰8۱۰ متر مربع در محله هشت 

مسکن مهر احداث می شود.
وی در ادامه برآورد اولیه هزینه احداث این بوستان را ۱8میلیارد ریال 
عنوان کرد و افزود: بوستان فوق با هدف توسعه فضای سبز محلی و منطقه 
ای و با توجه به فقدان فضای سبز و محل تفرجگاهی در محله 8مسکن مهر 

و همچنین تامین اوقات فراغت و توسعه ورزش همگانی احداث می شود.
شهردار منطقه هشت قم در ادامه به امکانات پیش بینی شده در این 
بوستان اشاره کرد و افزود: امکاناتی از قبیل سرویس بهداشتی، محوطه بازی 
کودکان،  پارکینگ عمومی، رینگ دوچرخه سواری، کمپلکس تندرستی، 
ساختمان بوفه، مدیریت و انبار و... برای این بوستان در نظر گرفته شده است.

اخبــار

فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری 
۲۷ نفر سارق در پی انهدام 8 باند سرقت 
در قم خبر داد و گفت: متهمان به ۱۱8 
فقره سرقت در استان های قم، اصفهان و 

لرستان اعتراف کرده اند.
اظهار  آقاخانی  عبدالرضا  سردار 
داشت: در ادامه سیاست های کلان ناجا 
با تلاش  با جرائم بحمدالله  در برخورد 
همکاران در پلیس آگاهی استان قم ۲۷ 
نفر سارق که در قالب 8 باند سرقت در 
۳ استان قم، اصفهان و لرستان فعالیت 
شدند. دستگیر  و  شناسایی  می کردند، 

وی در ادامه با اشاره به اعتراف متهمان 
به ۱۱8 فقره سرقت، اعم از داخل خودرو، 
خودرو، تجهیزات مخابراتی، منزل، مغازه 
را  مسروقه  اموال  ارزش  قاپی،  کیف  و 
 ۲۵ از  بیش  کارشناسان  نظریه  برابر 
میلیارد ریال عنوان کرد و گفت: دستگاه 
قضائی بهترین همراهی و همکاری را در 
شناسایی و دستگیری سارقان با پلیس 
آگاهی استان داشته است.فرمانده انتظامی 
استان قم افزود: انشاءالله با توجه به برنامه 
ریزی و سیاست گذاری شورای تأمین 
استان، طوفان عظیمی علیه سارقان خرد 
که دغدغه مردم قم است انجام خواهد 

شد تا بتوانیم در آینده نویدها و خبرهای 
پیشگیری  بحث  در  مردم  به  را  خوبی 
باشیم.وی  داشته  سارقان  با  برخورد  و 
وجود مالخران را از علت های اصلی وقوع 
سرقت های خرد دانست و گفت: البته در 
این خصوص پلیس اداره نظارت بر اماکن 
اتخاذ  استان ضمن  انتظامی  فرماندهی 
تدابیر ویژه، اماکنی که نسبت به خرید 
اموال بلاصاحب اقدام کرده اند را شناسایی 
و برخورد لازم صورت گرفته است.سردار 
آقاخانی خاطرنشان کرد: خرید و فروش 
هر نوع وسیله ای باید با فاکتور و سند 
معتبر باشد، اما متأسفانه برخی از اماکن 
و مغازه هایی که اقلام اسقاطی خرید و 
فروش می کنند از این کار صرف نظر کرده 

و زمینه سرقت فراهم شده است.
* دستگيری ۱۱ سارق و ۱۳ معتاد

از  قم  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
دستگیری ۱۱ سارق و ۱۳ معتاد در قم 
خبر داد.سرهنگ مراد حسین جعفریان، 
امنیت  ارتقاء  راستای  در  داشت:  اظهار 
اجتماعی محله محور و استقرار نظم و 
امنیت در نقاط آسیب پذیر قم و مقابله 
با تبهکاران، مزاحمین نوامیس و اراذل 
و اوباش، برخورد با سارقان، جمع آوری 

معتادان متجاهر و خرده فروشان مواد 
امنیت محله محور  ارتقاء  مخدر، طرح 
و  از کلانتری  تعدادی  در حوزه  قدر ۲ 
پاسگاه های فرماندهی انتظامی شهرستان 
قم برگزار شد.وی هدف از برگزاری طرح 
مذکور را کاهش جرائم و پیشگیری از 
هرگونه ناهنجاری دانست و بر استمرار 
آن تاکید کرد.فرمانده انتظامی شهرستان 
شامل  را  طرح  این  نتایج  ادامه،  در  قم 
معتاد،   ۱۳ سارق،  نفر   ۱۱ دستگیری 
 ۳ و  موتورسیکلت  دستگاه   ۴ کشف 
دستگاه خودرو مسروقه، توقیف ۶ دستگاه 
و  موتورسیکلت  دستگاه  و ۱۰  خودرو 
مواد مخدر  فروش  دستگیری ۳ خرده 
و کشف مقادیری مواد افیونی برشمرد.

کشف 8۳ حلقه لاستیک مسروقه خودرو 
سارقوی  مخفیگاه  از  موتورسیکلت  و 
همچنین گفت: در پی وقوع چندین فقره 
سرقت لاستیک خودرو و موتورسیکلت 
سارق  دستگیری  و  شناسایی  قم،  در 
 ۲۵ کلانتری  مأموران  کار  دستور  در 
قرار  قم  شهرستان  انتظامی  فرماندهی 
گرفت.سرهنگ جعفریان افزود: در ادامه 
مأموران با بررسی جغرافیای جرم و انجام 
اقدامات پلیسی سارق را شناسایی و پس 
از هماهنگی با مقام قضائی نامبرده را در 
مخفیگاهش دستگیر کردند.وی با اشاره 
به اعتیاد متهم گفت: وی پس از انجام 
سرقت، توسط یک دستگاه موتورسیکلت 
تریل از محل متواری و در ادامه در یکی 
به  اقدام  فروش  و  خرید  سایت های  از 
می کرد.فرمانده  لاستیک ها  این  فروش 
انتظامی شهرستان قم گفت: طی بازرسی 
صورت گرفته از محل مذکور، 8۳ حلقه 
لاستیک خودرو و موتورسیکلت مسروقه 
لامپ های  بورد  عدد  هزار  همچنین  و 
کم مصرف مسروقه کشف و ضبط شده 
که نهایتاً متهم پس از تشکیل پرونده 
و تحویل به مرجع قضائی استان با قرار 

قانونی مناسب روانه زندان شد.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

انهدام ۸ باند سرقت در قم

برای نخستين باردراستان قم  صورت گرفت 

ساخت دستگاه CNC با کیفیت برتر توسط یک جوان مبتکر در حوزه صنایع سنگ

ايمان - مهدی مرادی: 

واحد تزیینات سنگ الماس به لحاظ برخورداری از مدیریتی کارآمد و خلاق؛ در زمره 
واحدهای ممتاز صنایع سنگ استان قم به شمار می رود که برای نخستین باردراستان 

قم دستگاه CNC را با کیفیتی برتر طراحی و تولید کرده است.
اکبر طالبی مدیر جوان و مبتکر این واحد سنگ بری؛ در مصاحبه با خبرنگارما از 
علاقه ی دیرینه خود به امور برق خبرداد و با بیان اینکه رشته تحصیلی من برق بوده 
است گفت : از دوسال قبل به حیطه ابزار زنی سنگ و CNC ورود کردم که در این راستا 
ابتدا کار را از برق ساده کلید زده به مرحله پیشرفته تر PLC رسیده  نهایتاً به عرصه ی 

CNC ورود و در این حوزه تمرکز کردم.
مدیر واحد تزیینات سنگ الماس علاقه و پشتکار خود به این حیطه را موجب پویایی 
کار در هر مقطع و شکل گیری ایده های نو و خلاقانه دانست  اظهارداشت : کار طراحی 
و ساخت دستگاه CNC را تماماً خود انجام می دهیم که پس از راه اندازی آن را به 

مشتریان عرضه می کنیم.
این مدیر کار آزموده و خلاق همچنین با اشاره به آشنایی و ارتباطات قبلی خود 
با فعالان ابزار زن و سنگ برها افزود: پیش از این دستگاهی دو دیسکه ساختم که 
از روی مدل چینی و اروپایی الگوبرداری شده بود و قاب پنجره را تولید می کرد که 
بعداً کارهای گل و بوته و آیه و حدیث کار کردیم چرا که انجام کار با دست بسیار 
 CNC زمان بر بوده و در عین حال ضریب دقت کار را کاهش می داد؛ بنابراین به
سنگ روی آوردیم که در این راستا تحقیق و مطالعه زیادی انجام داده و گزارش های 

میدانی تهیه کردیم.
وی در همین زمینه از سفر به شهرهای یزد، مشهد و اصفهان و تهران و بازدیداز 
دستگاه های نصب شده در واحدهای سنگ بری آن شهرها خبرداد و افزود: با مشاهده 
این دستگاه ها، ابتدا کار را بسیار پیچیده و دشوار ارزیابی کردم که علاوه بر مشقت و 
سختی معمول رایج این حرفه؛ باید با سنگ های مختلفی سر و کار داشت که درجه 
سختی و کیفیت آن سنگ ها با یکدیگر تفاوت دارد چنانچه سنگ گرانیک یک نوع 
سختی تراورتن نوعی دیگر و مرمریت هم نوع متفاوتی از سختی را در خود دارد و 
کسانی که بخواهند با این سنگ ها کار کنند باید حداقل تجربه ای دو یا سه ساله در 

رزومه کاری خود داشته باشند.
این سازنده مبتکر و خلاق CNC در ادامه اظهار کرد: تحقیق و مطالعه پیرامون داده 
هایی که از بازدید دستگاه ها در شهرهای یاد شده؛ به دست آورده بودم را همچنان ادامه 

داده و موفق به ساخت اولین دستگاه CNC شدم.

از  استفاده  با  توليدی  کارايی، کيفيت وظرافت محصولات  افزايش   *
CNC دستگاه

وی همچنین از بحث و تبادل نظر با کارشناسان در خصوص کارکرد دستگاه خبرداد 
و افزود:با گذشت دو سال از ساخت اولین دستگاه اکنون محصول تولیدی ما از نظر 
کارایی، کیفیت، ظرافت و سرعت نسبت به انواع مشابه برتری داشته و این واقعیتی است 

که مشتریان به آن اذعان دارند.
وی با بیان اینکه ساخت اولین دستگاه CNC طی دو ماه انجام شد؛ هزینه تولید 
را ) با توجه به نرخ تورم و قیمت متریال در آن مقطع زمانی ( ۶۰ میلیون تومان اعلام 
کرد و افزود: قطعات تشکیل دهنده ی دستگاه ساخت کشورهای تایوان، ترکیه و ایتالیا 

است و به ندرت قطعه ای ازکشور چین را در این دستگاه مورد استفاده قرار داده ایم.
وی در توضیح بیشتر متذکر شد که پس از انجام کار شاسی کشی، قطعات تایوانی، 

ترکیه ای و ایتالیایی روی آن نصب و مونتاژ می شود.
اکبر طالبی با اشاره به قابلیت های دستگاه ابتکاری ساخت خود؛ اضافه کرد: این 
دستگاه قادر به اجرای طرح های سه بعدی و دو بعدی است چنانچه عکس را به صورت 
سه بعدی یا دو بعدی با نرم افزار کره ای به صورت تری دی مکس یا مایا طراحی و 

اجرا می کند.
وی با بیان اینکه با ساخت اولین دستگاه به ارزیابی ایرادات احتمالی آن پرداختیم؛ 
افزود: براساس تجارب و تحقیقات و داده هایی که از شهرهای مختلف کشور در رابطه با 
این دستگاه کسب کرده بودیم؛ همه تلاش خود را به عمل آوردیم تا دستگاهی ساخته 

شود که با آب و سنگ همخوانی داشته باشد و مستهلک نشود.
مدیر واحد تزیینات سنگ الماس اظهار کرد: دستگاه تولیدی ما از دو سال قبل 
تاکنون در حال کار کردن است و خوشبختانه هیچ ایراد مکانیکی طی این مدت نداشته 
و از نظر قطعات نیز مشکلی ایجاد نشده است. وی یاد آور شد:  دو دستگاهی که 
پس از ساخت دستگاه اول ساخته ایم؛ به طور مداوم طی شبانه روز روشن و در حال 

کارکردن است.
مدیر واحد تزیینات سنگ الماس آنگاه با اشاره به فعالیت اتباع افغانی در صنایع 
سنگ گفت: اتباع افغانی عمدتاً در زمینه کارهای ابزار زنی بادست انجام می دهند 
فعالیت می کنند و به ندرت  کار بادستگاه CNC آشنایی دارند.  همین امربه علت تراکم 

و حجم بالای فعالیت های روزمره عمدتاً جوابگوی نیازها در حوزه ی CNC نیستند.
وی تصریح کرد: ما با دانش علمی و تخصصی وبراساس تجارب حرفه ای خود 
کارهای سخت ودر عین حال  ظریف را روی سنگ انجام می دهیم که حتی طراحی  

و اجرای  چهره انسان را هم شامل می شود.

اکبر طالبی سپس با اشاره به اینکه نخستین پروژه ها  به وسیله دستگاه انجام شد؛ از 
برخی پروژه هایی که تاکنون برای اشخاص حقیقی و صاحبان مشاغل مختلف در سطح 
شهرستان و استان قم اجرا شده است، نام برد و افزود: در یک مورد مشتری عکس نمای 
ساختمان به ما ارایه داد که در جایی کار شده بود و وی مشابه آن را سفارش کرد که  
پس از آنالیز عکس؛ با همکاری طراح، آن را بهتر از مدلی که ارایه شده بود؛ در آورده 
و تحویل دادیم و کار بسیار شیک و تمیز و ظریفی شده بود که رضایت و خشنودی 
مشتری را به همراه داشت. مدیر واحد تزیینات سنگ الماس در ادامه خاطرنشان کرد: 
دستگاه CNC هر چند از قابلیت های بسیار بالایی از نظر ارایه کار شسته و رفته 
برخوردار است؛ معذالک باید اذعان کنیم که به عنوان یک دستگاه فاقد روح و عملکرد 
مستقل است یعنی به تنهایی نمی تواند کار ی انجام دهد بلکه با هنر و مهارت و 
خلاقیت کاربر، قابلیت های آن بروز پیدا می کند. چنانچه  این دستگاه در بسیاری از 
واحدهای سنگ بری موجود است اما به علت عدم تسلط متصدیان آن واحدها، نمی 
توانند حتی یک پنجم واحد ما با این دستگاه کار کنند. به همین دلیل چنین واحدهایی 

اغلب به درخواست های مشتریان در خصوص کارهای CNC پاسخ منفی می دهند.
وی افزود: یکی از دوستان که در همین صنعت از ۵ سال قبل فعال است و دستگاه 
CNC هم در واحد خود نصب و راه اندازی کرده، قادر به اجرای کار روی یک سنگ 
شیب دار نبود که آن را نزدما آورد و ما با اپراتور وطراحی به بهترین نحو برای او انجام 

دادیم.
اکبر طالبی همچنین به این نکته اشاره کرد که برخی طرح ها را به بهترین شکل 
ممکن فقط طی دو یا سه ساعت اجرا می کنیم. چرا که زمان زیادی به فکر و مطالعه 
و تحقیق پیرامون طرح ها اختصاص می دهیم. حتی هنگام رانندگی و زمان بیکاری 
در منزل  روی طرح ها فکر و مطالعه می کنم که در عین تازگی و نو بودن؛ به بهترین 

شکل اجرا شود.

* دستگاه CNC با مهارت و تبحر کاربر قابليت های خود را عرضه می کند
وی سپس در خصوص دستگاه CNC توضیحات بیشتری ارایه کردو افزود: همانطور 
که قبلًا هم اشاره کردم CNC با مهارت و تبحر کاربر قابلیت های خود را عرضه می 
کند و شخصی که می خواهد با این دستگاه کارکند؛ باید حداقل سه تا ۴ نرم افزار را 

کاملًا آموزش ببیند.
وی در همین زمینه از نرم افزار کره برای طراحی های ۲ بعدی و اسماء الهی مانند 
بسم ا... و ان یکاد ... نام برد و افزود: این نرم افزار برای طرح های سه بعدی و نقوش گل 

و بوته نیز کاربرد دارد و در اندازه های کوچک و بزرگ کار می شود.

اکبر طالبی همچنین لزوم استفاده از نرم افزارهایی که دستگاه CNC از آنها شناخت 
داشته باشد و نوع سنگ از قبیل تراورتن، گرانیت، مرمریت و... را بشناسد.

مدیر واحد تزیینات سنگ الماس آنگاه در پاسخ به سوال خبرنگارما مبنی بر اینکه 
از چه سنگ هایی بیشتر در کار خود استفاده می کنید ، گفت: عمدتاً سنگ تراورتن 
مورد استفاده ما قرار می گیرد که در نمای بیرونی ساختمان کاربرد دارد چون در برابر 
باد و باران و شرایط نا مساعد  مقاوم است،  ضمناً در رابطه با سیمان چسبندگی بهتر 

و بیشتری دارد.
وی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار ما که از امکانات واحد تریینات سنگ الماس 
در زمینه ساخت  دستگاه برای واحدهای سنگ بری جویا شد؛ اظهار کرد: از آمادگی 
ساخت دستگاه CNC برای واحدهای سنگ بری ومشتریان برخوردار هستیم مشروط 
بر آنکه دستگاه را در همین مکان تست کرده و بعد تحویل دهیم. طالبی سپس با اشاره 
به اینکه کار طراحی را خودم انجام می دهم؛ برخی پروژه های شاخصی که تاکنون 
مجموعه ی تحت مدیریت وی در اجرای آنها مشارکت داشته را نام برد و گفت: برای 
آقایان سعادتمند، روحانی ، محمدی، ملکوتیان، خداشناس و... که از فعالان خوشنام 
صنعت ساختمان قم به شمار می روند تا کنون پروژه های اجرا و تحویل داده ایم که 

رضایتمندی این عزیزان را در پی داشته است.
مدیر واحد تزیینات سنگ الماس همچنین از اجرای یک پروژه که شامل ابزارزنی 
گلدان است برای نجف اشرف خبرداد و در ادامه خاطرنشان کرد: برخی پروژه های 
ترکیبی از کار دست و CNC  است اما 8۰ درصد کارها توسط دستگاه انجام می شود 
و دست در آن دخالتی ندارد. چنانچه سنگ دارای سوراخ باشد، باید توسط کارگران 
ترمیم شود اما در مجموع حدود ۹۰ درصد کارهای CNC نیازی به دخالت دست ندارد.

*  درخواست از مسئولان و فعالان حوزه سنگ
اکبر طالبی آنگاه سختی و مشقت فعالیت در صنعت سنگ را مورد اشاره قرار داد و 
افزود: سر و صدا یا آلودگی صوتی، گردو غبار و خاک، رطوبت، و سنگینی سنگ و... از 
جمله دشواری های کار  در این صنعت به شمار می رود.اکبر طالبی سپس به مشکل 
آسفالت جاده مقابل کارگاه تحت مدیریت خود اشاره کرد و از شهرداری منطقه پنج 
خواستار ترمیم آن شد. وی همچنین دور برگردان  جاده کاشان را مورد اشاره قرار داد 
که درفاصله نامناسبی واقع شده و برای دور زدن باید مسافتی نسبتاً طولانی طی شود.

مدیر واحد تزیینات سنگ الماس در پایان خرید دستگاه CNC  از قم و مجموعه 
تحت مدیریت خود  رابرای فعالان صنعت سنگ قبل از یزد و استان های دور دست 
خریداری می کردند، مقرون به صرفه دانست گفت :دستگاه های ساخت مجموعه ما 

علاوه بر خدمات پس از فروش،، دردسترس بودن ما مزیت دیگر این دستگاه ست


